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روزنامه

شهردار قم از توزیع ۱۹۰ هزار تن آسفالت از ابتدای سال تاکنون 
پروژه  سال ۳۰  پایان  تا  گفت:  و  داد  خبر  قم  شوارع  و  معابر  در 
شاخص به بهره برداری می رسد. سید مرتضی سقاییان نژاد با اشاره 
به افتتاحیه چندین مرحله پروژه های شهری در سال جاری اظهار 
داشت: از ابتدای سال 99 چهار مرحله پروژه به مرحله بهره برداری 
رسیده و تا پایان سال نیز 30 پروژه مهم به بهره برداری می رسد. 
وی اعتبار پروژه های افتتاح شده در این چهار مرحله را بیان کرد و 

افزود: در دهه کرامت 900 میلیارد تومان، هفته دولت 131

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال 
جاری و در دوران شیوع ویروس کرونا، ۹۷ واحد صنعتی جدید در 
قم به بهره برداری رسید که نشان دهنده تلاش مضاعف بخش های 
اقتصادی استان برای تحقق راهبرد جهش تولید با وجود شرایط 
ایجاد شده است.  محمود سیجانی ضمن بیان مهمترین اقدام های 
از  کرد:  تاکید  کرونا،  ویروس  شیوع  دوران  در  قم  صنعت  بخش 
ابتدای سال جاری تاکنون تمام تلاش خود را به کار گرفتیم تا در 

حرکت بخش صنعت قم بر اثر شرایط به وجود آمده خللی ایجاد

شهردار قم خبرداد:

بهره برداری از 30 پروژه شاخص
 تا پایان سال 

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم: 

97 واحد صنعتی جدید با وجود 
کرونا ایجاد شد

4 8

معاون شرکت توزیع برق استان قم:

مدیریت خاموشی و حوادث برق در قم هوشمند می شود

گزارشی از جلسه شورای اطلاع رسانی قم؛

رعایت پروتکل ها و تغییر رفتار 
جمعی، تنها راهکار غلبه بر کرونا

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم خبرداد:

تهیه سند جامع مقابله
 با تهدیدات نوین

2

4

8

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری مروج خشونت در فضای مجازی

8

ریاست  به  دوشنبه  روز  قم  رسانی  اطلاع  شورای  جلسه 
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم برگزار و در 
آن با اشاره به روند اجرای محدودیت های دو هفته ای کرونا، از 

رعایت پروتکل های بهداشتی و تغییر سبک و رفتار جمعی به 
عنوان تنها راهکار قطعی غلبه بر این ویروس تاکید شد. معاون 
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به بارش برف در برخی از سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم در این جلسه اظهار

محورهای استان گفت: هم اکنون تمامی محورهای مواصلاتی استان قم باز است. 
سرهنگ "مختار پناهی" به بارش نزولات آسمانی طی روزهای  گذشته در قم اشاره 
و اظهارداشت: در برخی از محورها مانند راهجرد، تفرش و روستاهای بالادست 
عوامل  توسط  گرفته  صورت  های  تلاش  با  اما  بودیم  برف  بارش  شاهد  کهک، 
راهداری و پلیس راه استان محورها مسدود نشدند. رئیس پلیس راه فرماندهی 

انتظامی استان قم با بیان این هم اکنون تمامی محورهای مواصلاتی استان قم باز

رئیس پلیس راه استان قم :

تمامی محورهای مواصلاتی استان قم باز است 
 

معاون دادستان قم با تأکید بر ضرورت نظارت بر وضعیت نامناسب و ناهنجار 
تبلیغات واحدهای صنفی در بستر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی اظهار 
داشت: تبلیغات نامتعارف و غیراخلاقی واحدهای صنفی منجر به تغییر سبک 
زندگی ایرانی اسلامی، تبلیغ و ترویج بدحجابی و جریحه دار شدن عفت و اخلاق  
عمومی می شود. حجت الاسلام تحریری، از نظارت دادستانی استان بر تبلیغات 
واحدهای صنفی در زمینه تولید و عرضه پوشاک بانوان، آرایشگاه های زنانه، آتلیه ها، 
مزون ها و مانند آن در فضای مجازی خبر داد و گفت: با توجه به وصول گزارش های

معاون دادستان قم تاکید کرد: 

نظارت بر تبلیغات واحدهای صنفی در فضای مجازی
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سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد

آغاز عملیات های بیولوژیکی 
درعرصه های منابع طبیعی قم

تهیه سند جامعی  از  پدافند غیرعامل استان قم  مدیرکل 
خبر  استان  سطح  در  نوین  تهدیدات  با  مقابله  با  رابطه  در 
سال  اول  ماه   ۶ گزارش  ارائه  ضمن  متقیان  مهدی  داد.  
۹۹اظهارداشت: با توجه به ضرورت رصد و کاهش تهدیدات در 

حوزه پدافند غیر عامل در سطح استان و تهیه سند جامعی در 
رابطه با مقابله با تهدیدات نوین در شش ماه اول امسال طرح 
جامع پدافند غیر عامل از پیشرفت ۳۰ درصد به ۸۰ درصد 

ارتقا یافت که تا پایان آذر ماه این طرح تکمیل و به تایید مراجع

سند  تهیه  از  قم  استان  غیرعامل  پدافند  مدیرکل 
جامعی در رابطه با مقابله با تهدیدات نوین در سطح 

استان خبر داد. 
مهدی متقیان ضمن ارائه گزارش ۶ ماه اول سال ۹۹ 
بیان کرد: با توجه به ضرورت رصد و کاهش تهدیدات 
در حوزه پدافند غیر عامل در سطح استان و تهیه سند 
جامعی در رابطه با مقابله با تهدیدات نوین در شش ماه 
اول امسال طرح جامع پدافند غیر عامل از پیشرفت 
۳۰ درصد به ۸۰ درصد ارتقا یافت که تا پایان آذر ماه 
این طرح تکمیل و به تایید مراجع مرتبط خواهد رسید. 
نیم  اقدامات پدافند غیرعامل استان در  از دیگر  وی 
سال گذشته به تشکیل جلسات قرارگاه پدافند زیستی 
و شورای پدافند غیر عامل در سطح استان اشاره کرد 
و افزود: شرکت در جلسات ستاد کرونا و شورای برنامه 
ریزی استان، بررسی پیوست های پدافند غیر عامل 
در خصوص طرح های اجرایی در استان و همچنین 
شرکت در کارگروه زیر بنایی توسعه روستایی، عشایری، 
شهری و آمایش محیط زیست و کارگروهای مرتبط نیز از 

اقدامات انجام گرفته در این شش ماه می باشد.

متقیان ادامه داد: همچنین بررسی و کنترل طرح 
های پدافند غیر عامل در استان، شرکت در جلسات 
کارگروه اجتماعی فرهنگی و ستاد اقتصاد مقاومتی، 
برگزاری  قضایی،  امنیت  سلامت  تخصصی  کارگروه 
از  بازدیدهای میدانی  و  بیوتروریست استان  جلسات 
پروژه های پدافند غیر عامل در حوزه های شهری را نیز 
می توان از جمله این خدمات برشمرد. مدیرکل پداقند 
غیر عامل استان در گفتگو با ایسنا عنوان کرد: برگزاری 
رسانه،  اصحاب  و  سیما  و  صدا  با  رسانه ای  جلسات 
کمیته اطلاع رسانی، ستاد کرونا، شورای اطلاع  رسانی 
استان، مدیریت بحران، ستاد تسهیلات زائرین و شرکت 
در رزمایش مواسات در سطح استان نیز در نیم سال اول 
انجام گرفته است. متقیان در ادامه سخنانش برگزاری 
جلساتی به صورت ویدئو کنفرانس با سازمان، ادارات 
کل ومسئولین وزارتخانه های پدافند غیر عامل کشور 
را نیز از جمله اقدامات بیان کرد و گفت: در این شش 
ماه علاوه بر برگزاری رزمایش های قطع برق در سطح 
استان، مقالات آموزشی با مضمون هوش مصنوعی، 
بیماری های همه گیر، انعطاف  پذیری سایبری و ضد 

ویروس های جعلی کرونا نیز به بیش از ۱۲۰ دستگاه 
استان ارسال شد. وی در توضیح طرح جامع پدافند 
کاهش  ضرورت  به  توجه  با  کرد:  اظهار  عامل  غیر 
تهدیدات و رصد آن ها در سطح استان در حوزه پدافند 
غیر عامل و ضرورت مقابله موثر، به موقع و پاسخگویی 
به تهدیدات، طرح جامع پدافند غیر عامل استان با 
بررسی تهدیدات پایه استان و زیرساخت های حساس 
این خصوص  ارائه راهکارهای مناسب در  و  و حیاتی 
در دست تهیه می باشد که خروجی این طرح محور 
برنامه های آتی دستگاه های اجرایی در حوزه پدافند غیر 
عامل خواهد بود. متقیان ابراز کرد: در حوزه اعتبارات 
نیز دستگاه های اجرایی با بهره گیری از اعتبار مصوب 
تبصره ۲۱ قانون بودجه سال ۹۸ مجوزهایی را از شورای 
پدافند غیر عامل برای بهینه سازی دستگاه ها در حوزه 
ارتقا امنیت سایبری، پایش تصویری، امنیت فیزیکی 
دستگاه ها و همچنین مصون سازی زیر ساخت های 
مهم، حساس و حیاتی در سطح استان دریافت کرده اند 
این  شاهد  پروژه ها  این  اجرای  از  پس  امیدواریم  که 

مصونیت باشیم.

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم خبرداد:

تهیه سند جامع مقابله با تهدیدات نوین

آگهی مناقصه  عمومی)نوبت اول(

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
در نظر دارد :

پروژه های ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران دارای گواهینامه صلاحیت و به شرح ذیل واگذار نماید. 

۳- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  مورخ ۹۹/۰۹/۱۸ می باشد .
4- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا پایان وقت مورخ ۹۹/۰۹/2۰ می باشد .

5- آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت ۱4  مورخ ۹۹/۱۰/۰۱  و گشایش پیشنهادها در ساعت ۹   مورخ ۹۹/۱۰/۰2  می باشد.
۶- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.

7- برآورد اولیه بر مبنای فهرست بهای رشته کشاورزی و منابع طبیعی سال ۱۳۹۹ می باشد.
۸- مدت اعتبار پیشنهادها ۳ ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است.

۹– تحویل پیشنهادها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرسwww.setadiran.ir  و گشایش پاکات دراداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به نشانی جاده قدیم اصفهان – جنب بوستان علوی با کد پستی ۳7۱۶۱5۳۱۱4 انجام خواهد 

شد.
شناسه آگهی :۱۰55۹5۶



سه شنبه -هجدهم آذرماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25171

 
رئیس قوه قضاییه نشاط، صداقت و آرمانخواهی را ویژگی های جوان دانشجو برشمرد 

و گفت: آرمانخواهی دانشجو از جنس مطالبات احزاب سیاسی نیست. 
به  گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه 
شورای عالی قوه قضاییه با گرامیداشت ۱۶ آذر روز دانشجو، بر نقش دانشجویان در 
تولید علم و جنبش نرم افزاری تأکید کرد و اظهار داشت: دانشگاه باید در تحقق 
پیشرفت و عدالت در گام دوم انقلاب اسلامی پیشگام بوده و نقشی فعال و مؤثر در 

این زمینه داشته باشد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه عدالتخواهی و اجرای عدالت در همه لایه های 
قوانین  عالانه  اجرای  و  تقنین  نهاد  در  عادلانه  قوانین  تصویب  است،  مهم  کشور 
توسط دستگاه های اجرایی و داوری عادلانه در دستگاه قضا را از الزامات حکمرانی 
شایسته دانست. رئیسی از دانشجویان به عنوان جوانان بانشاط، آرمانخواه، صاق و 
دغدغه مند یاد کرد و با بیان اینکه آرمانخواهی دانشجویان از جنس مطالبات احزاب 
و گروه های سیاسی نیست، تصریح کرد: روحیه انقلابی دانشجویان ایجاب می کند 
فضای دانشگاه ها هم انقلابی باشد و بنا بر تأکید رهبر معظم انقلاب، دانشجویان هم 
در تحقق پیشرفت و هم در مطالبه اجرای عدالت پیشگام باشند. وی با اشاره به آثار و 
برکات تعامل دستگاه قضا با نخبگان در جهت تبیین اقدامات و برنامه های عدلیه و 
اطلاع از نظرات و دیدگاه های آنها، بر لزوم ارتباط مستمر همکاران مجموعه قوه قضاییه 
و سازمان های تابعه با دانشجویان و طلاب و سایر اقشار جامعه تأکید کرد. رئیس قوه 
قضاییه از نمایندگان ملت در مجلس شورای اسلامی به خاطر تصویب قانون راهبردی 
کاهش تحریم ها و وادار کردن دشمن به پایبندی و انجام وظایف و تعهداتش در توافقات 

و قراردادهای بین المللی تقدیر کرد.
اقدامات دشمن برای اعمال فشار علیه ملت ایران برای آنها هزینه بر است

رئیسی با بیان اینکه بیگانگان باید بدانند هر گونه فشار بر ملت بزرگ ایران اسلامی 
اهرم ها  از  برخورداری  در  ما  افزود: هر چه دست  آنها هزینه  خواهد داشت،  برای 
و مولفه های قدرت پر باشد، هزینه های دشمن برای دشمنی و اعمال فشار بر ملت 
با  و  انقلابی باشد  باید  برابر دشمن نگاه همه  یابد. رئیسی گفت: در  افزایش می 
نگاه های فردی و سیاسی نباید با این مسائل برخورد کرد و مردم انتظار دارند که همه 
دست اندرکاران و مسئولان با قدرت و متناسب با واقعیت های ملت موضع  گیری کنند 
و به همه پیام بدهند. رئیس قوه قضاییه افزود: در شرایطی که آلمان با موضع سخیف 
خود نشان داد اروپایی ها از آمریکا پیروی می کنند، آنچه با مقاومت ملت ایران تناسب 
دارد، تولید قدرت در عرصه های اقتصادی و علمی و امنیتی و دفاعی است تا همراهان 
و همگامان آمریکا متوجه شوند که به جای فشار بر ملت ایران باید به تعهدات خود عمل 
کنند. رئیس دستگاه قضا در بخش دیگری از سخنانش با تقدیر از اقدامات مرکز آمار 
و فناوری اطلاعات قوه قضاییه برای یکپارچه سازی خدمات الکترونیک قضایی گفت: 
این اقدام گام مهمی در جهت هوشمندسازی نظام قضایی و تسهیل دسترسی مردم 

به عدالت است.
رئیسی ابراز امیدواری کرد با بهره مندی از ظرفیت  فناوری های نوین و هوشمند شدن 
همه بخش های قوه قضاییه، هم فرایند دسترسی مردم به خدمات قضایی آسان تر شود 

و هم شرایط کار برای همکاران دستگاه قضا به ویژه قضات بهتر شود.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش بر لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی 
در همه واحدهای قضایی برای حفظ جان همکاران دستگاه قضا و ارباب رجوع در برابر 
کرونا در عین حال از مدیران دادگستری ها و سازمان های تابعه خواست که با دادرسی 

به موقع، اجازه ندهند کوچک ترین وقفه و خللی در رسیدگی به کار مردم به وجود آید. 
در این جلسه، حجت الاسلام والمسلمین هادی صادقی رئیس مرکز توسعه شوراهای 
حل اختلاف با اشاره به بازدید از زندان تهران بزرگ، گفت: هفته گذشته از زندان تهران 
بزرگ بازدید داشتیم که در جریان این بازدید، سه شعبه شورای حل اختلاف این زندان 

افتتاح شد و این شعب با حضور روحانیونی از قم آغاز به کار کرده است.
کاهش ۳۱ هزار اعزام و بدرقه زندانیان با اجرای دادرسی الکترونیک

وی همچنین خاطر نشان کرد: در جریان این بازدید، همراه با معاون دادستان و 
دادیاران زندان در اندرزگاه جوانان نیز حضور یافتیم و با ۳5۰ نفر از مددجویان دیدار 
کردیم که به واسطه این حضور و گفت و گوی رودررو با آنها، زمینه آزادی 4۱ مددجو 

فراهم شد.
بهره برداری از اپلیکیشن »عدالت همراه« در هفته آینده

به  اشاره  با  نیز  قضاییه  قوه  اطلاعات  فناوری  و  آمار  مرکز  رئیس  زارع پور  عیسی 
افتتاح »درگاه ملی قوه قضاییه« در هفته جاری که محلی برای تجمیع همه خدمات 
الکترونیکی دستگاه قضا به مردم و تلاش برای تسهیل دسترسی آحاد جامعه به عدالت 
صورت گرفته، اعلام کرد: در هفته پیش رو نیز اپلیکیشن »عدالت همراه« که امکان 
ارائه تمامی خدمات الکترونیک قضایی بر روی گوشی تلفن همراه را فراهم می کند، 

رونمایی می شود.
وی با اشاره به سیاست قوه قضاییه برای کاهش اعزام و بدرقه زندانیان به محاکم 
قضایی در ایام شیوع کرونا، از افزایش قابل توجه دادرسی الکترونیک بین زندان و 
محاکم قضایی خبر داد و یکی از دستاوردهای این اقدام را کاهش ۳۱ هزار اعزام و 
بدرقه زندانیان عنوان کرد. زارع پور خاطر نشان کرد: با ابلاغ رئیس کل دادگستری 
استان تهران از ابتدای هفته تمامی اعزام و بدرقه های استان تهران که بخش قابل 
توجهی از اعزام و بدرقه های کل کشور را به خود اختصاص می داد، تنها از طریق 
دادرسی الکترونیک امکانپذیر خواهد بود که رئیس قوه قضاییه با تقدیر از این اقدام 
به رؤسای دادگستری های استان ها تأکید کرد در ایام کرونا از این ظرفیت برای کاهش 

تردد زندانیان و صیانت از آنها در برابر مخاطرات بیماری کرونا استفاده کنند.

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: 

معلولان نیاز به باورمندی جامعه دارند 
معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: شهروند دارای معلولیت نیاز به ترحم ندارد بلکه 

نیاز به باورمندی جامعه دارد.
اسحاق جهانگیری در دومین جلسه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون 
حمایت از حقوق معلولان که ظهر روزدوشنبه به ریاست وی برگزار شد با بیان اینکه 
افراد دارای معلولیت همانند سایر شهروندان از تمامی حقوق انسانی و قانونی برخوردار 
هستند، گفت: ما به عنوان مسئولین کشور مکلف هستیم زمینه تحقق حقوق همه 

شهروندان و افراد دارای معلولیت را فراهم کنیم.
معاون اول رییس جمهور افزود: بسیاری از افراد دارای معلولیت از ظرفیت ها و 
توانمندی های ویژه ای برخوردار هستند که اگر این ظرفیت ها به خوبی شناسایی و در 
معرض آموزش قرار گیرند، می توانند در خدمت توسعه و پیشرفت کشور قرار گرفته و 

گره ها و مسائل جامعه را برطرف کنند.
وی ادامه داد: در میان افراد دارای معلولیت، نخبگان و هنرمندانی وجود دارد که 
آثار مختلف فرهنگی، هنری و علمی آن ها هر انسانی را به شگفتی وا می دارد. وظیفه 
مسئولین است که این توانمندی ها را در معرض افکار عمومی قرار دهند تا ذهنیت 

جامعه نسبت به افراد دارای معلولیت تغییر کند.
اقای جهانگیری با تاکید بر اینکه شهروند دارای معلولیت نیاز به ترحم ندارد بلکه 
نیاز به باورمندی جامعه دارد، خاطر نشان کرد: افراد دارای معلولیت نیاز دارند که 
توانمندی های آنان مورد پذیرش و باور جامعه قرار گیرد و از این توانمندی ها در کشور 

استفاده شود.
معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: ما به عنوان مسئولین وظیفه داریم شرایط 
زندگی عادی و آبرومند را برای همه شهروندان جامعه فراهم کنیم که دراین میان 
افراد دارای معلولیت نیز طبیعتاً از این حقوق برخوردار هستند و نه تنها باید مناسب 
سازی های لازم برای اشتغال، رفت و آمد و آموزش آن ها انجام شود بلکه وظیفه قانونی 

ماست که تمامی حقوق مانند سایر شهروندان را برای آن ها هم فراهم کنیم.
وی یکی از مهمترین نیاز های افراد دارای معلولیت را مناسب سازی عنوان کرد و 
گفت: طراحی شهر ها و خدمات شهری باید انسان محور باشد به گونه ای که این 
خدمات به شکلی مناسب ارائه شود تا همه افراد یک جامعه بتوانند زندگی عادی و 

آبرومند داشته و از همه امکانات و حقوق برخوردار باشند.

نماینده ولی فقیه در سپاه:

پاسداران فتنه ها را به فرصت و حمله ها را 
دفع می کنند

نماینده ولی فقیه در سپاه با بیان اینکه پاسداری از انقلاب سخت تر و دشوارتر شده 
است، گفت: پاسداران، فتنه ها را به فرصت و حمله ها را به دفع محکم و پرهزینه تبدیل 

می کنند.
مراسم  در  سپاه  در  فقیه  ولی  نماینده  حاجی صادقی  عبدالله  حجت الاسلام 
تربیت  و  افسری  دانشگاه  مدافع حرم  یادواره شهدای  و  دانشجو  روز  گرامیداشت 
پاسداری امام حسین )ع( در جمع دانشجویان این دانشگاه در سخنانی پاسداری را 
یک نعمت خاص و ویژه برشمرد و گفت: فلسفه و کارکرد پاسداری جهاد در راه خداست 

که به فرموده امام )ره(، خداوند این درب را برای خاصان خود باز می کند.
وی با بیان اینکه انقلاب زنده و در حال پیشروی است، گفت: انقلاب ممکن است 

با فراز و نشیب ها همراه باشد و فتنه های گوناگون، آن را در بر گیرد، اما توقف ندارد.
نماینده ولی فقیه در سپاه افزود: دشمن در 4۰ سال انقلاب هرچه که در توان 
داشت، برای نابودی انقلاب اسلامی به کار بست و انقلاب را با انواع فتنه ها مواجه کرد، 
اما انقلاب نه تنها زنده ماند، بلکه با حرکت پیش رونده الهی، دشمنان خود را عقب راند.

حجت الاسلام حاجی صادقی در ادامه سخنانش به بیان اصولی از انقلاب و پاسداری 
پرداخت و در تشریح اولین اصل از این اصول عنوان کرد: انقلاب زنده و پویاست و 
به فرموده امام راحل )ره(، انقلاب، چون زنده و در حال حرکت است، دشمن دارد. 
انقلاب زنده و پویای ما چون از خود اثر دارد، شیاطین تحمل پیشروی آن را ندارند؛ 

پس نبرد بین حق و باطل پایان نمی یابد.
وی بیان کرد: این جنگ تمام نشدنی است و ادامه دارد تا انسان ها محک بخورند و 
افراد گرانبها پیدا شوند و مشخص شود چه کسانی رستگار هستند یا نیستند؛ در پرتو 

این مبارزه و جهاد است که ارزش انسان ها هویدا می شود.
نماینده ولی فقیه در سپاه به بیان دومین اصل پرداخت و گفت: چون انقلاب دشمن 
دارد، حافظ و پاسدار می خواهد. یکی از فلسفه های وجودی سپاه این است که نگذارد 

انقلاب بمیرد یا بماند و درجا بزند تا دشمن موفق نشود که به انقلاب ضربه بزند.
حجت الاسلام حاجی صادقی افزود: فرهنگ پاسداری ریشه در فرهنگ علوی، 
فاطمی و حسینی دارد. فریاد پاسداران این است که اگر می توانید از ما بگذرید و سر ما 

را ببرید، اما اجازه نمی دهیم دستتان به انقلاب برسد.
 

مسئول سازمان بسیج مهندسین کشاورزی استان قم:

ارائه خدمات و مدیریت کشاورزی 
۲ رویکرد اصلی 

مسئول سازمان بسیج مهندسین کشاورزی قم گفت:کار گروه های دام و طیور، 
و فرهنگی دو رویکرد خدمات کشاورزی و  آموزش  و زراعت، آب و خاک،  باغبانی 

مدیریت کشاورزی را دنبال می کنند.
احمد آقابابایی در گفت وگویی اظهارداشت: از ابتدای سال جدید کار های مطالعاتی 
و تحقیقات میدانی صورت گرفته و شورای راهبردی سازمان با ترکیب جدید راه اندازی 

شد.
کار  که  به صورت تخصصی تشکیل شده  ورز  اندیشه  دو هیئت  داد:  ادامه  وی 
گروه های دام و طیور، باغبانی و زراعت، آب و خاک، آموزش و فرهنگی در ذیل این 
هیئت ها فعال گردیدند و دو رویکرد خدمات کشاورزی و مدیریت کشاورزی محور های 

اصلی است که توسط این کارگروه ها دنبال می شود.
آقابابایی افزود:برای انجام این ماموریت گروه های جهادی تشکیل شده که با برنامه 

ریزی های صورت گرفته تا اوایل سال آتی تعداد این گروه ها به ۲۰ عدد خواهد رسید.
وی ادامه داد در مرحله اول این مأموریت که همزمان با هفته بسیج آغاز شده ۶۰۰۰ 
دام سبک و سنگین از مناطق حاشیه ای و روستایی توسط دو گروه جهادی متشکل 
از چهار دامپزشک تحت نظر قرار گرفت و مسائل تغذیه، واکسن و جیره بندی آن ها 
بررسی شد. مسئول بسیج مهندسین کشاورزی استان ادامه داد: یک گروه جهادی 
موضوعات در خصوص زراعت و باغبانی و موضوعات گلخانه ای را با رویکرد آموزشی در 
فضای مجازی دنبال می کند و مشکلات زراعی کشاورزان و باغبان را از این شیوه حل 
می نماید که در این خصوص کارشناسان بسیجی در راستای نگهداری و احیای مراتع 
استان و در جهت جلوگیری از تبدیل مراتع به شوره زار از طریق آموزش فعال هستند.

وی با اشاره به موضوع کمک های مومنانه گفت: سازمان بسیج مهندسین کشاورزی 
استان قم نیز با کمک خیرین تاکنون بسته های معیشتی و حمایتی، قرص نان به 

صورت روزانه و لوازم التحریر را میان نیازمندان توزیع ورده است.
آقابابایی با اشاره به راه اندازی کارگروه فرهنگی تصریح کرد:در این کارگروه موارد 

بصیرتی، تحلیلی، رفع شبهات و افزایش بنیه فرهنگی نیز دنبال می شود.
وی همچنین ادامه داد:کارگروه آموزشی نیز مهم ترین بخش این ماموریت را برعهده 
دارد که عمدتاً در فضای مجازی و به صورت ارتباط با کشاورزان و دامداران فعالیت 
می کند. مسئول سازمان بسیج مهندسین کشاورزی استان قم در ادامه تاکید کرد 
توسعه آموزش های سازمان جامعه ی کشاورزان استان تا پایین ترین سطح، اشتغال 
زایی از طریق راه اندازی آموزش های مجازی منتهی بر اشتغالزایی زودبازده با سمایه 
کم، راه اندازی صندوق های قرض الحسنه واحیای مراتع رها شده وقفی از برنامه های 

مدنظر این سازمان است.

فرماندار قم ؛

اطلاعات دقیق خانوار ها در هر محله 
پایش می شود 

فرماندار قم گفت: در طرح شهید سلیمانی اطلاعات دقیق خانوار ها در هر محله 
استخراج و و سلامت آن ها پایش می شود.  مرتضی حیدری  با بیان اینکه طرح مدیریت 
و کنترل همه گیری کووید ۱۹ به شیوه محله و خانواده محور با عنوان طرح عملیاتی 
شهید حاج قاسم سلیمانی به همت بسیج و نیرو های بهداشتی در قم اجرا شده است 
گفت: با هماهنگی بین این دو نهاد اطلاعات دقیقی از تعداد خانوار ها و افراد ساکن 
در هرمحله به همراه ویزگی های جنسیتی و سن آن ها بدست آمده است که در اختیار 

دانشگاه علوم پزشکی قرار می گیرد.

راه نجات ایران از معمای امنیتی

دیپلماسی و جنگ سایبری 
انتخابات  در  بایدن  پر ماجرای جو  پیروزی  از  بعد 
ریاست جمهوری آمریکا، بسیاری از جناح های رقیب 

دولت در ایران، آشکار و پنهان به حسن روحانی پیغام دادند که دستپاچه و خوشحال 
نشود و آرام و مصمم اعلام کند که انتخابات ریاست جمهوری آمریکا تأثیری بر رویکرد 
و مواضع ایران ندارد و برای ایرانی ها فرقی نمی کند چه کسی در آمریکا به مصدر امور 
می رسد. هر چند مواضع متناقض دولت در قبال این توصیه های به ظاهر دوستانه، 
تحلیل سیاست آن را در قبال دولت جدید آمریکا اندکی دشوار می کند، اما مسأله ای 
که درک آن اصلا دشوار نیست، این است که با تغییر چرخه قدرت در عرصه سیاسی 
ایالات متحده، دشمنان و رقبای منطقه ای ایران نتوانستند شوک و نگرانی خود را از 
این قضیه پنهان کنند و مجدانه در تلاشند تا در چند هفته ای که از ریاست جمهوری 

دونالد ترامپ باقی مانده، حلقه فشار و تهدید علیه کشورمان را تنگ تر کنند. 
در رأس همه تحرکات منطقه ای علیه ایران، اقدامات غیر قانونی و ضد بشری رژیم 
صهیونیستی قرار دارد؛ این رژیم که در دوران ترامپ حمایت همه جانبه دولت آمریکا 
را با خود داشت و از اتخاذ سیاست هایی همچون تحریم، فشار حداکثری، راضی 
کردن اعراب به صلح با اسرائیل و ترور سردار قاسم سلیمانی بیشترین منفعت را برد، 
حال می داند با روی کار آمدن بایدن، سیاست آمریکا در قبال اسرائیل تا حد زیادی 
به دوران باراک اوباما، رئیس جمهور دموکرات سابق این کشور نزدیک خواهد شد؛ 
سیاستی که ضمن دفاع از منافع اسرائیل، اولویت را به پیشبرد روند صلح خاورمیانه 
می دهد، نه امیال و منافع شخصی و حزبی بنیامین نتانیاهو! در نتیجه نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی که در عرصه داخلی نیز با سیل اعتراضات مردمی به ناکارامدی 
سیاست هایش مواجه است، کوشید با تدارک یک حمله تروریستی در قلب ایران، 
توجه افکار عمومی را به سمت »دگر خطرناک« خود در منطقه جلب و با ایجاد یک 
تهدید امنیتی جدی برای ایران، کشورمان را به سمت یک جنگ منطقه ای هدایت 

کند. 
ویژگی خاص عملیات ترور شهید فخری زاده که البته در ادامه خرابکاری های دیگر 
در برخی مراکز هسته ای و نظامی ایران در ماه های اخیر صورت می گرفت، این بود 
که طبق گفته علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی، با استفاده از تجهیزات 
الکترونیکی انجام شد و هیچ فردی اجرای آن را در صحنه بر عهده نداشت؛ امری که 
بر تغییر ماهیت و ابزارهای تهدیدات نظامی در عصر ارتباطات و جهانی شدن صحه 
می گذارد و نشان می دهد جمهوری اسلامی ایران با دشمنی روبرو است که در 

عرصه جنگ الکترونیک پیشرفت های زیادی کرده است. 
از سوی دیگر در حوزه خلیج فارس نیز دشمنی با ایران، کشورهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس را به کنار گذاشتن اختلافاتشان با خود و نیز با رژیم صهیونیستی 
تشویق کرده و در کنار بازیابی اتحادهای سنتی، به ائتلاف های جدیدی نیز در منطقه 
شکل داده است. محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان که علاوه بر احیای برجام و 
کاهش احتمالی فشارها بر ایران در دوران رئیس جمهور منتخب آمریکا، به دلیل 
قتل وحشیانه جمال خاشقچی نگران اقدامات بایدن علیه خودش نیز هست، چاره 
کار را در بهره گیری از روزهای باقی مانده از ریاست جمهوری ترامپ و نزدیکی به 
اسرائیل دیده است. بنابراین در هفته های اخیر شاهد بودیم که ولیعهد سعودی نه 
تنها با نخست وزیر رژیم صهیونیستی دیدار کرده و اجازه عبور هواپیماهای این رژیم از 
آسمان عربستان را داده، بلکه حتی به پادرمیانی جرالد کوشنر، داماد ترامپ و مقامات 
کویت برای بهبود روابط با قطر نیز تن داده تا به بهای کوتاه آمدن از ادعاهای خود علیه 
این کشور عربی، قطر را از ایران دور کرده و امکان تبادلات مالی و تجاری را هر چه 

بیشتر از کشورمان سلب کند. 
در نتیجه با نگاهی به تحولات منطقه می توان به این نتیجه رسید که در پی اعلام 
نتیجه انتخابات آمریکا، قدرت های رقیب منطقه ای همگی دست به دست هم داده 
اند تا با ایجاد انواع تهدیدات سنتی و مدرن، معمای امنیتی را هر چه بیشتر برای 
جمهوری اسلامی ایران پیچیده کنند و با قرار دادن ایران در تنگنا، قدرت مانور و 
چانه زنی کشور در برابر دولت جدید آمریکا را کاهش دهند. چنین وضعیتی سبب 
بروز برخی اختلاف نظرها در داخل کشور شده و نوعی دوگانگی ایجاد کرده است؛ 
گروهی طرفدار پاسخ سخت و کوبنده هستند و برخی دیگر بر ادامه سیاست »صبر 
استراتژیک« حداقل تا پایان دوران ترامپ تأکید می کنند. اما راه حل منطقی چیست 

و چه سیاستی بهتر می تواند منافع و امنیت ملی ایران را تأمین و تضمین کند؟
به نظر می رسد با توجه به ماهیت تهدیدات ایجاد شده، جمهوری اسلامی ایران 
بیش از هر زمانی به اتخاذ استراتژی »قدرت هوشمند« و »امنیت هوشمند« نیاز دارد؛ 
یعنی قدرت و امنیتی که حاصل ترکیب دو رویکرد سخت افزاری و نرم افزاری باشند.

این استراتژی در کوتاه مدت و بلند مدت اقتضائات متفاوتی دارد؛ در کوتاه مدت 
یعنی در شرایط کنونی که ترامپ حدود یک ماه دیگر بر سرکار است و قدرتهای رقیب 
منطقه نیز حرکت های ایذایی و ضد امنیتی علیه کشورمان را به حداکثر رسانده 
اند، راهکار منطقی می تواند استفاده هوشمندانه از دیپلماسی سایبری و جنگ 
سایبری علیه دولتهای رقیب و دشمن باشد؛ به این معنا که جمهوری اسلامی ایران 
با استفاده منظم و برنامه ریزی شده از شبکه های اجتماعی و فضاهای رسانه ای در 
افکار عمومی کشورهای رقیب نفوذ کرده و ملتهای منطقه را نسبت به سیاستهای 

تفرقه انگیز در جهان اسلام و نزدیکی دولتهای آنها به اسرائیل حساس کند. 
سامانه های دفاعی و موشکی، نهادهای مالی و امنیتی و نیز تأسیسات آب، برق 
و حمل و نقل رژیم صهیونیستی نیز اهداف خوبی برای حملات سایبری جمهوری 
اسلامی ایران و انجام واکنش متقابل در برابر اقدامات تروریستی و خرابکارانه این رژیم 
هستند. حسن حملات سایبری این است که از یکسو، تعیین منشأ آن کار چندان 
ساده ای نیست و جمهوری اسلامی ایران هم می تواند همچون اسرائیل با اتخاذ 
موضع سکوت از پذیرفتن مسئولیت آن خود داری کند. از سوی دیگر، طراحی و 
اجرای موفقیت آمیز این دست عملیاتها، ضمن اثبات ادعای مقامات نظامی کشور 
مبنی بر پیشرفت ایران در زمینه امنیت سایبری، به دشمنان منطقه ای و مدعیان 
بین المللی ثابت می کند که ایران در این زمینه نیز همچون حوزه موشکی صاحب 
قدرت و دارای توان عملیاتی است و بنابراین تلاش در جهت محدود کردن برنامه های 

موشکی کشور، نمی تواند دست ایران را ببندد و  آنها را به هدف خود برساند. 
اما در بلند مدت استراتژی قدرت و امنیت هوشمند جمهوری اسلامی ایران باید 
بر این اساس تدوین و طراحی شود که مؤلفه های سخت قدرت و امنیت همچون 
افزایش توان دفاعی و بازدارندگی کشور بر اساس ابزارها و شیوه های نظامی با مؤلفه 
های امنیت و قدرت نرم یعنی افزایش مشروعیت سیاسی و توان اقتصادی، توسعه 
فناوری های اطلاعاتی، افزایش توان سایبری و ارتقای دیپلماسی دیجیتالی و شبکه 

ای ترکیب شود. 
حضور و مشارکت فعالانه جمهوری اسلامی ایران در سازمان ها و نهادهای بین 
المللی و منطقه ای به منظور جلب همراهی و همکاری تعداد بیشتری از کشورها نیز 
می تواند راهکاری بلندمدت برای ارتقای قدرت و امنیت نرم ایران در عرصه منطقه ای 

و جهانی باشد. 
محقق و پژوهشگر روابط بین الملل

سخنگوی بودجه ۱۴۰۰  خبرداد

 اختصاص هزار میلیارد تومان 
برای خرید واکسن کرونا

 سخنگوی بودجه ۱4۰۰ با اشاره به ویژگی های بخش سلامت در بودجه سال 
آینده، از رشد ۱۳۸ درصدی اعتبارات وزارت بهداشت و پیش بینی یک هزار میلیارد 

تومان اعتبار برای خرید واکسن کرونا خبر داد. 
آینده  »مژگان خانلو« درباره ویژگی های بخش سلامت در لایحه بودجه سال 
اظهارداشت: هدف اصلی نظام سلامت، تأمین، حفظ و ارتقای سلامت، ایجاد 
هماهنگی برای تأمین مالی ارائه خدمات و سرمایه گذاری در تولید منابع انسانی، 

فیزیکی، تجهیزات و دارو است.
سخنگوی بودجه ۱4۰۰ افزود: ایجاد این هماهنگی مستلزم وجود ساختاری 
منسجم، پویا، ارتباط گرا و مؤثر است که بتواند بر هر چهار نقش تسلط داشته و با 
تغییرات محیطی سازگار باشد. این نقش بر عهده وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گذاشته شده تا ضمن تأمین سلامت برای جمعیت کشور، پاسخگوی آنها 

باشد.

اخبار

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
دهم گفت: اگر نتیجه مصوبه اقدام راهبردی برای مقابله 
با تحریم های مجلس، خروج از پروتکل الحاقی باشد، 

سودی برای منافع ملی نخواهد داشت. 
»مصطفی کواکبیان« در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به 
دو دیدگاه بدبینانه و خوشبینانه نسبت به مصوبه مجلس 
با عنوان اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از 
این  این مصوبه  به  حقوق مردم، گفت: نگاه بدبینانه 
است که مجلس درپی پیروزی در انتخابات ۱4۰۰ است 
و به هر شکل می خواهد دولت را زمین بزند، بنابراین با 
عجله و شتابزدگی سریع، در پی تصویب این طرح بوده 
به طوری که در مدت سه روز با تصویب کلیات و بررسی 
جزییات و رفع ایرادات شورای نگهبان، آن را به دولت 

ابلاغ می کند.
خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 
مجلس دهم گفت: در نگاه بدبینانه به این مصوبه با 
توجه به شواهد و قرائن به نظر می رسد که منتقدان 
به دنبال ناکارآمد جلوه دادن دولت هستند کما اینکه 
رییس مجلس هم با حضور در برنامه زنده تلویزیونی به 

این موضوع اشاره کرد.
کواکبیان با اشاره به گفت و گوی زنده تلویزیونی رییس 
مجلس، گفت: قالیباف به سوالات خبرنگاران درباره 
انتخاباتی بودن سفرهای استانی اش جواب نداد و در 
به  نمایندگان  توهین  درباره  دیگری  پرسش  به  پاسخ 
رییس جمهوری هم به نوعی با گفتن »من وکیل مردم 
هستم« از پاسخ گویی طفره رفت. این حرف وکیلی است 
که مقابل رییس جمهوری صحبت می کند که با پشتوانه 

رای ۲4 میلیونی انتخاب شده است.
نگاه  این  در  کرد:  اضافه  طلب  اصلاح  فعال  این 
منتقدان می گویند موضوع تحریم ها و حل مشکلات 
معیشتی کشور دغدغه خاص نمایندگان نیست و آنها در 

پی انتخابات ۱4۰۰ هستند.
طرح راهبردی در نگاه خوش بینانه

 ایراداتی دارد
کواکبیان در ادامه به نگاه خوش بینانه به مصوبه اقدام 
راهبردی مجلس اشاره کرد و گفت: بر اساس این نگاه، 
نمایندگان دغدغه حل مشکلات معیشتی مردم، منافع 

ملی و حل مشکلات کشور را دارند و از سر دلسوزی این 
طرح ها را ارائه می دهند.

نماینده سابق مردم تهران در مجلس گفت: معتقدم 
سه اشکال عمده در نگاه خوش بینانه به این مصوبه 
از  خروج  هرگونه  اینکه  نخست  دارد؛  وجود  مجلس 
پروتکل الحاقی در عمل به تشدید تحریم منجر می شود 
نه لغو آن و دیگر اینکه به رغم اعلام دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی، مشورتی با وزارت امور خارجه نشده است 
و موضوع دیگر اینکه در این مصوبه مجریان دیپلماسی 

کشور به مجازات های قضایی تهدید شده اند.
آژانس  با  نکردن  همکاری  اینکه  بیان  با  کواکبیان 
بین المللی انرژی هسته ای هیچ سودی عاید کشور 
نمی کند، گفت: هر زمان که ما با آژانس همکاری کردیم 
نتیجه گرفتیم در این شرایط درگیر شدن با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی یعنی برگشت قطعنامه های شورای 
حکام و تضعیف برجام. در حالی که نمایندگان مدعی 
هستند با این اقدام کار بزرگی انجام داده اند و طرف 

مقابل را ملزم به انجام تعهدات خود می کنند.
مجلس  ملی  منافع  و  دیپلماسی  فراکسیون  رییس 
دهم با بیان اینکه نزدیک به ۱7۰ کشور عضو آژانس بین 
المللی اتمی هستند، خاطرنشان کرد: نمی توان گفت 
که همه این کشورها در خدمت غربی ها هستند. دولت 
به شکل داوطلبانه به پروتکل الحاقی پیوسته است و 

مجلس در این باره نمی تواند تصمیم گیری کند.
کواکبیان، مصوبه اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
گفت:  و  دانست  تحریم ها  نفع  به  را  مجلس  سوی  از 
از  ما  که  شد  خواهند  خوشحال  ایران  ملت  دشمنان 
ما فشار  بر  آژانس هم  و  الحاقی خارج شویم  پروتکل 
خواهدآورد تا قطعنامه جدید علیه ایران صادر شود و 
دوباره به ذیل هفت قطعنامه ریاست جمهوری محمود 
احمدی نژاد برگردیم. بنابراین قطعاً این مصوبه به ضرر 

ملت ایران است.
بهتری  راه  ما  گفت:  مردم سالاری  حزب  دبیرکل 
می توانیم انتخاب کنیم، اگر تعهدات اروپایی ها انجام 
نشود و تحریم ها ظالمانه علیه ایران همچان پابرجا باشد 
می توانیم از این مصوبه در بخش برجامی استفاده کنیم 
و بگوییم تعهدات خود را عمل نکردید و ما نیز به تعهدات 

خود عمل نمی کنیم.
این فعال سیاسی گفت: وزیر امور خارجه هم به شکل 
هوشمندانه از این موضوع استفاده کرد و گفت که اگر 
قرار باشد که اروپایی ها تعهدات خود را انجام ندهند و 
آمریکا هم به تعهدات برجامی خود عمل نکند ما هم به 

تعهدات خود عمل نمی کنیم.
کواکبیان با بیان اینکه مصوبه مجلس نباید بحثی در 
مورد پروتکل الحاقی و همکاری با آژانس داشته باشد، 
گفت: درگیر شدن با آژانس اشتباه است و نتیجه آن 
رویگردانی از ما و اعمال قطعنامه جدید و بردن پرونده 

ایران به سمت شورای امنیت خواهد بود.
بخواهیم  اگر  گفت:  اصلاح طلب  فعال  این 
رضایت مندی مردم را به دست آوریم باید درپی مصوباتی 
باشیم که به حل مشکلات مردم کمک کند. در حالی که 
با این وضعیت اگر فشارها بر مردم بیشتر شود و تحریم ها 
برداشته نشود حضور و مشارکت مردم در انتخابات کمتر 
می شود. در نگاه خوش بینانه هم این مصوبه در بخش 
کشور  ملی  منافع  برای  سودی  هیچ  الحاقی  پروتکل 

ندارد.
رفع تحریم ها خواسته اصلی ملت ایران است

لغو  در  امروز  ملی  منافع  اینکه  بیان  با  کواکبیان 
تحریم هاست، گفت: لغو تحریم ها برای ما مهم است 
چرا که نمی توانیم تحریم ها را دور بزنیم. در این مدت تا 
چه اندازه صادرات نفت داشتیم و چه اندازه پول فروش 
نفت را دریافت کردیم؟ بنابراین این موضوعی نیست که 
بخواهیم از آن بگذریم و معلوم است که نتیجه ای خلاف 
منافع ملی حاصل خواهد شد و نمایندگان ناخواسته در 

این مسیر گام برمیدارند.
عضو هیات علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی 
دانشگاه علامه طباطبایی اظهار کرد: باید سه موضوع 
رفع تحریم ها، بازگشت به برجام و شروع مذاکره از هم 
تفکیک شوند. نخستین خواسته ملت، رفع تحریم ها 
است و بعد از آن بحث تعهدات برجامی و در نهایت برآورد 
خسارت خروج آمریکا از برجام است که باید مورد بحث 
و بررسی قرار گیرد. ما بحث مذاکره و گفت گو را مطرح 
می کنیم و در مرحله مذاکره می توان خیلی از موضوعات 

را حل کرد.

مصطفی کواکبیان:

 خروج از پروتکل الحاقی منافع ملی را تامین نمی کند

رئیس قوه قضاییه:
آرمانخواهی دانشجو از جنس مطالبات احزاب سیاسی نیست

وحدت  محور  می تواند  روحانیت  جامعه  گفت:  اسلامی  موتلفه  حزب  دبیرکل   
اصولگریان باشد، لذا هر اقدامی تحت هر عنوانی در جهت تضعیف این وحدت 
آسیب زا است و موجب تجری دشمنان اسلام و جریانات مساله دار خواهد شد و از 

همگان دعوت می کنیم در محور وحدت و تجمع همه نیروها اقدام کنند. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از روابط عمومی حزب موتلفه اسلامی، اسدالله بادامچیان 
در اعلام مواضع هفتگی این حزب، با اشاره به انتخابات سال ۱4۰۰ اظهار داشت: 
نیروهای  به وحدت همه  اعتقاد  آینده  انتخابات سال  برای  حزب موتلفه اسلامی 
آمریکا و کشورهای سه گانه  زیرا شرایط جهانی، بحران همه جانبه  ارزش گرا دارد، 
اروپایی، مشکلات اقتصادی و سیاسی منطقه، مشکلات کرونایی، گام دوم انقلاب 
اسلامی و ضرورت حل مشکلات مردم ایجاب می کند که همه نیروها با هم در وحدت 

و همراهی و یاری دهی به یکدیگر قرار گیرند.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی افزود: جامعه روحانیت می تواند محور این وحدت برای 
همگان باشد، لذا هر اقدامی تحت هر عنوانی در جهت تضعیف این وحدت آسیب زا 
است و موجب تجری دشمنان اسلام و جریانات مساله دار خواهد شد و از همگان 

دعوت می کنیم در محور وحدت و تجمع همه نیروها اقدام کنند.
بادامچیان در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: مواضع ایران برابر رویدادهای 
جهانی باید یکپارچه و هماهنگ در چارچوب رهنمودهای ولی امر مسلمین باشد و 
مجلس و دولت و همه قوا با هم همراهی کنند، اگر دولت در موردی نظر خاصی دارد 

طبق اصل قانون اساسی و با رهبری در میان بگذارد.

وی تاکید کرد: ایران به هیچ وجه از حقوق مسلم هسته ای صلح آمیز و سایر حقوق 
خود برابر فشارهای بیگانگان کوتاه نیامده و نخواهد آمد.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تصریح کرد: اگر آمریکا در سیاست جدید دولت آینده 
خود بخواهد مسیر زورگویی ها را ادامه دهد همانطور که در 4۰ سال گذشته به جایی 
نرسیده باز هم شکست قطعی خواهد خورد و اگر بخواهد از این مسیر غلط بازگردد 
باید ابتدا بدون هرگونه مذاکره با لغو تحریم ها و استرداد حقوق تضعیف شده ایران 
شروع کند، والا در استمرار تهدید و قلدری و تحریم هیچگونه انتظاری جز مقاومت و 

پشیمان کردن زورگویان نباید داشت.
وی به مقاومت مردم یمن هم اشاره ای کرد و گفت: ثمرات مقاومت ملت قهرمان 
یمن، پیروزی های اخیر آنهاست که با ادامه مقاومت و جهاد تهاجمی به یاری خدای 

منتقم خون مظلومان، پیروزی نهایی آنها نزدیک خواهد بود.
وی افزود: رژیم صهیونیستی مانند اربابش آمریکا در گرداب متعفن فساد، فحشاء، 

فقر فرو رفته و روز به روز به پایان نکبت بار خود نزدیک می شود.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: در چنین شرایطی ملت قهرمان فلسطین، 
انتفاضه را با راهکاری جدید و شجاعت بیشتر افزایش دهند که نصر و فتح از خداوند 

متعال است.
بادامچیانبار دیگر بر ضرورت رسیدگی به اقشاری که از مقررات بهداشتی کرونا آسیب 
دیده و می بینند، تاکید و بر فعالیت تعاون اسلامی محله ای با محوریت مساجد تاکید 

کرد.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

 جامعه روحانیت می تواند محور وحدت اصولگریان باشد

دکتر اعظم ملایی*
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عرق کردن از عملکردهای طبیعی بدن است. شما معمولًا به این دلیل عرق 
می کنید که بدنتان داغ می شود و نیاز دارد تا خنک شود. مثلًا وقتی هوا بسیار 
گرم است و شما در فضای باز ورزش می کنید و یا وقتی که اضطراب دارید یا 
ترسیده اید؛ اما گاهی بدن دچار چیزی به نام عرق سرد می شود. عرق سرد 
داستان دیگری دارد! در واقع عرق سرد شامل بخش های پیچیده و زیادی از 

بدن انسان می شود.
هر چند عبارت »عرق سرد«، یک تشخیص پزشکی واقعی نیست و چیزهای 
زیادی در مورد این پدیده وجود دارد که می توان آن ها را بحث و تفسیر کرد، 
اما پزشکان می دانند بیماران وقتی احساس خود را در مورد عرق سرد توضیح 
می دهند چه می گویند و منظورشان چیست. در این مطلب هر آنچه باید در 
مورد عرق سرد بدانید به شما می گوییم؛ اینکه چه دلیلی دارد و چگونه درمان 

می شود.
عرق سرد چیست؟

به طور طبیعی عرق کردن، واکنش بدن نسبت به خیلی از عوامل بیرونی و 
درونی است. تعریق نرمال از طریق تبخیر، بدن را خنک می کند و در جواب به 
گرما یا تحرک زیاد اتفاق می افتد؛ اما عرق سرد نسبتاً متفاوت است. اصطلاح 
»عرق سرد« می تواند برای توضیح لرز، تعریق شبانه و یا دیافورزیس )یعنی تعریق 

در واکنش به یک بیماری یا دارو روی می دهد( به کار برود.
به طور کلی، کارشناسان عقیده دارند عرق سرد زمانی است که شما شروع به 

عرق کردن می کنید اما احساس سرما دارید. همین باعث می شود عرق سرد 
تا حدودی با تعریق معمولی متفاوت باشد که شما عرق می کنید و احساس 

معمولی یا گرما دارید.
علت عرق سرد چیست؟

علت های مختلفی می تواند سبب عرق سرد شوند اما به طور کلی، علت عرق 
سرد را می توان به عفونت، تب یا یک بیماری مربوط دانست، مثلًا یک حمله 

قلبی یا پایین بودن قند خون.
در  مثلًا  باشد،  هورمونی  تغییرات  علامت  می تواند  حتی  سرد  عرق 

گُرگرفتگی های طی یائسگی یا تنظیم سطح هورمون ها بعد از بارداری.
احساس استرس یا اضطراب هم می تواند منجر به عرق سرد شود.

از دیگر دلایل ایجاد عرق سرد، درد شدید ناشی از آسیب دیدگی شدید مثل 
شکستگی یا قطع عضو است.

سنگ کلیه، سنگ کیسه صفرا، سنکوپ، دریازدگی و ماشین گرفتگی نیز از 
دیگر عوامل ایجاد عرق سرد هستند.

در مورد تب، شما احتمالًا زمانی عرق سرد می کنید که تبتان شروع به پایین 
آمدن می کند. شما می توانید در شرایطی قرار بگیرید که تب دارید و واقعاً بدنتان 
پایین آمدن می کند و سپس شما عرق می کنید و  به  داغ است، تب شروع 

احساس سرما و لرز دارید.
داشتن عفونتی در بدن می تواند باعث شود تبی داشته باشید که منتهی به 

عرق سرد می شود.
از دیگر دلایل ایجاد عرق سرد می توان به تنگی نفس اشاره کرد. تنگی نفس 
شدید موجب کمبود اکسیژن در خون می شود و مغز برای دریافت اکسیژن 
عکس العمل نشان می دهد و همین باعث ایجاد واکنش استرسی و در نتیجه 

تعریق سرد می شود.
حتی شما ممکن است وقتی ورزش می کنید یا تازه تمرین و ورزشتان تمام 
شده عرق کنید. اگر در حال عرق کردن باشید و سپس ناگهان بدنتان را سرد 
کنید یا وارد هوای سرد بشوید، این اتفاق می تواند باعث عرق سرد شود. این 
شرایط مانند مواردی است که تغییرات هورمونی در بدن روی می دهد یا قند 

خون پایین می آید و شما بدون اینکه تب داشته باشید عرق سرد می کنید.
عرق سرد به ندرت می تواند نشان دهنده ی دیگر بیماری های غیرعفونی مانند 
سرطان یا حتی ناشی از مصرف دارو باشد. اما علت عرق سرد هر چه که باشد، 
ابتدا تعریق اتفاق می افتد. یعنی اینطور نیست که شما احساس سرما کنید و 
سپس عرق کنید. بلکه شما عرق می کنید و سپس احساس سرما می کنید زیرا 

رطوبتی روی پوستتان وجود دارد.
عرق سرد چه احساسی دارد؟

عرق سرد هم مانند هر عارضه دیگری چیزی نیست که در همه ی افراد یک جور 
باشد. علائم عرق سرد در هر کسی متفاوت است و ضمناً بستگی به دلیل آن 
دارد. اما به طور کلی وقتی شما عرق سرد می کنید می توانید انتظار علائم زیر 

را داشته باشید:
. تعریق

. لرز و سرما
. سرد و دانه دانه شدن پوست و مرطوب شدن کف دست ها

. احساس ناراحتی
عرق سرد را چگونه می توان درمان کرد؟

درمان عرق سرد تماماً به دلیل آن بستگی دارد. بنابراین بسیار مهم است که به 
هرگونه علامت دیگری که دارید نیز توجه کرده و اگر فکر می کنید حالتان خوب 
نیست یا نیاز به اقدام اورژانسی دارید، علائم را یادداشت کرده و زودتر به پزشک 

مراجعه کنید.
قابل درک است که نمی توانید فقط صبر کنید تا عرق سردتان تمام شود. در 
بیشتر موارد باید لباستان را گرم تر کنید تا احساس بهتری داشته باشید و آرام 
شوید. اگر تب دارید، طبیعی است که باید لباستان را سبُک تر کنید و سپس اگر 

مجدداً احساس سرما کردید، دوباره لباستان را اضافه کرده و بدن را گرم کنید.
اگر تردید دارید که دچار تب هستید حتماً از تب سنج استفاده کنید. در صورتی 
که تب دارید می توانید از داروهای تب بُر مانند استامینوفن استفاده کنید تا 
احساس بهتری داشته باشید. تب می تواند نشان دهنده ی یک عفونت ویروسی 
مانند آنفلوانزا یا کووید – ۱۹ باشد، پس در این مورد بهترین کار این است که با 
پزشک تماس بگیرید. اگر مکرراً دچار عرق سرد می شوید یا علاوه بر عرق سرد، 
علائم دیگری هم دارید، مانند درد در قفسه سینه، مشکل در تنفس یا احساس 
ضعف و غش و یا درد، باید به پزشک مراجعه کنید. شما گهگاه ممکن است عرق 

سرد کنید اما این اتفاق نباید به طور پیوسته و مکرر بیفتد.

علت عرق سرد چیست؟

عرق سرد؛ علت ها و درمان

درِ گنجه های هر ایرانی را که باز کنید حتماً با زنجبیل روبه رو 
پرخاصیت است  و طعم دهنده  ریشه معطر  این  می شوید. 
و در تهیه انواع غذاها و نوشیدنی ها به کار می رود. زنجبیل 
درمان  برای  چون  است  زمستانی  دمنوش های  ثابت  پای 
زده  کرونا  روزهای  در  است.  مؤثر  آنفولانزا  و  سرماخوردگی 
فعلی نیز توصیه زیادی برای مصرف زنجبیل می شود. اما در 
این مطلب می خواهیم در خصوص تأثیر این ریشه قدیمی و 

پرخاصیت در کاهش وزن صحبت کنیم.
باید بدانید که زنجبیل به کالری سوزی کمک زیادی می کند 
به شرطی که فعال باشید و سبک زندگی سالمی داشته باشید. 
با ما همراه باشید تا 5 دستور نوشیدنی سالم برای رسیدن به 

تناسب اندام را معرفی کنیم.
چرا زنجبیل؟

به ویژه  که  ارزشمند است  بسیار  ریشه  زنجبیل یک  چون 
اکثر  ثابت  پای  دارد  فوق العاده ای که  و طعم  به دلیل عطر 
غذاها و نوشیدنی ها محسوب می شود. البته یادتان باشد که 
زنجبیل به تنهایی در کاهش وزن معجزه نمی کند اما کمک 
می کند که اشتهایتان کنترل شود، طعم خوبی به نوشیدنی ها 
می دهد و به این ترتیب شما را از مصرف انواع شیرینیجات، 
هله هوله ها، اسنک ها و نوشیدنی های صنعتی ناسالم دور 
می کند. یادتان باشد که در این روزهای قرنطینگی به دام 
پرخوری، مصرف هله هوله ها و مواد غذایی بی ارزش نیافتید 
و همچنان فعالیت بدنی داشته باشید. کار سختی نیست. 
اگر نمی توانید به اماکن خلوت بروید و پیاده روی کنید بهتر 
است در منزل کمی ورزش کنید. در کنار آن نیز برای رسیدن 
یا حفظ تناسب اندامتان و همچنین تقویت سیستم ایمنی 

بدنتان زنجبیل را دریابید.
گریپ فروت و زنجبیل همیار لاغری

. گریپ فروت یک ماده غذایی سرشار از آب و فیبرها است. 
مصرف آن به صورت آبمیوه، اسموتی یا میلک شیک باعث 
تأمین هر چه بیشتر آن بدن و افزایش ادرار می شود. این مسئله 
نیز به خودی خود مایعات اضافی انباشته شده در بافت ها را از 
بدن دفع کرده و باعث می شود لاغرتر به نظر برسید. چون به 

اصطلاح پفتان می خوابد.
مواد لازم:

گریپ فروت ۲ عدد
زنجبیل تازه رنده شده 5 قاشق معادل 5۰ گرم

آب ۱ لیتر
عسل اختیاری

روش تهیه و استفاده:
اجازه دهید آب به مدت 5 دقیقه با حرارت ملایم بجوشد. 
سپس زنجبیل رنده شده را داخل آن ریخته و بگذارید ۱۰ 

دقیقه استراحت کند. در نهایت نیز نوشیدنی گرمتان را صاف 
کنید و آب دو عدد گریپ فروت را گرفته و داخل آن بریزید. 
می توانید با مقدار کمی عسل نیز آن را شیرین کرده و نوش 

جان کنید.
دارچین و زنجبیل همیار لاغری

و  تنها یک نوشیدنی معطر  نه  ترکیب دارچین و زنجبیل 
خوشمزه تحویلتان می دهد و آب روزانه بدنتان را تأمین می کند 
بلکه می تواند یک جایگزین سالم برای نوشیدنی های صنعتی 
باشد. یادتان باشد که این قبیل نوشیدنی ها نتیجه ای جز 
افزایش وزن و ایجاد مشکلاتی در مقابل کاهش وزن نخواهند 

داشت.
نتیجه  به  را  شما  می تواند  زنجبیل  و  دارچین  نوشیدنی 
دلخواهتان نزدیک کند. البته یادتان باشد که در مصرف این 
نوشیدنی دچار افراط نشوید چون ممکن است برای برخی 
اگر مشکل خاصی در سلامتی تان  افراد مشکل ساز شود. 
دارید مانند فشارخون بالا و غیره بهتر است قبل از مصرف این 

نوشیدنی با پزشکتان مشورت کنید.
مواد لازم:
آب ۱ لیتر

زنجبیل رنده شده ۲ قاشق معادل 4۰ گرم
چوب دارچین 4 عدد

روش تهیه:
اجازه دهید آب بجوشد و سپس زنجبیل و چوب دارچین 
را اضافه کنید و بگذارید ۱۰ دقیقه استراحت کند. سپس 

نوشیدنی تان را صاف کرده و میل کنید.
زنجبیل و لیموترش همیار لاغری

فرقی نمی کند این نوشیدنی را به صورت سرد یا گرم و یا 
در چه ساعتی از روز میل کنید. صرفاً نباید در دام زیاده روی 

بیافتید.
مواد لازم:
آب ۱ لیتر

زنجبیل رنده شده 4 قاشق معادل 4 گرم
لیموترش ۲ عدد

روش تهیه:
آب را بجوشانید و زنجبیل رنده شده را به آن اضافه کنید. 
سپس اجازه دهید به مدت ۱۰ دقیقه استراحت کند. قبل از 
مصرف آب دو عدد لیموترش را گرفته و به نوشیدنی تان اضافه 

کنید.
لیموناد با زنجبیل، خیار و نعنا همیار لاغری

مصرف لیموناد به دلیل طعم ترشی که دارد برای اکثر افراد 
دل چسب است. اما شما می توانید طعم زنجبیل و خیار و 
تا یک نوشیدنی لاغرکننده و  نعنا را نیز به آن اضافه کنید 

خوش طعم میل کنید. البته این نوشیدنی کمی تابستانی 
است و شما می توانید در زمان مناسب از آن استفاده کنید.

مواد لازم:
زنجبیل رنده شده ۱ قاشق معادل ۱۰ گرم

خیار با پوست ۸ برش
لیموترش ۲ عدد
برگ نعنا ۱۰ برگ

آب ۱ لیتر
روش تهیه:

تمام مواد را به خوبی بشویید. سپس لیموترش را به صورت 
ورقه ای برش بزنید. تمام مواد را داخل پارچ مناسبی بریزید و 
یک لیتر آب به آن اضافه کنید. اجازه دهید یک شب کامل 
استراحت کند و بدون اینکه دچار افراط شوید از این نوشیدنی 

میل کنید.
آب هویج و زنجبیل همیار لاغری

یک  می تواند  تازه  زنجبیل  اندکی  با  پرتقال  و  هویج  آب 
نوشیدنی جدید و دل چسب باشد. می توانید این نوشیدنی را 
نیز امتحان کنید. آب هویج و آب پرتقال باعث تقویت سیستم 

ایمنی می شوند و شما می توانید با یک تیر دو نشان بزنید.
مواد لازم:

هویج 4 عدد
زنجبیل رنده شده نصف قاشق معادل 5 گرم

پرتقال ۱ عدد
آب ۱ لیوان معادل ۲5۰ میلی لیتر

روش تهیه:
هویج ها و زنجبیل را داخل میکسر بزنید و کاملًا میکس 
به آن  لیوان آب گرم  تا یک دست شوند. سپس یک  کنید 
اضافه کنید. در نهایت نیز آب یک عدد پرتقال را گرفته و به 
نوشیدنی تان اضافه کنید. هم بزنید تا کاملًا یکدست شود و 

میل کنید.
برای کاهش وزن با نوشیدنی های صنعتی

 خداحافظی کنید
شما می توانید هر یک از نوشیدنی های بالا را که باب میلتان 
است انتخاب و میل کنید. مهم ترین کار این است که دور 
نوشیدنی های صنعتی و شیرین را خط قرمز بکشید. یادتان 
باشد که مصرف نوشیدنی های سالم و خانگی نه تنها شما را 
به هدف کاهش وزن نزدیک تر می کند بلکه برای سلامتی تان 
نیز مفید است. اگر می خواهید این نوشیدنی ها را به هدف 
لاغری میل کنید باید ابتدا سبک زندگی تان را اصلاح کنید. 
در نهایت بدانید که زنجبیل برای برخی افراد مورد منع مصرف 
دارد. بنابراین اگر در مصرف آن شک دارید حتماً با پزشک 

خود مشورت کنید.

نوشیدنی های زنجبیلی برای کاهش وزن

5دستور لاغری با زنجبیل

متخصص قلب و عروق گفت: تپش قلب می تواند ناگهانی باشد؛ در برخی 
مواقع فرد از هوش می رود و سرگیجه و سیاهی چشم دارد و صدای قلب را می 
شنود؛ در این حالتها بیمار باید به پزشک مراجعه کند تا دلیل این تپش مشخص 

شود.
هاشم سزاوار، متخصص قلب و عروق درباره »آنژین صدری«، اظهار داشت: 
در این عارضه فرد در حال راه رفتن درد قفسه سینه و درد در سر دل دارد که به 
دستها هم انتشار می یابد. اگر این دردها بیش از 15 تا 20 دقیقه طول بکشد باید 

به سکته قلبی هم فکر کرد.

این متخصص قلب و عروق با بیان اینکه برخی دردها نقطه ای و لحظه ای 
هستند، خاطرنشان کرد: این دردها مدت های مدیدی با انسان بوده و اصولا 
بیماری قلبی نیستند و با غذا خوردن تشدید می شوند؛ اما دردهای سکته قلبی 

در حین استراحت و دردهای آنژین صدری در هنگام فعالیت رخ می دهد.
سزوار درباره اقدامات پیشگیرانه، گفت: عواملی به نام عوامل خطر هستند 
که باید به آنها بیشتر توجه کرد.بیماری های قلبی معمولا بالای 40 سال اتفاق 

می افتد و در مردان بیشتر است.
وی تأکید کرد:استفاده از دخانیات مثل سیگار و قلیان، فشار خون بالا، قند، 

چربی خون بالا، کم تحرکی، وزن بالا، سابقه فامیلی و استرس، باعث افزایش 
ابتلا به بیماری های قلبی می شود و باید از آنها دوری کرد.

این متخصص قلب درباره دلایل تپش قلب،گفت: این تپش می تواند ناگهانی 
باشد. در برخی مواقع قلب در یک دقیقه حدود 150 تا 200 مرتبه می تپد؛در 

برخی مواقع فرد از هوش می رود و سرگیجه و سیاهی چشم دارد.
سزاوار اضافه کرد: در برخی مواقع صدای قلبمان را می شنویم؛ به هر ترتیب 
بیمار باید به پزشک مراجعه کند تا با گرفتن شرح حال و نوار قلب دلیل این تپش 

مشخص شده و برای آن داروی لازم تجویز شود.

متخصص قلب و عروق :

»تپش قلب« نشانه چیست؟

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی پاسخ می دهد 

روزهای بارانی ماسک بزنیم یا نزنیم
یکی از دغدغه های این روزهای کرونایی که همزمان شده با فصل بارش برف و 
باران، استفاده اصولی و بهداشتی از ماسک است. اینکه اگر ماسک ما خیس شد، 

چه کار کنیم و اینکه ماسک نزنیم.
علیرضا فاطمی عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، درباره 
نحوه استفاده ماسک در هوای سرد و نمناک، گفت: صرف نظر از علت مرطوب 
شدن ماسک هر علتی که باعث مرطوب شدن یا خیس شدن ماسک شود تأثیرگذاری 

ماسک را کاهش می دهد.
وی نسبت به استفاده از ماسک های خیس با شروع فصل سرما و بارندگی ها هشدار 

داد و افزود: در روزهای بارنی از ماسک خیس استفاده نکنید.
فاطمی با اشاره به اینکه استفاده درست و صحیح از ماسک به عنوان مهم ترین 
عامل بازدارنده از ابتلاء به بیماری بسیار ضروری است، ادامه داد: در زمانی که باران 
می بارد اگر از خیس شدن ماسک جلوگیری شود می توان تا زمان استاندارد که 
حدود چهار ساعت است، از ماسک استفاده کرد. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، تاکید کرد: در هر شرایطی در صورت مرطوب شدن ماسک، 

حتی به دلیل صحبت کردن های متمادی باید ماسک را تعویض کنید.
وی با بیان اینکه استفاده از شال گردن به جای ماسک )در صورت اضطرار( در سرما 
منعی ندارد، افزود: شال گردن به دلیل بافت سنگینی که دارد می تواند به خوبی از 
انتقال و یا ورود ویروس پیشگیری کند اما نکته اینجاست که اگر چنانچه ماسک در 
دسترس نباشد می توان از شال گردن استفاده کرد چرا که ماسک های استاندارد 
تأثیر بهتری برای پیشگیری از بیماری دارند. به گفته عضو هیئت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی، مشکل و چالش استفاده از شال گردن این است که اگر 
احیاناً شال گردن به هر دلیلی در حین استفاده مرطوب و یا به ویروس آلوده شود، دور 
انداخته نمی شود و ممکن است فرد ویروس را حتی با خود به داخل منزل یا محیط 

کار هم ببرد در حالی که ماسک های یکبار مصرف به راحتی قابل تعویض هستند.
فاطمی تاکید کرد: باید شال گردن حتماً بعد از استفاده و در اولین فرصت به دقت 

شستشو شده تا ویروس و یا آلودگی احتمالی از سطح ویروس پاک شود.
وی درباره زمان اثرگذاری استفاده از ماسک های معمولی نیز توضیح داد: زمان 

استفاده از ماسک های سه لایه معمولی حداکثر سه تا چهار ساعت است.
فاطمی یادآور شد: زمانی که ماسک مرطوب تر شود مدت استفاده از ماسک 
کوتاه تر نیز خواهد شد. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
اهمیت استفاده عموم مردم را از ماسک یادآور شد و هشدار داد: مهم این است که 
همه ی مردم از ماسک استفاده کنند در این صورت است که بیماری به میزان قابل 
توجهی کنترل می شود. فردی که مبتلا نشده از ماسک استفاده می کند که از بروز 
بیماری پیشگیری کند ولی 7۰ درصد جلوگیری از سرایت پذیری به این موضوع 

وابسته است که فرد ناقل از ماسک استفاده کند.

یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛

چربی خون را چگونه کنترل کنیم
بروز  و  بالا رفتن چربی خون  به عوامل موثر در  با اشاره  یک متخصص تغذیه، 
انواع بیماری های، به ارائه راهکارهای تغذیه ای مناسبی برای کاهش چربی خون 

پرداخت.
حمید حاجی فرجی، در خصوص عوامل موثر در بالا رفتن میزان چربی خونگفت: 
چربی خون و دریافت آن یک سطح خاص دارد برای مثال بخشی از میزان چربی 
خون از منابع غذایی دریافت می شود که برای متابولیسم، سوخت و ساز و عملیات 

های سیستم عصبی بدن مورد نیاز است.
این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه ۲۰ تا ۳۰ درصد کالری بدن از چربی ها تامین 
می شود، اظهار کرد: بخشی از کالری مورد نیاز بدن توسط چربی ها تامین می شود 
که ۱۰۰ درصد آن از منابع اسیدهای چرب غیر اشباع که در مغز دانه ها و دانه های 
روغنی یافت می شود است همچنین امگا۳ و ۶ نیز در ماهی ها و منابع دریایی از 
جمله منابع دریافت اسیدهای غیر اشباع هستند و هرکدام به خودی خود می توانند 
در تقویت سیستم امینی بدن و جلوگیری از بروز مشکلات قلبی- عروقی، اختلال 
سلول های عصبی و مشکلات چشم تاثیر فراوانی داشته باشند همچنین به میزان 

زیادی التهابات را کاهش می دهند.
وی افزود: مشکلی که ما در بروز چربی خون با آن مواجهه هستیم ژنتیک، کم کاری 
تیروئید یا اختلالاتی مانند دیابت کنترل نشده و همچنین الگوی ناصحیح مصرف 
مواد غذایی است که منجر به بالا رفتن چربی خون می شوند. برای مثال در بیماران 
دیابتی یا افرادی که از کم کاری تیروئید رنج می برند میزان تری گلیسیرید از ۱5۰ تا 
۲۰۰ بالاتر رفته و بیمار باید تحت درمان های پزشکی قرار گیرد بدیهی است زمانی 
که میزان HDL کاهش پیدا می کند فرد مبتلا به چاقی و فشار خون می شود که در 
چنین زمانی فرد به سندروم متابولیک مبتلا خواهد شد که ریسک بیماری های قلبی 

وعروقی را بالا می برد.
فرجی ادامه داد: درصد چربی دریافتی در بدن باید به همان میزان ۳۰ درصد باشد 
برای این منظور اصلاح سبک و شیوه غذایی، عدم مصرف غذاهایی با پخت ناسالم 
و یا فست فود ها که با روغن های اکسیدشده تهیه می شوند و رژیم غذایی مناسب 
حتی در افرادی که مشکلات ژنتیکی دارند نیز می تواند به میزان بسیار قابل توجهی 

در بالا رفتن چربی خون نقش داشته باشند.
وی گفت: وزن متعادل در افراد و کاهش وزن با استفاده از شیوه های اصولی می 
تواند از بروز چربی خون جلوگیری کند، در غیر این صورت کاهش وزن غیر اصولی 

خود به عنوان عامل افزایش چربی خون به شمار می رود.
این متخصص تغذیه افزود: کاهش مصرف قند و شکر و افزایش مصرف فیبر به 
میزان قابل توجهی برای جلوگیری از بروز چربی خون بالا موثر خواهد بود. مصرف 
روزانه 5 تا 7 واحد از سبزیجات خام و پخته، انجام فعالیت مناسب ورزشی به شکلی 
که ضربان قلب بالا رود، عدم مصرف چربی های ترانس که در شیرینی و شکلات 
وجود دارند، همچنین مصرف غذاهای غیر سرخ شده می توانند از بروز چربی خون 

بالا جلوگیری کنند.

یافته جدید محققان؛

رژیم غذایی گیاهی موجب تقویت 
متابولیسم بدن می شود

محققان معتقدند برای افرادی که قصد کاهش وزن دارند رژیم غذایی گیاهی می 
تواند بهترین راه حل باشد چراکه می تواند بر متابولیسم بدن تاثیر گذارد.

به گزارش خبرنگار مهر، محققان دانشگاه یل دریافتند رژیم غذایی کم چرب و 
گیاهی می تواند متابولیسم بدن را به قدرکافی برای سوزاندن چربی و کاهش وزن 

اضافی تقویت نماید.
در این مطالعه، محققان ۳,۱۱5 فرد در رده سنی ۲5 تا 75 سال را که دارای اضافه 

وزن بودند به مدت ۱۶ هفته مورد بررسی قرار دادند.
محققان شرکت کنندگان را به دو گروه تقسیم کردند. گروه اول رژیم 4 ماهه کم 
چرب گیاهی داشتند که میوه، سبزیجات، حبوبات و غلات مصرف می کردند. گروه 

دوم در قالب گروه کنترل، عادات غذایی خود را تغییر ندادند.
در پایان مطالعه مشخص شد در گروه رژیم های گیاهی به طور متوسط میزان 
کالری سوزی بعد از غذاخوردن، ۱۸.7 درصد افزایش یافت. آنها همچنین شاهد 

کاهش متوسط وزن حدود ۶ کیلوگرمی این گروه بودند.
همچنین در گروه رژیم غذایی گیاهی، کاهش در مقاومت انسولین و کاهش در 
چربی بدن مشاهده شد. مهم تر اینکه، این گروه شاهد کاهش قابل توجهی در 
چربی احشایی، نوع مخرب تر چربی که در اطراف اندام های داخلی ذخیره می 
شود، بودند. در مقابل، گروه کنترل هیچ کاهش چشمگیری در کاهش وزن و یا 
کاهش چربی بدن نداشت. پس از مقایسه دو گروه، برای محققان آشکار شد که رژیم 

غذایی کم چربی گیاهی تأثیر قابل توجهی بر وزن و سلامت دارد.
این یافته ها همراستا با مطالعات قبلی است که نشان داده بودند رژیم های گیاهی 

با کاهش چربی اضافی بدن همراه هستند.
محققان معتقدند رژیم های گیاهی می توانند چربی بدن را کاهش دهند و در 

نهایت منجر به کاهش کالری دریافتی و افزایش مصرف انرژی می شوند.
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جلسه شورای اطلاع رسانی قم روز دوشنبه به ریاست معاون سیاسی امنیتی و 
اجتماعی استانداری قم برگزار و در آن با اشاره به روند اجرای محدودیت های دو 
هفته ای کرونا، از رعایت پروتکل های بهداشتی و تغییر سبک و رفتار جمعی به 

عنوان تنها راهکار قطعی غلبه بر این ویروس تاکید شد.
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم در این جلسه اظهار کرد: 
شکننده بودن وضعیت کرونایی قم قابل انکار نیست، چراکه رفتار و جنس کووید 
۱۹ به گونه ای است که با عادی پنداری عمومی شاهد اوج گیری کرونا می شویم.
بیژن سلیمانپور گفت: اجرای دو هفته ای محدودیت های کرونایی در قم 
سبب شد تا در عرض یک هفته وضعیت قم از قرمز به نارنجی تبدیل شود و تعداد 

مبتلایان و فوتی ها کاهش یابد.
به گفته وی با تغییر رفتار جمعی و رعایت کامل پروتکل های بهداشتی به راحتی 

می توان این ویروس را مدیریت و کنترل و از شیوع گسترده آن جلوگیری کرد.
معاون استاندار قم اظهار داشت: شرایط قم با وجود اینکه به سمت مطلوبیت 

پیش می رود اما شکنندگی وضعیت در آن کاملًا محرز است.
سلیمانپور افزود: با توجه به اینکه بیشتر فوتی های کرونا در قم را افراد سالمند 
شامل می شود باید فرهنگ سازی و اطلاع رسانی جامعی از مراقبت های ویژه از 

این افراد توسط خانواده ها در پیش گرفته شود.
وی عنوان کرد: طرح محله محور شهید قاسم سلیمانی یک پروژه کلان و 
بلندمدت در مقابله با کرونا است و باید جامعیت دربرگیری افراد تحت مراقبت در 
آن علاوه بر افراد پرخطر ثبت شده در سامانه سیب، به افراد جدیدی که اعلام نیاز 

می کنند هم توسعه پیدا کند.
سلیمانپور یادآورشد: استفاده از ظرفیت مشاوره و روانشناسی در دوران پساکرونا 
به شدت نیاز خواهد بود و برای کاهش آلام افراد آسیب دیده از این ویروس باید از 

هم اکنون برنامه ریزی شود.
وی اظهار داشت: استفاده از ماسک باید تبدیل به هنجار اجتماعی شود به 
نحوی که فردی فاقد ماسک به عنوان یک فرد هنجار شکن در سطح جامعه تلقی 

گردد.
نگرانی از افزایش مجدد تجمعات

مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم نیز در این جلسه بیان کرد: 
وضعیت نارنجی کرونا در قم بسیار شکننده و نگران کننده است.

محمدتقی سلطانی بیان داشت: طی روز گذشته ۱۰ تَن که نتیجه آزمایش 
کرونای آنها مثبت بود جان خود را در قم از دست دادند.

وی اظهار داشت: در ۲4 ساعت منتهی به شانزدهم آذرماه 4۰ تَن با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.

سلطانی با اشاره به بستری شدن ۲7 تَن در بخش ها و تحت نظر اورژانس 
بیمارستان افزود: ۳۰ تَن از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری شده 

بودند نیز ترخیص شدند.
به گفته وی، در حال حاضر ۳۰۱ تَن مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم 

بستری می باشند که حال ۶۱ تَن از آنها وخیم است.
مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم، یادآور شد: با فعال شدن 
گروه شغلی دوم از ابتدای هفته جاری شاهد افزایش تجمعات در شهر هستیم که 

مساله نگران کننده ای است.

سلطانی ابراز کرد: اگر پروتکل های بهداشتی در قم رعایت نشود با آغاز فصل 
سرما و شیوع آنفولانزا بار دیگر قم به وضعیت قرمز کرونایی بازخواهد گشت.

به گفته وی، اگر روند رعایت پروتکل های بهداشتی در قم به صورت مطلوب 
دنبال شود ممکن است هفته آینده این شهر در وضعیت زرد قرار بگیرد.

سطانی عنوان کرد: اغلب فوتی های کرونا در قم را افراد سالمند و پرخطر 
تشکیل می دهند.

عودت بیش از 5 هزار خودرو پلاک غیربومی
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم نیز ابراز داشت: فرماندهی انتظامی قم 
از اسفندماه سال گذشته مرکز مشاوره رایگان خود را برای افراد آسیب دیده از کرونا 

فعال کرده است.
سرهنگ مهرداد حاجی زاده اظهار کرد: از یکم تا ۱5 آذرماه، در مجموع 5 هزار 
و ۲۱۲دستگاه خودرو پلاک غیربومی از محورهای مواصلاتی قم به شهر مبدا 

عودت داده شده است.
وی یادآور شد: از این بین، یک هزار و ۲۱5 خودرو وارد محدوده شهری قم شده 

بودند و 4 هزار خودرو دیگر قبل از ورود به شهر قم عودت داده شدند.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم تصریح کرد: در این مدت، 4 هزار و 
۶۸۰ فقره جریمه برای خودروهای متخلف صادر شد که بالغ بر 4 هزار فقره از آن 

مربوط به ممنوعیت تردد شبانه و جریمه ۲۰۰ هزار تومانی بوده است.
به گفته وی، در این مدت همچنین 7۹ خودرو پلاک غیربومی که وارد محدوده 

شهر قم شده بودند با جریمه یک میلیون تومانی مواجه شدند.
وی اظهار کرد: 57۱ خودرو نیز به دلیل مخدوش کردن پلاک و یا سایر تخلفات 

جریمه 5۰ هزار تومانی شدند.
حاجی زاده افزود: مردم قم در طول اجرای محدودیت های دو هفته ای کرونا 

همکاری بالای ۹۰ درصدی را با بخش انتظامی استان داشتند.
به گفته معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم، در مدت اجرای محدودیت 

های دو هفته ای کرونا، تردد به استان قم ۳۹ درصد کاهش یافته است.
ضرورت جلوگیری از هرگونه تجمع تا دوماه آینده

این جلسه خاطرنشان کرد: حفظ  ادامه  نیز در  مدیرکل مدیریت بحران قم 
وضعیت نارنجی کرونا در قم بسیار سخت است و از رسانه ها درخواست می کنیم 

مبحث مطالبه گری را تا رسیدن قم به شرایط عادی ادامه دهند.
محسن اوروجی بیان کرد: به جز مراکز آموزشی که درصد رعایت پروتکل ها در آن 
ها به دلیل تعطیلی کامل صد درصد بود در بقیه رسته و اصناف گله مندی هایی از 

عدم رعایت دستوالعمل ها توسط برخی افراد وجود دارد.
به گفته وی، عادی انگاری کرونا خطری است که ممکن است شرایط نارنجی 

کرونا را با دیگر به وضعیت قرمز بازگرداند.
اروجی عنوان کرد: استفاده از ماسک باید از درب منازل آغاز شود و از قدرت 

کنترل اجتماعی جهت اجبار مردم برای استفاده از ماسک بهره ببریم.
مدیرکل مدیریت بحران قم همچنین اظهار داشت: از هر گونه برگزاری تجمعات 
در قم به ویژه در مناسبت های ملی و مذهبی در دو ماه آینده باید جلوگیری شود.

وی افزود: از رسانه های استان درخواست می کنیم آموزش و اطلاع رسانی در 
رابطه با کرونا را به صورت روزانه در دستور کار قرار دهند و مدام تولید محتوا داشته 

باشند. وضعیت کرونا در قم از روز پانزدهم آذرماه به حالت نارنجی درآمده است.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:  

97 واحد صنعتی جدید با وجود کرونا 
ایجاد شد

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری و در 
دوران شیوع ویروس کرونا، ۹7 واحد صنعتی جدید در قم به بهره برداری رسید 
که نشان دهنده تلاش مضاعف بخش های اقتصادی استان برای تحقق راهبرد 

جهش تولید با وجود شرایط ایجاد شده است. 
محمود سیجانی ضمن بیان مهمترین اقدام های بخش صنعت قم در دوران 
شیوع ویروس کرونا، تاکید کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون تمام تلاش خود را به 
کار گرفتیم تا در حرکت بخش صنعت قم بر اثر شرایط به وجود آمده خللی ایجاد 
نشود که در نتیجه توانستیم اهداف مهمی را در حوزه تولید و اشتغال استان محقق 
کنیم. وی ادامه داد: در همین راستا طی این مدت ۹7 واحد صنعتی جدید با 
چهار هزار ۶۶۹ میلیارد ریال سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال مستقیم برای ۲هزار 
۲۱4 تن در استان ایجاد شد، همچنین بهره برداران واحدهای موجود استان نیز 
74 پروانه بهره برداری توسعه خود را با ۲هزار 744 میلیارد ریال سرمایه گذاری و 
یکهزار ۸۶ تن اشتغال زایی مستقیم دریافت نموده اند، به عبارتی در طول این 
مدت برای ۳هزار و ۳۰۰ تن در واحدهای صنعتی قم به صورت مستقیم اشتغال 

ایجاد شده است.
صدور ۸۶۶ فقره جواز تاسیس با۸۰ هزار میلیاردریال سرمایه گذاری

وی بیان کرد: صدور ۸۶۶ فقره جواز تاسیس جدید با قریب به ۸۰ هزار میلیارد 
ریال پیش بینی سرمایه گذاری و بیش از ۱7 هزار تن پیش بینی اشتغال در کنار 
4۲ فقره جواز تاسیس توسعه ای با پیش بینی چهار هزار ۸۳۰ میلیارد ریال سرمایه 
گذاری و پیش بینی 7۶۰ تن اشتغال در بخش صنعت استان از دیگر اقدام های 

صورت گرفته در سال جاری است.
سیجانی گفت: صدور ۱۲ پروانه بهره برداری تولید انواع ماسک برای واحدهای 
صنعتی با مجموع ظرفیت اسمی بیش از ۳۰۰ میلیون عدد سالیانه، افتتاح 
واحدهای تولیدی سلامت محور از قبیل شرکت تولیدکننده انواع ماسک های 
پزشکی و تنفسی و تجهیزات پزشکی و واحد تولید کننده انواع ماسک سه لایه و 
همچنین تلاش برای رفع موانع تولید و تسهیل روند فعالیت این گونه واحدها از 
مهم ترین برنامه هایی بود که طی سال جاری و در شرایط شیوع ویروس کرونا توسط 

سازمان صنعت، معدن و تجارت قم انجام شد.
وی بیان کرد: صدور ۱7۲ مجوز معافیت گمرگی ورود ماشین آلات صنعتی به 
ارزش ۳هزار و ۳4 میلیارد ریال برای واردات ماشین آلات جدید با تکنولوژی بالا با 
هدف راه اندازی خط تولید واحدهای تولیدی یا جایگزینی ماشین آلات قدیمی 

نیز در این مدت انجام شد.
احیا 22 واحد صنعتی راکد و غیرفعال با ۴۶۸ تن اشتغال مستقیم

وی ادامه داد: احیا ۲۲ واحد صنعتی راکد و غیرفعال با 4۶۸ تن اشتغال مستقیم 
و پنج هزار و 4۰7 میلیارد سرمایه گذاری نیز از جمله اقدام های مهم سازمان 
صنعت، معدن و تجارت قم در سال جاری برای حمایت از بخش تولید و اشتغال 

استان به شمار می آید.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: همچنین در این مدت ۳۱ 
جلسه اصلی کارگروه تسهیل ورفع موانع تولید و 4۸ کمیته تخصصی ذیل آن 
با ۲۶۲ مصوبه برگزار شد که تاکنون 7۰ درصد این مصوبه ها انجام شده است؛ 
همچنین در این جلسات ۱۳۱ طرح و واحد صنعتی توسط استاندار و اعضای 
کارگروه ستاد تسهیل استان مورد بازدید و بررسی مشکلات و تصمیم گیری لازم، 

قرارگرفته است.
وی بیان کرد: معرفی ۶5 طرح و واحد صنعتی به بانک های عامل برای دریافت 
تسهیلات رونق تولید به میزان چهار هزار و ۹۶۶ میلیارد ریال و پرداخت ۳7 فقره 
از آن تسهیلات به مبلغ یکهزار ۸4۰ میلیارد ریال و کسب رتبه سوم کشوری در 
پرداخت این تسهیلات از دیگر نکات مهم در ارائه گزارش فعالیت های سازمان 
صمت قم در سال جاری است. وی ادامه داد: همچنین در این مدت ۱۶ جلسه 
بازدید نظارتی از ۶5 واحد و طرح صنعتی دریافت کننده تسهیلات رونق تولید 
و تبصره ۱۸ در قم که بهره برداران آن سه هزار ۸7۹ میلیارد ریال اعتبار دریافت 
کرده بودند صورت گرفت که نشان از تثبیت اشتغال برای ۳هزار و 7۲۱ تن و ایجاد 

اشتغال جدید برای ۸۳ تن داشت.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم فراتر از 5۱ هزار 
میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود ۲ هزار 
و 4۰۰ واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش از 5۸ هزار تَن فرصت اشتغال 
ایجادشده است. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات 
)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام 

از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
 

مدیر بهداشت و درمان حرم مطهر حضرت معصومه)س(  خبرداد

توسعه بخش های تخصصی و فوق 
تخصصی درمانگاه حرم مطهر

از تکمیل فاز دوم  مدیر بهداشت و درمان حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( 
درمانگاه حضرت معصومه)س( خبر داد و گفت: توسعه بخش های تخصصی و 
فوق تخصصی، افزایش یونیت های دندانپزشکی، بزرگتر شدن سالن های انتظار و 

اضافه شدن یک ورودی جدید از مهم ترین این تغییرات عمرانی است.
مهدی عباسیان با اشاره به تکمیل فاز دوم درمانگاه حضرت معصومه)س(، 
اظهار کرد: در فاز دوم به منظور توسعه بخش تخصصی و فوق تخصصی درمانگاه 
حضرت معصومه)س( یک طبقه به درمانگاه اضافه شده و یک اتاق عمل سرپایی 

نیز در این طبقه راه  اندازی می شود.
وی ادامه داد: طبقه اول که بخش تخصصی درمانگاه است به کلینیک های قلب 
و عروق، چشم پزشکی، داخلی، اطفال، مغز و اعصاب، بینایی سنجی، پوست و مو 

و زنان و زایمان اختصاص خواهد یافت.
مدیر بهداشت و درمان حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( بیان کرد: با توجه به این 
افزایش محیط درمانگاه، در طبقه منفی یک توسعه بخش دندانپزشکی را خواهیم 
داشت که تعداد یونیت های دندان پزشکی از 4 یونیت به 7 یونیت افزایش خواهد 

یافت و آزمایشگاه و رادیولوژی نیز در این طبقه مستقر می شود.
به بخش  ابراز کرد: طبقه همکف درمانگاه حضرت معصومه)س( فقط  وی 

عمومی و داروخانه اختصاص خواهد داشت.
عباسیان با بیان اینکه در مجموع 4۰۰ مترمربع به زیربنای بخش درمان حرم 
مطهر کریمه اهل بیت)س( اضافه می شود، افزود: در این راستا فضای سالن انتظار 
درمانگاه حضرت معصومه)س( برای رفاه بیشتر حال بیماران و مراجعه کنندگان 

توسعه می یابد و ورودی درمانگاه از یک ورودی به دو ورودی افزایش می یابد.
وی گفت: افتتاحیه بخش های جدید درمانگاه به امید خدا در روز ۳۰ آذرماه ۹۹ 

مصادف با سالروز ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار خواهد بود.
 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد قم  خبرداد

افزایش ۶۰ درصدی مراجعه
 به کمیته امداد قم

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد قم گفت: مراجعه برای دریافت 
خدمات به کمیته امداد قم در هشت ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال بیش 

از ۶۰ درصد افزایش یافته است. 
محمدابراهیم نعیمی با اشاره به این که مشکلات اقتصادی مهم ترین عامل 
مراجعه مردم به کمیته امداد بوده است، افزود: در هشت ماه امسال، ۲7 هزار و 

۱۲ تقاضای دریافت خدمات از کمیته امداد ثبت شده است.
وی اضافه کرد: از این تعداد ۱5 هزار و 7۸۰ مورد از سوی مددجویان و ۱۱ هزار و 

۲۳۲ نفر به صورت موردی تقاضای دریافت خدمات از کمیته امداد داشتند.
وی ادامه داد: از میان ۱۱ هزار و ۲۳۲ خانواده ای که تحت پوشش نبودند و 
درخواست کمک داشتند، با بررسی های صورت گرفته، 7۹ درصد خدمات موردی 

دریافت کردند و ۲۱ درصد نیز تحت پوشش کمیته امداد قرار گرفتند.

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد

دلیل طولانی شدن پروژه پارکینگ
 شهید کاظمی

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم اتصال سرمایه گذار 
پروژه پارکینگ شهید کاظمی را به یک مؤسسه مالی اعتباری، دلیلی برای توقف و 

اطاله پرونده این پروژه عنوان کرد. 
حسین اسلامی با بیان اینکه کمیسیون حقوقی شورای شهر پیگیری حقوق 
شهروندان و شهرداری را به عنوان هدف اصلی دنبال می کند اظهار کرد: زمان 
بر بودن روند دادرسی ها و هزینه های موجود برای همگان آشکار و واضح است 
و از این رو طبق تعامل صورت گرفته با دستگاه قضایی، کمیته حل اختلافات 
حقوقی شهروندان و شهرداری راه اندازی و تشکیل شده تا پرونده های احتمالی 
را در دستور کار قرار دهد و چنانچه حق با شهروند تشخیص داده شود، شهرداری 
را مُجاب به توافق با مالک کند و البته اگر توافق نیز حاصل نشد، همچنان امکان 
تقدیم دادخواست و پیگیری پرونده در روند قضایی نیز مهیا باشد. وی اضافه کرد: 
از زمان تشکیل این کمیته، بسیاری از مسائل بین شهروندان و شهرداری بدون 
صرف وقت زیاد و هزینه، حل و فصل شده است و مردم کمتر با مشکل مواجه 
هستند. رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم همچنین به 
هیئت حل اختلاف موضوع ماده ۳۸ آیین نامه مالی- معاملاتی شهرداری ها به 
عنوان یکی از مراجع مهم مرتبط با کمیسیون حقوقی شورای شهر اشاره و اظهار 
کرد: این هیئت با حضور قاضی دادگستری، نماینده وزارت کشور و نماینده 
شورای اسلامی شهر تشکیل و رأی صادره از آن در پرونده های مختلف توسط 
قاضی هیئت و البته با مشاوره با دو عضو دیگر انشاء می شود که این رأی برای 
نوع اختلاف  افزود: هر  و لازم الاجراست. وی  و شهروندان، قطعی  شهرداری 
احتمالی که در قراردادهای پیمانکاران یا شهروندان با شهرداری پیش آید، از 
طریق تنظیم دادخواست در همین هیئت حل اختلاف به نتیجه می رسد و نتیجه 
رأی این هیئت چه به ضرر شهرداری و چه به نفع آن، لازم الاجرا خواهد بود. 
رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم درباره پروژه پارکینگ 
شهید کاظمی نیز گفت: این پروژه به عنوان سرمایه گذاری شهرداری قم با بخش 
خصوصی شناخته می شد و از اساس مشکلی نداشت، اما اتصال سرمایه گذار 
پروژه به یکی از مؤسسات مالی اعتباری و مشکلات قضایی آن مؤسسه مالی 
اعتباری سبب شد تا تمامی اموال این مؤسسه، تحت نظارت هیأت تصفیه تعیینی 

توسط مرجع قضایی قرار گیرد و سبب اطاله و طولانی شدن روند این پروژه شود.
اسلامی تصریح کرد: باید دانست که صرف پذیرفته شدن یک سرمایه گذار در 
یک مزایده یا مناقصه نمی تواند برای پروژه های شهری کافی باشد، چراکه ممکن 
است برخی افراد در تشریفات مناقصه ها و یا مزایده ها و با هدف برنده شدن 
و یا خارج کردن رقیب از صحنه، قیمت های خارج از معمول و در ظاهر به نفع 
شهرداری را پیشنهاد دهند که خود این مورد باید به عنوان یک امر منفی و نه مثبت 
توسط شهرداری ها مورد توجه جدی قرار گیرد. وی افزود: پُرواضح است که این 
نوع شرکت ها غالبا در ادامه راه دچار مشکل می شوند که این مشکلات، سبب 
تضییع وقت و افزایش قیمت ها در گذر زمان می شود و در عین حال، مدیریت 

شهری را با معضلات مختلف و گوناگونی مواجه می کند.
 

معاون شرکت توزیع برق استان قم:

مدیریت خاموشی و حوادث برق در قم 
هوشمند می شود

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: با 
اجرای طرح هما، به زودی فرآیند مدیریت خاموشی و حوادث برق در این استان 

هوشمند می شود.
سید نبیل کهفی در جلسه بررسی پیشرفت استقرار طرح هوشمندسازی مراکز 
اتفاقات )هما( شرکت های توزیع منطقه یک کشور که به صورت ویدیوکنفرانس 
برگزار شد، افزود: بر اساس برنامه ریزی انجام شده و از ابتدای ابلاغ دستورالعمل 
اصلاح  و  جدید  فرآیندهای  تدوین  ضمن  قم  برق  توزیع  شرکت  هما،  طرح 
اقدام کرده است. وی  زیرساخت های طرح  تهیه  به  فرآیندهای جاری نسبت 
اضافه کرد: مراحل برقراری ارتباط سامانه های ثبت حوادث، مشترکین، اطلاعات 
همچنین  و   )AVL( خودروها  آنلاین  موقعیت یابی  سامانه  نصب  جغرافیایی، 
برقراری سناریوی هوشمندسازی پاسخگویی مرکز تماس به پایان رسیده است. 
وی ادامه داد: مراحل نهایی اجرای طرح هما با نصب تجهیزات CarPC بر روی 
خودروهای عملیاتی تا پایان ماه جاری به انجام می رسد. با اجرای طرح »هما« 
فعالیت تیم های عملیاتی به شکل هوشمند و چندمنظوره درآمده و شاخص های 
عملکرد به ویژه در حوزه زمان، ارائه خدمات و تامین رضایت مشترکان به میزان 
قابل ملاحظه ای افزایش خواهد یافت. در حال حاضر بیش از 57۰ هزار مشترک 
برق در استان قم وجود دارد؛ ۱۳ درصد برق قم در بخش کشاورزی، ۲۸.4 درصد 
در بخش صنعت، ۳۶.55 درصد در بخش خانگی، ۱۰.4 درصد در بخش عمومی، 

۹.7۸ درصد سایر مصارف و ۱.۸۳ در بخش روشنایی معابر مصرف می شود.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم :

با وجود بارش سنگین، راه های استان قم 
باز است

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم گفت: با وجود بارش 
سنگین و بی وقفه، برف تمام محورهای این استان باز است.

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای قم، اکبر نوروزپور در این زمینه افزود: تمام راه های استان در محورهای 
جاده ای مناطقی از جمله سلفچگان، خلجستان و کهک باز و هدایت ترافیک در 

آن ها به خوبی در حال انجام است.
وی با اشاره به تمهیدات اندیشیده شده و حضور به موقع نیروهای راهداری در 
محورهای جاده ای استان، اضافه کرد:  هم اکنون ۱4۰ نفر از  عوامل راهداری 
در ۹  استقرار  ضمن  راهداری  ماشین آلات  انواع   دستگاه  از ۱۲۰  استفاده  با 
راهدارخانه و مرکز اداره در حال اجرای عملیات برف روبی و نمک پاشی در سطح 
محورهای برف گیر می باشند. وی به شرایط جاده پس از قطع بارش و صاف 
شدن هوا اشاره کرد و گفت: نیروهای راهداری با پاشیدن مخلوط ماسه و نمک در 
سطوح یخ زده جاده، نسبت به رفع یخ زدگی سطوح جاده ای پس از بارش ها اقدام 
می کنند. نوروزپور به رانندگان توصیه کرد: ضمن رعایت کامل جوانب ایمنی سفر و 
به همراه داشتن تجهیزات سفرهای زمستانی خودرو مانند زنجیرچرخ، از سلامت 
سیستم گرمایشی خودرو اطمینان داشته باشند. وی افزود: تماس با تلفن گویای 
۱4۱ مرکز مدیریت حمل و نقل راه ها پیش از سفر و کسب اطلاعات ترافیکی و 
شرایط جوی حاکم بر محورهای برون شهری از طریق این سامانه می تواند در 
تضمین سفری ایمن موثر واقع شود. استان قم طی چند روز گذشته شاهد بارش 

نسبتا پرحجم باران و در ارتفاعات برف است. 

معاون راهداری قم:

حل مشکل روشنایی محور روستای مومن 
آباد از بودجه استانی

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: می توان اعتبار 
مورد نیاز برای روشنایی محور روستای مومن آباد بخش جعفریه از محل جرائم 

راهنمایی و رانندگی در اختیار بخشداری تامین کرد.
نوروز پوردر گفتگویی در خصوص گلایه اهالی روستای مومن آباد از کم عرض 
بودن و نبود روشنایی در محور ارتباطی این روستا گفت: اصلاح و تعریض خاکی 
این محور انجام گرفته است. نوروزپور افزود: با توجه به آئین نامه ایمنی راه ها تامین 
روشنایی برای این محور از ملزومات ایمنی راه ها نیست و به همین دلیل نمی توان 
از محل اعتبارات ملی برای آن هزینه کرد. وی ادامه داد: در عین حال برای حل 
مشکل روشنایی این محور از محل جرائم راهنمایی و رانندگی اعتباراتی در اختیار 

بخشداری مربوطه قراردارد که از این طریق قابل انجام است.

اجتماعی

عرض  به  آبها  روان  سرازیرشدن  و  معابر  آبگرفتگی 
خیابان و کوچه های قم یک مشکل و رنج قدیمی است 
که گاهی به دلیل مشکلات زیرساختی و شهرسازی و 
همچنین نبود فرهنگ شهروندی نزد برخی افراد، بر 
اقدامات و تدابیر مجموعه مدیریت شهری غلبه می 
کند و سبب ایجاد معضلاتی در آمد و شد مردم و سایل 

نقلیه می شود.
قم  شهری  زیرساخت های  کارشناسان،  گفته  به 
ظرفیت جمعیت و خانوار ساکن در آن را ندارد به عبارت 
سیستم  و  فاضلاب  مانند  مهم  زیرساخت های  دیگر 
هدایت روان آب ها هنوز عملکرد مطلوبی ندار و این 
مشکل در کنار کمبودهای دیگر در عرصه شهرسازی و 
معماری باعث بروز معضلاتی مانند آبگرفتگی معابر در 
بارندگی های متناوب بویژه در بارش های تند می شود.

کارشناسان معتقدند یکی از ضعف های این حوزه 
که مانع هدایت روان و طبیعی آب ها می شود، مسدود 
اتصال  عدم  و  شهری  انهار  از  بسیاری  انتهای  بودن 
آنها به یک دیگر است و عرض و عمق نهرهای اصلی 
و فرعی در محلات قم نیز کم عرض است و گنجایش 
توسعه شهری سالهای گذشته را ندارد و همین مساله 

در زمان بارندگی به یک معضل حادتر تبدیل می شود.
نکته بسیار حائز اهمیت دیگر از نظر کارشناسان، 
عدم رعایت پاکیزگی از سوی برخی شهروندان و مغازه 
داران و رها کردن هر گونه زباله در جوی ها و انهار کنار 
گذرهاست که در ایام بارانی به سرعت باعث گرفتگی 

انهار و پل ها و جمع شدن آب در معابر می شود. 
از صبح روزیکشنبه  نیز با آغاز بارش ها، گزارش های 
مناطق  برخی  در  جزیی  های  آبگرفتگی  از  مردمی 
مختلف شهری دریافت شد و برخی شهروندان قمی 
از تکرار معضل آبگرفتگی در برخی معابر و خیابان های 

شهری گلایه مند بودند.
در گزارش های مردمی آب گرفتگی های جزیی در 
برخی مناطق مانند شهرک قدس، خیابان پاسداران، 
)ع(،  جوادالائمه  خیابان  اسلامی،  جمهوری  بلوار 
ابراهیم،  امامزاده  خیابان  کارگر،  متری   45 خیابان 
بهشت  روبروی  غدیر،  تونل  بیات،  امینی  میدان 
رجایی  شهید  تره بار  میدان  بلوار  ورودی  و  معصومه 
با  و شهرک پردیسان شدیدتر گزارش شده است که 
نگاهی اجمالی به این مناطق می توان نتیجه گرفت 
که نوعاً هیچکدام از مناطق هشت گانه شهری قم از 

این مشکل مستثناء نبوده و شهروندان قمی از آن رنج 
می برند.

آبگرفتگی خانه ها معضل نگران کننده دیگری است 
به ویژه در زمان بارش های  که در سالهای گذشته و 
و  خانه  باره  یک  به  و  می دهد  رخ  قم  در  سیلابی 
و  می کند  روبه  جدی  چالش  با  را  شهروندان  زندگی 
خسارت های مادی فراوانی به بار می آورد که باید تدابیر 
درستی برای جلوگیری از تکرار این معضل در فصل 
آبی جاری شود هرچند به دلیل حجم بارندگی ها دیروز 

منازل قمی شاهد آبگرفتگی های قابل ذکری نبودند.
هیچ آبگرفتگی بحرانی در شهر قم گزارش 

نشده است
در همین خصوص مدیرکل هماهنگی و نظارت بر 
خدمات شهری شهرداری قم از آمادگی کامل عوامل 
شهرداری برای رفع آبگرفتگی های سطح شهر خبر 

داده است.
سید محسن میرهادی گفت: تا کنون مشکل جدی 
در آبگرفتگی معابر و اماکن در سطح مناطق هشتگانه 

شاهد نبوده ایم.
خدمات  نیروهای  کامل  آماده باش  به  اشاره  با  وی 
رفع  برای  شهرداری  تابعه  سازمان های  و  شهری 
داشت:  اظهار  شهر  سطح  احتمالی  آبگرفتگی های 
بیش از ۱5۰۰ نفر از نیروی شهرداری قم به ویژه در 
حوزه خدمات شهری برای رفع آبگرفتگی های شهر 

به صورت دو شیفت در حال آمادگی کامل هستند.
وی ادامه داد: تجهیزات موتوری و امکانات تمامی 
مناطق هشتگانه به همراه مدیران ستادی، مناطق و 

سازمان های تابعه در حال خدمت رسانی به مردم برای 
رفع آبگرفتگی هستند.

شهری  خدمات  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
شهرداری قم ادامه داد: ماشین آلات سبک و سنگین 
و پمپ های مکش در آمادگی کامل با همکاری سازمان 
آتش نشانی و مرکز مدیریت بحران شهرداری به منظور 

رفع آبگرفتگی های احتمالی هستند.
در  شهر  سطح  آبگرفتگی های  داشت:  اظهار  وی 
شرایطی نبوده که نیاز به مسدود کردن مسیری ایجاد 

کرده باشد.
میرهادی یادآور شد: حدود 5 نقطه بحرانی شهری، 
فراشهری و فرامنطقه ای نیز تاکنون مشکلی نداشته و 

روان آب ها به خوبی کنترل و هدایت شده است.
میرهادی مشکلات آبگرفتگی در تونل غدیر را مورد 
تونل  زیرگذر  های  سپتیک  افزود:  و  داد  قرار  توجه 
زمینه  در  لحظه مشکلی  این  تا  و  بوده  فعال  تمامی 
آبگرفتگی برای این تونل به وقوع نپیوسته است و هیچ 
پس زدگی ای نیز از فاضلاب در این تونل گزارش نشده 

است.
شهری  خدمات  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
شهرداری قم با درخواست از مردم برای همکاری در 
جهت عدم ریختن زباله در انهار تصریح کرد: یکی از 
دلایل مهم در آبگرفتگی ها، ریختن زباله به ویژه ظروف 
پلاستیک و یکبار مصرف در انهار بوده که نیاز است 
مردم همکاری بیشتری در این زمینه داشته باشند. 
هوای قم از دو روز گذشته بارانی و در برخی مناطق 

کوهستانی استان نیز بارش برف گزارش شده است.

حل ریشه ای این موضوع همکاری مردم وتلاش مسئولان را می طلبد

معضل آبگرفتگی معابر شهری و ضعف های زیرساختی و فرهنگی

گزارشی از جلسه شورای اطلاع رسانی قم؛

رعایت پروتکل ها و تغییر رفتار 
جمعی، تنها راهکار غلبه بر کرونا
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معاون فنی و امور گمرکی اعلام کرد:

رشد ۱۳ درصدی ارزش صادرات 
محصولات کشاورزی

معاون فنی و امور گمرکی گفت: صادرات محصولات کشاورزی در هشت  ماه 
نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال ۹۸، از نظر وزنی ۲7 درصد و ارزشی 

۱۳ درصد افزایش یافته  است.
»مهرداد جمال ارونقی« گفت: مجموع صادرات محصولات کشاورزی در هشت 
ماهه سال جاری به پنج میلیون و 45۰ هزار تن به ارزش سه میلیارد و ۸4۲ میلیون 
و ۱۳5 هزار دلار رسید که این رقم در مدت مشابه سال قبل، چهار میلیون و ۲۸5 

هزار تن به ارزش سه میلیارد و 4۰۰ میلیون دلار بوده است.
ارونقی با اشاره به اینکه پسته، گوجه فرنگی، هندوانه، رب گوجه فرنگی، مغز 
پسته و سیب عمده اقلام صادراتی هستند، خاطرنشان کرد: مجموع وزن این 

اقلام یک میلیون و 5۱۸ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۳۱۲ میلیون دلار بود.
وی افزود: در هشت ماهه نخست سال گذشته، یک میلیون و 4۱7 هزار تن 
به ارزش یک میلیارد صادرات این کالاها ثبت شده است که نشان از رشد هفت 

درصدی در وزن و ۳۰ درصد در ارزش دارد.
معاون فنی و امور گمرکی کشور درباره صادرات پسته گفت: صادرات این کالا 
امسال ۱۰۹ هزار تن به ارزش ۶75 میلیون دلار بوده که نسبت به سال گذشته از 

نظر ارزش دلاری، ۸۲ درصد افزایش داشته است.
وی افزود: همچنین در این مدت ۱۰ هزار تن به ارزش ۱۱۸ میلیون دلار مغز 
پسته صادر شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با ۶ هزار تن به ارزش 
دلاری ۸۶ میلیون دلار نشان دهنده افزایش 75 درصدی وزن و ۳7 درصدی 

ارزشی است.
ارونقی درخصوص صادرات رب گوجه نیز تصریح کرد: در هشت ماهه سال 
جاری ۱75 هزار تن به ارزش ۱۳۳ میلیون دلار رب گوجه صادر شده است در 
حالی که این رقم در مدت مشابه سال گذشته 7۶ هزار تن به ارزش ۸۹ میلیون 

دلار بوده است.
به گفته وی، این ارقام نشان می دهد در صادرات رب گوجه از نظر وزنی ۱۲۸ 

درصد و ارزشی 4۹ درصد افزایش داشته ایم.
وی تصریح کرد: میزان سیب صادر شده در هشت ماه امسال ۲۹۱ هزار تن 
به ارزش ۱۰5 میلیون دلار بوده است که این میزان نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته که ۱۸۸ هزار تن سیب صادراتی به ارزش ۱۱۲ میلیون دلار ثبت شده، 55 

درصد از نظر وزنی افزایش یافته است.
معاون فنی و امور گمرکی کشور تاکید کرد: این ارقام نشان می دهد تحریم های 
به وجود  همسایه  مرزهای  در  کرونا  بحران  با  که  محدودیت هایی  و  اقتصادی 
آمده بود، نتوانسته صادرات محصولات کشاورزی را تحت الشعاع قرار دهد و اثری 

منفی بر آمار داشته باشد.
به گفته وی، آمار افزایشی به کمک تسهیلاتی مانند مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت در بحث رویه واردات در مقابل صادرات تسهیل شده است. با این 
مصوبه صادرکنندگان می توانند به میزانی که صادرات داشته اند، اجناسی وارد 

کنند و این کمکی برای رفع تعهد ارز صادراتی آنان است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:

آرامش بازار خودرو و مسکن با تمرکز 
عرضه فولاد در بورس

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بخشی از افزایش قیمت مسکن و 
خودرو مربوط به رشد قیمت محصولات فولادی در پی عرضه کم محصولات در 
با تمرکز عرضه  ارزان است که  و واسطه گری برخی خریداران محصول  بورس 

محصولات فولادی در بورس کالا آرامش و تعادل به بازارها باز می گردد.
عرضه کل تولید فولاد در بورس کالا و فاصله گرفتن از قیمت گذاری دستوری، 
موضوع مورد تاکید این روزهای کارشناسان، دولت و نمایندگان مجلس است تا 
با تحقق آن، علاوه بر کنار رفتن واسطه ها و حذف فاصله زیاد قیمت های رسمی و 

غیررسمی، انگیزه تولید در صنایع بالادستی و پایین دستی افزایش یابد.
»غلامرضا مرحبا«، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه به منظور 
حمایت از تولید و تعادل بازار، کل محصولات فولادی کشور باید در بورس کالا 
آن،  که  دارد  وجود  بدیهی  اصل  یک  بازارها،  تنظیم  برای  افزود:  شود،  عرضه 

شفافیت در زنجیره تولید است.
وی بیان داشت: با عرضه زنجیره تولید فولاد در بورس کالا، علاوه بر آنکه تولید 
و فروش شرکت ها شفاف می شود، از ایجاد رانت جلوگیری شده و تولید و توزیع 

ساماندهی می شود.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه عرضه فولاد در بورس کالا از اتفاقات خوب 
اقتصادی کشور در سال های گذشته بوده است، اظهار داشت: ریشه التهاب های 
قیمتی در ماه های گذشته به عرضه بخشی از فولاد کشور در خارج از بورس بوده 
است که همین موضوع باعث چندگانگی قیمت شد، محصولاتی که در بازار آزاد 
نیز عرضه شد، قابل دسترس بود و به این ترتیب عرضه کم محصول در بورس به 

افزایش قیمت ها دامن زد.
مرحبا با بیان اینکه بخشی از افزایش قیمت مسکن و خودرو به رشد قیمت 
محصولات فولادی مرتبط است، گفت: وقتی برخی تولیدکنندگان با عرضه کم 
در بورس و فروش در بازار آزاد به فکر منفعت شخصی خود بودند، قیمت مسکن 
و خودرو نیز متأثر از قیمت فولاد و واسطه گری برخی خریداران محصول ارزان، 
افزایش یافت و مشکلات اقتصادی مردم بیشتر شد که این چرخه معیوب عرضه 

به زودی سامان می یابد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: تمرکز عرضه محصولات در 
بورس کالا به نفع تولید و مردم است، بدون شک اگر همچنان بخشی از محصولات 

خارج از بورس معامله شود، مشکلات ماه های گذشته ادامه می یابد.

وزیر صمت اعلام کرد:

رشد ۵۰ درصدی تولید تا پایان سال
وزیر صمت گفت: به دنبال شکستن انحصار در حوزه خودرو هستیم و این کار 

را انجام خواهیم داد.
علیرضا رزم حسینی پس از مراسم رونمایی از مرکز صدور گواهی الکترونیکی 
سلامت، بیان کرد: به دنبال شکستن انحصار در حوزه خودرو هستیم و این کار 

را انجام خواهیم داد.
وزیر صمت افزود: نه تنها در حوزه واردات بلکه در حوزه تولید داخلی نیز باید 

شرکت های بخش خصوصی را تقویت کنیم تا رقیب خودروسازان شوند.
وی رقابت سالم را باعث افزایش کیفیت و همچنین کاهش قیمت خودرو دانست 
و تصریح کرد: این مهم افزایش اشتغال و فعال تر شدن قطعه سازان را نیز به دنبال 
خواهد داشت. وزیر صمت با اشاره به افزایش تولید خودرو در چند ماهه گذشته، 

بیان کرد: پیش بینی می کنیم که این افزایش تا پایان سال به 5۰ درصد برسد.
رزم حسینی با اعلام اینکه تعهدات خودرویی مردم در حال پاسخ دهی است، 
اضافه کرد: دنبال افزایش تولید هستیم و در خصوص واردات خودرو چند مولفه 
باید همراه باشند که در کارگروه های کارشناسی در حال بررسی آن ها هستیم تا 

خلا بازار برطرف شود.

 معاون اول رئیس جمهور گفت: اگر گشایشی در ایام پیش رو حاصل شود 
باید منابع مالی مسدود شده در دیگر کشورها را آزاد کنیم تا این منابع به چرخه 

اقتصادی کشور بازگردد.
در سال های اخیر که تحریم ها بار دیگر بر اقتصاد ایران سایه افکنده است، 
فعالان اقتصادی و اعضای اتاق ایران در نشست هایی که با مسئولان و دولتمردان 
داشته اند، بارها اعلام کرده اند که بخش خصوصی به رغم محدودیت های ناشی 
از تحریم با توجه به مناسبات و روابط خود در بازارهای هدف می توانند در پیشبرد 

اهداف کشور نقش آفرین باشد.
فعالان  با  رئیس جمهور  اول  معاون  در نشست مشترک اسحاق جهانگیری، 
اقتصادی که با حضور غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران، محمدرضا انصاری 
ایران،  اتاق  بین الملل  امور  معاون  کرباسی  محمدرضا  ایران،  اتاق  نایب رئیس 
غلامرضا انصاری معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه، حمید زادبوم 
رئیس سازمان توسعه تجارت و روسای اتاق های مشترک بازرگانی ایران و برخی از 
کشورها برگزار شد، بر این نقش آفرینی تأکید شد. اسحاق جهانگیری اعلام کرد که 

بدون حضور بخش خصوصی، اقتصاد کشور پیش نخواهد رفت.
غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران در این نشست ضمن برشمردن مهم ترین 

موانع توسعه تجارت با کشورها، خواستار توجه به نظرات بخش خصوصی در روند 
تصمیم گیری ها شد.

علاوه بر این، رئیس اتاق ایران ظرفیت های اتاق های مشترک بازرگانی را در 
توسعه تجارت به خصوص تجارت با کشورهای اروپایی و منطقه ای موردتوجه قرار 
داد و بر ضرورت انتخاب رایزنان بازرگانی از میان فعالان بخش خصوصی تأکید 

کرد.
تسهیل مراودات تجاری با کشورهای اروپایی و منطقه ای از طریق حل مشکلات 
نظام بانکی و مالی از دیگر موضوعاتی بود که شافعی در این نشست موردتوجه 
قرار داد و تأکید کرد پیشنهادهای بخش خصوصی برای حل این مشکلات، بسیار 

راهگشا خواهد بود.
اقتصاد کشور بدون حضور بخش خصوصی پیش نمی رود

معاون اول رئیس جمهور در این نشست خاطرنشان کرد: فعالان اقتصادی مردانه 
پای کار آمدند و عملکرد خوبی داشتند و با تأسی از راهبرد مقاومت مورد تأکید مقام 
معظم رهبری توانستند سیاست فشار حداکثری آمریکا را با شکست مواجه کنند.

اسحاق جهانگیری با اشاره به اهمیت حمایت از بخش خصوصی از طریق 
سیاست های فرهنگی مناسب در کشور، یادآور شد: اقتصاد کشور بدون حضور 

بخش خصوصی پیش نخواهد رفت و برای این منظور لازم است سیاست فرهنگی 
مناسبی از بخش خصوص پشتیبانی کند زیرا اگر جامعه به لحاظ فرهنگی با بخش 
خصوصی همراهی نداشته باشد، امکان فعالیت و رشد آنها و به تبع آن توسعه 

اقتصادی محقق نخواهد شد.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه باید با عقل و تدبیر و همراهی فعالان 
اقتصادی از فرصت های پیش رو در راستای منافع مردم و اقتصاد کشور استفاده 
کنیم، تصریح کرد: باید صدایی واحد از همه مسئولان قوای سه گانه و فعالان 

اقتصادی شنیده شود تا دنیا بداند که با کشوری یکپارچه و متحد روبه رو است.
وی با قدردانی از عملکرد و اقدامات مثبت اتاق ایران و بخش خصوصی در 
دوره فشار حداکثری آمریکا گفت: در دوره تحریم های ظالمانه بخش زیادی از 
درآمدهای نفتی کشور محقق نشد اما با این وجود جریان تولید در کشور ادامه پیدا 
کرد و خوشبختانه با کمبود کالا مواجه نبودیم که این دستاوردها نتیجه عملکرد 
فعالان اقتصادی و صادرکنندگان و واردکنندگان بوده است که اقتصاد کشور را 

سرپا نگه داشته است.
بخشنامه های دوران فشار، اصلاح خواهد شد

وی با بیان اینکه بخش خصوصی و فعالان اقتصادی نقش مؤثر و تعیین کننده ای 
به  توجه  با  کرد:  تصریح  دارند،  دیگر  کشورهای  با  اقتصادی  تعاملات  در 
محدودیت های منابع ارزی کشور، اگر گشایشی در ایام پیش رو حاصل شود باید 
منابع مالی مسدود شده در کشورهای دیگر را آزاد کنیم تا این منابع به چرخه 

اقتصادی کشور بازگردد.
جهانگیری در ادامه کاهش سطح سرمایه گذاری در ایران طی سالیان اخیر را 
نگران کننده برای آینده کشور دانست و از اتاق ایران خواست، برنامه ریزی های 
لازم را برای ایجاد انگیزه در بخش خصوصی و سرمایه گذاران خارجی انجام دهد.

معاون اول رئیس جمهور درباره برخی گلایه های بخش خصوصی نسبت به ابلاغ 
مقررات و بخشنامه ها در دوران تحریم نیز گفت: بسیاری از این بخشنامه ها در دوره 
فشار حداکثری ابلاغ شد و هدف این بود که اقتصاد و زندگی مردم دچار فروپاشی 
نشود اما در صورتی که شرایط تغییر کند و گشایشی حاصل شود، بخشنامه ها و 

مقررات دست و پاگیر که مختص دوران فشار و تحریم بوده، اصلاح خواهد شد.
وی از اتاق ایران خواست فعالیت اتاق های مشترک ایران با کشورهای دیگر 
به خصوص کشورهای هدف صادراتی و همسایگان را جدی تر بگیرد و با توجه 
به صحبت های رئیس اتاق ایران، زمینه فعالیت رایزن های اقتصادی را در این 

کشورها فراهم کند.
جهانگیری با اشاره به شرایط پیش رو و چشم اندازها نسبت به آینده، گفت: 
باوجود احتمال تغییر در سیاست های دولت آینده آمریکا، همچنان باید برای 
شرایط سخت و ادامه تحریم ها آمادگی و برنامه داشته باشیم و امنیت غذایی مردم و 
تأمین کالاهای اساسی و دارو را در اولویت برنامه ها قرار دهیم. هرچند نباید نسبت 
به آینده مأیوس و ناامید بود و ضمن حفظ آمادگی برای مواجهه با بدترین شرایط، 

نسبت به تغییر شرایط نیز خوش بین باشیم

معاون اول رئیس جمهور:

منابع مالی مسدود شده در کشورهای دیگر را باید آزاد کنیم

۲۰۲۰ را می توان هر چیزی جز یک سال باثبات توصیف 
کرد سالی که در آن پاندمی کرونا، دوشنبه و پنجشنبه سیاه 
بازار سهام، جنگ نفتی عربستان و روسیه و انتخابات ریاست 
تا طلا موقعیت  ایالت متحده آمریکا شد  جمهوری پرتنش 

خاصی را از سر بگذراند.
 طلا  پس از سقوط تاریخی خود در سال ۲۰۱۸ و رسیدن به 
زیر هزار و ۲۰۰ دلار در سال ۲۰۱۹ بهبود ۲۰ درصدی را تجربه 
کرد و سال را با قیمت هزار و 5۱۹ دلاری به پایان برد اما افزایش 
قیمت طلا به سال ۲۰۱۹ منتهی نشد و در فوریه سال ۲۰۲۰ 
این فلز گران بها توانست به قیمت هزار و ۶7۲ دلار برسد و در 
اواسط ماه مارس امسال با افزایش عرضه طلا در بازارهای مالی 
قیمت این فلز گران بها تا هزار و 4۰۰ دلار پایین آمد اما پس 
از گذشت چند هفته با کاهش نرخ بهره دوباره طلا به مسیر 

صعودی بازگشت و از مرز هزار و 7۰۰ دلار نیز عبور کرد.
با بهبود یافتن شرایط اقتصادی آمریکا و رشد ارزش دلار طلا 
شروع به عقب نشینی کرد و در ماه سپتامبر هر اونس از این 
فلز گران بها در محدوده ۱۹۰۰ تا ۱۹5۰ دلار معامله شد اما 
با اوج گرفتن دوباره نااطمینانی ها در ماه اوکتبر و همراه با 
انتخابات ۲۰۲۰ آمریکا این فلز زرد دوباره به قیمت هزار و ۹۶۰ 
دلار در هر اونس رسید با این حال طلا نتوانست در این قیمت 
ثابت بماند و با اعلام خبر کشف واکسن کرونا توسط شرکت 
داروسازی فایزر،بازارها سبزپوش شدند و طلا نیز روند کاهشی 
را استارت زد و در حال حاضر هر اونس از این فلز گران بها هزار 

و ۸۳۹ دلار و ۳۰ سنت قیمت دارد.
با این حال ممکن است مسیر حرکت این فلز گران بها در 
اواخر سال جاری هر لحظه تغییر کند و هر لحظه امکان دارد 
مهم ترین اهرم تاثیر گذار بر قیمت آن یعنی تورم روند حرکت 

طلا را معکوس کند چراکه در حال حاضر کشورها برای فرار 
از رکود به وجود آمده در چرخه اقتصادی بیشتر از هر زمان 
دیگری به نقدینگی نیاز دارند و تبعات طزریق این نقدینگی 
تورم بیشتر و رشد بیشتر قیمت طلا و کاهش بیشتر ارزش پول 

ملی است.
سناریوهای پیش روی طلا در سال 2۰2۱

در پیش بینی اخیر قیمت طلا تحلیلگران گلدمن ساکس 

چشم انداز صعودی خود را برای سال آینده حفظ کرده اند 
و هدف قیمتی خود را برای این فلز گران بها در سال ۲۰۲۱ 
اند  اعلام کرده  اونس  و ۳۰۰ دلار در هر  به دو هزار  نزدیک 
چراکه به گفته کارشناسان این شرکت سال آینده با بالاتر رفتن 
انتظارات تورمی دلار آمریکا تضعیف می شود و تقاضای خرده 

فروشی در بازارهای نوظهور همچنان بالا می ماند.
تحلیلگران سیتی بانک نیز با کارشناسان گلدمن ساکس هم 

عقیده هستند و به گفته آنها طلا در سه ماه اول سال ۲۰۲۱ تا 
۲ هزار و ۲۰۰ دلار بالا خواهد رفت و تا پایان سال آینده رکورد 
۲ هزار و 4۰۰ دلاری خود را خواهد شکست و از طرف دیگر 
تحلیلگران بانک استرالیایی ای ان زد نیز طی یادداشتی پیش 
بینی کرده اند که این فلز زرد تا پایان سال جاری به قیمت 
۲ هزار و ۲۰۰ دلار در هر اونس خواهد رسید و تا اوایل سال 
۲۰۲۱ به قیمت  هزار و ۳۰۰ دلار در هر اونس دست پیدا 

خواهد کرد.
از طرف دیگر یکی از تحلیلگران اچ اس بی سی معتقد است 
که کاهش ریسک های ژئوپولیتیک در سال آینده در نتیجه 
بهبود روابط سیاسی و یا اقتصادی آمریکا با سایر کشورهای 
دنیا در حالی که منجر به سبزپوش شدن بازارهای مالی بزرگ 
دنیا خواهد شد نااطمینانی های موجود در بازارها را نیز کاهش 
می دهد و این کارشناس شرکت خدمات مالی و بانکداری 
بریتانیایی بر این عقیده است که به احتمال زیاد طلا سال 
و  برساند  پایان  به  دلار  قیمتی ۱۹۶5  محدوده  در  را  جاری 
قیمت آن در سال آینده در محدوده هزار و ۹۰۰ تا ۲۰۰۰ دلار 

باقی بماند.
به کاهش قیمت طلا  امیدوار  بینی هایی که  طبق پیش 
در سال جاری و در سال آینده هستند قیمت این فلز زرد تا 
پایان سال جاری به هزار و ۸۰۰ دلار در هر اونس می رسد و 
همچنین این فلز گران بها سال آینده را در محدوده هزار و 7۰۰ 
دلاری به پایان خواهد برد اما تحلیلگران ولت اینوستور بر این 
عقیده اند که طلا سال جاری را با قیمت هزار و ۸۹۱ دلار به 
پایان خواهد برد و در سال ۲۰۲۱ به قیمت ۲ هزار و ۲5 دلار 
خواهد رسید و تا سال ۲۰۲5 این فلز گران بها به قله ۳ هزار و 

4۸ دلاری صعود خواهد کرد.

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت فرزام هدف سورناپخش با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۱۰4 و شناسه ملی ۱4۰۰۸۰۳۶۲۲۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۱/۰۹/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای 

ابوالفضل تکیه ء به شماره ملی ۰۳۸5۲۱4۲۱۹ با پرداخت ۸۰۰.۰۰۰ ریال به صندوق شرکت ، در ردیف شرکاء شرکت قرار گرفت. سرمایه از ۱.۶۰۰.۰۰۰ ریال به ۲.4۰۰.۰۰۰ ریال افزایش یافت و ماده مربوطه دراساسنامه به شرح 
فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از: محمد صدرا جعفری بشماره ملی ۰۳7۳۶۲4۰5۰ دارنده 4۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، سیده عاطفه میر فلاح لیالستانی بشماره ملی 
۲7۲۰75۳۹۳۹ دارنده 4۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، داود نعمتی بشماره ملی ۰۳۸4۲47۰۰۸ دارنده 4۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، زهرا محمدی بشماره ملی ۰۳۸۶۱47۸۸4 دارنده 4۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، ابوالفضل 

تکیه ء به شماره ملی ۰۳۸5۲۱4۲۱۹ دارنده ۸۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۱۰5۶455(

پیش بینی کارشناسان اونس طلا سد مقاومتی 2۰۰۰ دلار را می شکند

طلا در سال آینده کدام مسیر را برمی گزیند؟

رییس کل بانک مرکزی گفت: از آنجا که خرید واکسن کرونا )covax( باید از مسیر رسمی سازمان بهداشت جهانی انجام 
گیرد تاکنون هر طریقی برای پرداخت و انتقال ارز مورد نیاز به خاطر تحریم غیرانسانی دولت آمریکا و ضرورت اخذ مجوز 

اوفک با مانع مواجه شده است.
»عبدالناصر همتی« طی یادداشتی در اینستاگرام نوشت: درخصوص واکسن کرونا برخی نادانسته یا مغرضانه، سعی در 
تطهیر اقدامات غیر انسانی آمریکا در تحریم ایران را دارند، و تنها به ادعای دروغین امریکا بر عدم محدودیت بر معاملات دارو 

تاکید می کنند که برای ثبت درحافظه تاریخی باید به برخی نکات اشاره کنم.
وی ادامه داد: اعلام خبر مربوط به توزیع واکسن کرونا توسط برخی کشورهای همسایه بین مردمشان تلخ ترین پاسخ به 

این عده است.
همتی افزود: از آنجا که خرید واکسن کرونا )covax( باید از مسیر رسمی سازمان بهداشت جهانی انجام گیرد تاکنون 
هر طریقی برای پرداخت و انتقال ارز مورد نیاز به خاطر تحریم غیرانسانی دولت آمریکا وضرورت اخذ مجوز اوفک، با مانع 

مواجه شده است.
رییس کل بانک مرکزی اظهار داشت: کره جنوبی، بابت انتقال پول از مسیر U-turn دلار برای خریدهای بشر دوستانه، 

نتوانست تضمینی برای عدم مصادره پول بانک مرکزی ایران توسط دولت آمریکا در هنگام انتقال بدهد.
وی خاطرنشان کرد: صندوق بین المللی پول با فشار و تهدید آمریکا و علیرغم اذعان به حق ایران و عدم وجود هیچ گونه 

مانع اقتصادی یا حقوقی، حتی جرات مطرح کردن وام بشر دوستانه ایران در هیئت مدیره صندوق را پیدا نکرد.
همتی گفت: البته، انتقال پول از مسیرهای دیگر تحت پیگیری است که امیدواریم با همکاری و اقدام به موقع دستگاه 

های ذیربط به نتیجه خواهد رسید.
وی اضافه کرد: خرید واکسن از دیگر کشورها نیز در دستور کار همکاران وزارت بهداشت قرار دارد، اخبار واصله در 

خصوص تولید داخلی واکسن کرونا نیز امیدوار کننده است.

رییس اتاق اصناف ایران گفت: با حضور مستمر در کمیته های ستاد ملی مقابله با کرونا، کارگروه تهیه بسته حمایتی 
صنوف آسیب دیده در اتاق اصناف ایران تشکیل شد.

»سعید ممبینی« گفت: توافقات جدید دولت و اتاق اصناف ایران در راستای حمایت از صنوف آسیب دیده از اعمال 
محدودیت های کرونا تدوین و به زودی مصوب خواهد شد.

وی اظهار داشت: به دنبال ارسال نامه روسای اتاق های اصناف، بازرگانی و تعاون به دولت و همچنین نامه جداگانه 
اتاق اصناف ایران شامل بسته پیشنهادی حمایت از صنوف آسیب دیده که با حمایت ۱۸۶ نماینده مجلس همراه شده 
و رییس جمهوری نیز بر آن تاکید داشتند، در جلسات سه هفته گذشته کمیته اقتصادی و امنیتی ستاد ملی کرونا مقرر 

شد که کارگروهی با حضور معاون پایش ریاست جمهوری و اتاق اصناف تشکیل شود.
ممبینی افزود: با قید فوریت کارگروه مورد نظر تشکیل و چهارچوب و پیش نویس مصوبات شامل نوع حمایت ها و 
برخورداری از معافیت ها و استمهال برخی از هزینه های دولتی آغاز شده و امیدواریم با همدلی و همراهی مناسب و 
تعامل دولت و اتاق اصناف ایران در جهت حمایت از صنوف آسیب دیده منجر به تصویب حمایت های موثر از صنوف 

شود.
وی تصریح کرد: ارائه تسهیلات بانکی با نرخ مناسب، بازپرداخت کم و دوره تنفس طولانی، استمهال انواع بدهی 
های بیمه تامین اجتماعی، برقراری انواع معافیت های حمایتی نظیر بخشودگی تمام یا بخشی از حق بیمه سهم 
کارفرما مربوط به سازمان تامین اجتماعی، معافیت بیمه ای کارگاه های کمتر از پنج نفر در واحدهای تولیدی و خدمات 
فنی، معافیت های مالیاتی و استمهال در بازپرداخت دیون مالیاتی و مالیات بر ارزش افزوده، استمهال پرداخت اقساط 
و مالیات های مربوط به سنوات قبل، کاهش هزینه های مربوط به اینترنت، آب و برق، تسهیل قوانین و مقرارت، 
تمدید اعتبار پروانه های کسب، از جمله مهم ترین محورهای 55 بندی بسته حمایتی اتاق اصناف ایران به کمیته های 

تخصصی ستاد کرونا بود که و در جلسات کارشناسی در حال بررسی و رسیدگی است.

رییس کل بانک مرکزی:
خرید واکسن کرونا به دلیل تحریم آمریکا با مانع مواجه شده است

رییس اتاق اصناف ایران  خبرداد

تشکیل کارگروه تهیه بسته حمایتی صنوف آسیب دیده
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تیم فوتبال استقلال در ادامه روند پرفراز و نشیب خود با هدایت »محمود فکری« 
در دیدار خانگی مقابل صنعت نفت آبادان به تساوی یک بر یک رضایت داد. 

برپایه این گزارش ؛ عصر روز دوشنبه و در هفته پنجم لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
ایران، استقلال به مصاف صنعت نفت رفت و در دیداری که نیمه دوم آن تماشایی 
و پرهیجان بود با تساوی یک بر یک متوقف شد. قضاوت این دیدار که در ورزشگاه 
آزادی برگزار شد را »حسن اکرمی« با کمک های »یعقوب سخندان« و »امیرمحمد 
داودزاده« برعهده داشت. بازی در حالی آغاز شد که دو تیم با هفت امتیاز وارد میدان 

شدند و برای قرار گرفتن در جمع مدعیان، نیاز به کسب برتری داشتند. استقلال 
در این دیدار، وریا غفوری، فرشید اسماعیلی، مسعود ریگی و دیاباته را به دلیل 
مصدومیت در اختیار نداشت. بارش باران روزهای اخیر تهران موجب شده تا چمن 

ورزشگاه آزادی لغزنده بوده و برای بازیکنان، مشکلاتی ایجاد کند.
استقلال همچون دیدارهای گذشته خود در فصل جدید برای رسیدن به گل، 

ارسال های بلند را در دستور کار دارد.
میهمان نیز در ضد حملات به حرکات بیت سعید، تهامی و خالقی فر امید داشت تا 

شاید بتواند استقلال را با مشکل مواجه کند.
در دقیقه چهلم، نخستین فرصت بازی برای استقلال ایجاد شد که »محمد 

نادری« این بخت را با پاسی ضعیف از دست داد.
در نهایت نیمه نخست این دیدار گلی دربرنداشت.

استقلال نیمه دوم را بهتر آغاز کرد و در دقیقه 5۰ حرکت »مهدی قایدی« و ارسال 
زمینی او با اشتباه دروازه بان میهمان مواجه شد تا »سیداحمد موسوی« که در فصل 

جاری به استقلال پیوسته است، گلزنی کند.
در ادامه نفتی ها برای جبران تلاش کردند و در دقیقه ۶۶ حرکت عالی »حست 
بیت سعید« این تیم را در آستانه گل قرار داد که ضربه »طالب ریکانی« با تکل خوب 

موسوی راهی به دروازه پیدا نکرد.
در دقیقه 74 نفت صاحب ضربه ایستگاهی شد که ارسال بیت سعید را »طالب 
ریکانی« کاپیتان میهمان به گل تساوی تبدیل کرد اما کمک داور با تصمیمی بحث 

برانگیر این گل را نپذیرفت.
در دقیقه 7۶ »حامد فلاح زاده« با خروجی مناسب مانع از گلزنی قایدی شد تا 

همچنان نفت امیدوار باقی بماند.
بازی شجاعانه صنعت نفت در دقیقه ۸۲ نتیجه داد و کرنر ارسالی در تعلل مدافعان 
استقلال به »محمدطیبی«  رسید تا مدافع پیش تاخته نفت، گل تساوی را به ارمغان 

بیاورد.
در دقیقه ۸۶ »رشید مظاهری« با واکنشی تماشایی مانع از گلزنی ریکانی شد و 
استقلال را نجات داد. قبل از این صحنه توپ به دست مدافع نفت برخورد کرد که 

داور اعتقادی به پنالتی نداشت.
در نهایت بازی با تساوی به اتمام رسید تا هر تیم به امتیاز هشت برسند.  

فکری: دوست ندارند استقلال نتیجه بگیرد
سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: معلوم است همه چیز از کجا آب می خورد و 

شاید دوست ندارند استقلال نتیجه بگیرد. 
محمود فکری بعد از تساوی استقلال و نفت آبادان اظهار داشت: جا دارد به تیم 
نفت  آبادان بابت یک امتیازی که گرفت  تبریک بگویم. به تیم داوری هم تبریک 
می گویم چون خیلی خوب داوری کردند و همان روند داوری بازی های قبل را 
ادامه دادند. وی افزود: من قبل از بازی روی بحث داوری صحبت کردم و خواهش 
کردم که سوت های داوری به دقت زده شود ولی بعد از گل همه سوت ها برگشت. 
متاسفانه یک جورهایی شمشیر را از رو برای ما بستند. شب بازی گفتند بازیکن 
تیمتان محروم است و روز بازی نمی دانستیم بازیکنمان را می توانیم استفاده کنیم. 
فکری تاکید کرد: معلوم است همه چیز از کجا آب می خورد و شاید دوست ندارند 
استقلال نتیجه بگیرد. همه جوره تلاش می کنند استقلال نتیجه نگیرد ولی ما 

تلاش می کنیم تا با خیلی ها بجنگیم.

توقف دوباره آبی ها در لیگ بیستم؛

استقلال در بُن بست »فکری«
مقصر کیست بازیکن ، باشگاه یا فدارسیون فوتبال ؛ 

افزایش مصدومیت  بازیکنان در شروع 
لیگ فوتبال ایران،  چرا و چگونه؟

مصدومیت در فوتبال چندان غیرعادی و دور از ذهن نیست، اما گاه 
مصدومیت بازیکنان کلیدی یک تیم منجر به اتفاقات ناخوشایند و حتی 
افت محسوس کیفیت بازی های آن تیم یا حذف از یک تورنمنت مهم 
مصدومیت  ما  فوتبال  روزهای  این  مهم  موضوع های  از  یکی  می شود. 

بازیکنان در آغاز لیگ بیستم است.
وقتی شما با بازیکنی که کارنامه مستعدی در مصدوم شدن دارد قرارداد 
امضا می کنید، در صورت مصدومیت، طبق قرارداد با او رفتار می شود اما 

گاهی مصدومیت هایی رخ می دهد که در آن بازیکن مقصر نیست.
الله وردی: تمرین براساس توانمندی بازیکنان

جواد الله وردی بازیکن اسبق تیم ملی کشورمان در این رابطه به ایرناپلاس 
البته فوتبال،  بازیکنان در فوتبال چند دلیل دارد.  گفت: »مصدومیت 
پرآسیب ترین ورزش در دنیا محسوب می شود. چون برخوردها شدید و 
درگیری فیزیکی در آن بسیار زیاد است. حتی اگر در هنگام بازی کسی 
هم به شما ضربه هم نزند، به دلیل زمین ناهموار ورزشگاه های کشور، پای 

بازیکن در فرورفتگی های زمین دچار مصدومیت می شود.«
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس ادامه می دهد: » مساله بسیار مهم هم 
دیگر اینکه اگر به انگشت های هر دست را نگاه کنید هر پنج انگشت مثل 
هم نیستند؛ فوتبالیست ها نیز، هم قد و وزن نبوده و از نظر بدنی همه آنها 
دارای قدرت و سرعت متفاوتی هستند. بنابراین بازیکنان را باید نسبت به 

توانایی هایشان تمرین بدهند..«   
روش برانکو در حل مشکل بازیکنان

الله وردی که تجربه بازی در تیم های برق تهران، پاس و تاج را دارد، اضافه 
می کند: »یک بار از برانکو زمانی که سرمربی پرسپولیس بود، پرسیدم شما 
برای رفع مشکلات بازیکنان چکار می کنید؟ گفت با توجه به مشکلاتی که 
هر یک از آنها دارند برایشان نسخه می پیچم. کسی به این موضوع آگاهی 
داشته باشد نمی آید برای همه بازیکنان یک نوع حرف بزند. اینها مسائل 
بسیار مهمی است که مربیان ما باید از آن آگاهی داشته باشند و براساس 

آن تمرین بدهند.«
آسیب دیدگی شایع در فوتبال

بعضی آسیب دیدگی های رایج مانند کشیدگی عضله، گرفتگی عضله، 
جدائی عضله از محل پیوند، پارگی عضلانی، التهاب زردپی، رگ به رگ 
شدن و مینیسک که برای همه فوتبالیست ها پیش می آیند، دلایل خاص 
این روزها دچار مصدومیت  برتری ما  بازیکنان لیگ  اما چرا  خود دارد. 
می شوند؟ این اتفاق می تواند به نوع بدنسازی تیم باشد، یا به سهل انگاری 
بازیکن برمی گردد و شاید هم اجبار برگزاری بازی ها از سوی سازمان لیگ 

باعث این آسیب دیدگی ها می شود. 
صالح نیا: دیدارهای لیگ بیستم چنگی به دل نمی زند

ولی الله صالح نیا مربی بدنساز اسبق تیم های پرسپولیس و استقلال در 
این رابطه به ایرناپلاس گفت: »تا به امروز هیچیک از دیدارهای لیگ بیستم 
چنگی به دل نزده است. در واقع شیوع کرونا همه ورزش ها را تحت الشعاع 
خود قرار داده و این موضوع را در همه تیم های دنیا نیز می بینید و شاهدید 
که تیم ها دیگر آن بازهای زیبایی را انتظار داشتید، ارائه نمی دهند. حتی از 
نظر درآمدی نیز تیم ها سودی نمی برند زیرا تماشاگر به ورزشگاه نمی رود و 

سود آن نصیب صداوسیما می شود.«
فوتبال، نیازمند تمرینات مخصوص و ویژه

نیازمند  بوده که  از ورزش های گروهی  یکی  ادامه داد: »فوتبال؛  وی 
تمرینات مخصوص و ویژه در مقاطع زمانی معینی است. اجرای هرکدام از 
تمرین ها در مقاطع مشخص زمانی، مهم ترین عامل برای رسیدن به اهداف 
مورد انتظار است که این نیز به دانش و آگاهی و تجربه کافی نیاز دارد. در 
زمان تمرینات، مربی بدنساز باید حضور داشته باشد تا بازیکنان را آماده 
حضور در میدان کند. البته کرونا باعث شده تا ورزشکاران در هر صورت یک 

نوع ترس در خود حس کنند.«
پیامدهای برنامه ریزی غلط فدراسیون فوتبال

مربی بدنساز سابق تیم ملی خاطرنشان کرد: »مصدومیت بازیکنان بیش 
از آنکه ربطی به مربی بدنساز داشته باشد به فدراسیون فوتبال ارتباط دارد. 
در واقع باید گفت این موضوع به برنامه ریزی سازمان لیگ، هم بی ارتباط 
نیست زیرا زمان بدنسازی تیم ها بین سه تا چهار هفته است، اما وقتی 
برنامه مسابقات جلو و عقب می شود، نظم تیم ها به هم می ریزد و بازیکنان 
و کادر فنی دچار سردرگمی می شوند. از طرفی بازیکنان هم تا حدودی در 

زود مصدوم شدن خود نقش دارند.«
بازیکنان حرفه ای رفتار نمی کنند

صالح نیا یادآور شد: »بازیکنان ما بر خلاف پولی که دریافت می کنند، 
کاملًا حرفه ای رفتار نمی کنند. آنها به لحاظ تغذیه، خواب و ... هیچکدام 
را به خوبی رعایت نمی کنند. شما ببینید رونالدو مصدوم شد، اما خیلی 
با  بازیکنان  از  برخی  می کند.  رعایت  را  نکات  همه  چون  برگشت  زود 
استفاده از مواد نیروزا به خود ضربه می زنند. حتی در این مورد منجر به 
مرگ هم داشته ایم. بازیکنان مجرد بیشتر در معرض آسیب دیدگی قرار 
دارند چون باید خودشان غذا تهیه کنند و این دوندگی ها باعث خستگی 

می شود.«
بدنسازی یک تیم با علم و دانش روز دنیا عجین شده

صالح نیا در مورد اینکه چرا میزان مصدومیت ها در این فصل بالا رفته، 
گفت: »برخی از مربیان به صورت سنتی همچنان فکر می کنند که بازیکنان 
با دویدن در تپه ها و ... آماده می شوند، اما واقعیت اینست بدنسازی یک تیم 
با علم و دانش روز دنیا عجین شده و اگر به درستی اجرا شود، بدون تردید 
باشگاه سود خواهد برد. 7 سالی که در پرسپولیس بودم این تیم با کمترین 
مصدومیت به قهرمانی های متوالی دست یافت و در بازی مقابل حریفانش 

در همان نیمه نخست کار را تمام می کرد.«  
افراد متخصص و کار آزموده زیادی داریم

وی افزود: »در ۸ سالی که با استقلالی ها کار کردم، همانگونه بود و به 
افتخارات بزرگی از جمله قهرمانی در جام باشگاه های آسیا دست یافتیم. 
اکنون که تیم ها کلی هزینه می کنند، بهتر است مربی بدنسازی را برای تیم 
خود جذب کنند که به علم و دانش روز آشنا باشد و حتی بداند که پس 
از مسابقه چگونه بازیکنان را ریکاوری کند. ما افراد متخصص و کار آزموده 
زیادی داریم، اما خودمان را قبول نداریم و در بسیاری از رشته ها به هم کم 
لطفی می کنیم که باعث خانه نشینی مربیانی شده است که علم و دانش 
کافی دارند. اگر فدراسیون هم به برنامه ریزی های خود توجه کند، آنگاه 

سودش به تیم ملی فوتبال ما می رسد.« 

مهاجم محروم پرسپولیس شانسی برای همراهی این تیم در فینال لیگ قهرمانان آسیا ندارد.
دیروز مصاحبه ای از وکیل باشگاه پرسپولیس در یکی از رسانه ها منتشر شد که در آن اعلام کرده بود این باشگاه همچنان به 
دنبال تعلیق محرومیت عیسی آل کثیر از طریق دادگاه CAS است و ممکن است آل کثیر در فینال لیگ قهرمانان آسیا برای 

پرسپولیس بازی کند.
واقعیت این است که باشگاه پرسپولیس همچنان پیگیر اعتراض خود به دادگاه CAS است اما هیچ اتفاق جدیدی رخ نداده 
است. در خصوص پرونده آل کثیر دو مسئله وجود دارد. یکی اینکه نوع محرومیت این بازیکن به شکلی است که حتی حق حضور 
در تمرینات تیمش را ندارد و دوم اینکه طبق اعلام مراجع انضباطی AFC کشیدن گوشه چشم هنگام شادی گل نشانه ابراز علاقه 

به یک کودک یا یک شخص نیست و عملًا یک حرکت نژادپرستانه برداشت شده است.
با این وجود مسؤولان باشگاه پرسپولیس در تلاش هستند تا بتوانند حداقل محرومیت آل کثیر را تعلیق کنند اما احتمال این 

اتفاق زیر یک درصد است.
نکته جالب اینجاست که مسؤولان باشگاه پرسپولیس تلاش کردند تا مدارک عیسی آل کثیر را برای AFC بفرستند تا نام او هم 
برای مسابقه فینال رد شود اما کنفدراسیون فوتبال آسیا تمام مدارک مربوط به آل کثیر را رد کرد و اعلام کرد که او حق همراهی 
پرسپولیس را هم ندارد و حتی حق ندارد در اردوی این تیم باشد. پرسپولیسی ها در تلاش بودند که آل کثیر را به قطر ببرند و او در 
ورزشگاه باشد و پس از پایان بازی فینال و قهرمانی احتمالی حداقل بتواند مدالش را بگیرد چون تأثیر بسزایی در فینالیست شدن 

پرسپولیس داشت اما کنفدراسیون فوتبال آسیا تاکید کرد که آل کثیر تحت هیچ شرایطی حق همراهی با پرسپولیس را ندارد.
با جمع بندی نکات بالا متوجه می شویم که تقریباً شانس حضور آل کثیر در فینال لیگ قهرمانان آسیا زیر یک درصد است و به 

نوعی حتی خود کادر فنی و پرسپولیسی ها هم روی حضور آل کثیر در فینال حساب باز نکردند.

رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال ایران می گوید باشگاه پرسپولیس در پرونده 
خلیل زاده باید به فیفا شکایت کند.

پس از صعود پرسپولیس به فینال لیگ قهرمانان آسیا و بازگشت به تهران، شجاع خلیل زاده درحالی که دو فصل 
دیگر با پرسپولیس قرارداد داشت، قرارداد خود را به صورت یکطرفه فسخ کرد تا به باشگاه الریان قطر بپیوندد. 

در این میان پرسپولیسی ها که مدعی بودند خلیل زاده قراردادش را غیر موجه فسخ کرده، شکایتی تنظیم و 
به کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال ایران ارسال کرد. با توجه به اینکه خلیل زاده با یک 
باشگاه خارجی قرارداد بسته، از همان ابتدا همه انتظار داشتند پرسپولیس پرونده را در فیفا پیگیری کند و به 
همین خاطر شکایت به فدراسیون فوتبال ایران باعث تعجب همگان شد. در مقطعی که خبر مذاکره خلیل زاده 
با الریان منتشر شده بود، باشگاه پرسپولیس در خبر رسمی مدعی شد به باشگاه قطری نامه نوشته و آنها را به 
شکایت نزد فیفا تهدید کرده است اما با وجود انعقاد رسمی قرارداداد خلیل زاده، هیچوقت این شکایت انجام 
نشد تا مشخص شود تهدید پرسپولیسی ها در آن زمان پوچ بوده است. در همین رابطه جمشید نورشرق، رئیس 
کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال ایران، اظهار کرد: در پرونده شجاع خلیل زاده و باشگاه 
پرسپولیس، ورود یک عنصر بین المللی باعث می شود که مرجع داخلی به پرونده رسیدگی نکند چون مرجع 
بین المللی صلاحیت رسیدگی را دارد.  وی افزود: چون پای یک فدراسیون خارجی در این پرونده در میان است، 

نظر کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال ایران این است که شکایت نزد فیفا مطرح شود. 
نورشرق در ادامه درباره اینکه آیا پرسپولیس به فیفا شکایت می کند، یا خیر، گفت: این در اختیار باشگاه است. 
آنچه که ما اظهار نظر می کنیم این است که بر اساس ماده 22 نقل وانتقالات، مرجع رسیدگی به پرونده فیفا است.

کنفدراسیون فوتبال آسیا :

»آل کثیر« شانسی برای حضور در فینال آسیا ندارد
فدراسیون فوتبال خطاب به پرسپولیس: 

در مورد شجاع خلیل زاده به فیفا شکایت کنید

پیشکسوت پرسپولیس، گفت: برخی از تیم رفتند 
اما ما با همین بازیکنان به فینال رسیدیم و شک ندارم 

قهرمان آسیا خواهیم شد.
محمود کلهر در خصوص لغو بازی های پرسپولیس 
در  پرسپولیس  دیدار  داشت:  اظهار  برتر،  لیگ  در 
فینال لیگ قهرمانان آسیا حساس ترین بازی این تیم 
در این فصل است و معتقدم که تمامی نفرات تیم باید 
با شرایط خوب و سلامتی کامل به این دیدار برسند. 
با توجه به محرومیت برخی از بازیکنان پرسپولیس، 
بهترین تصمیم گرفته شد تا بازی این تیم در مقابل 

تیم های لیگ برتری لغو شود.

وی افزود: پرسپولیس در این چند وقت به خوبی در 
شرایط مسابقه قرار گرفته چراکه هم در لیگ قهرمانان 
و هم در لیگ برتر پشت سر هم بازی کرده و حالا آماده 
ذوب آهن  و  نساجی  دیدارهای  است.  فینال  دیدار 
بازی های سختی برای پرسپولیس بود و امکان داشت 
برخی از بازیکنان مصدوم شوند. اگر پرسپولیس با همه 
نفرات حاضر به دیدار فینال برود می تواند قهرمان آسیا 

شود و این افتخار بزرگی برای فوتبال کشورمان است.
تیم های  تفاوت  مورد  در  پرسپولیس  پیشکسوت 
شرق و غرب آسیا، گفت: پرسپولیس توانسته تیم های 
بزرگ غرب آسیا را شکست دهد و به فینال برسد پس 

می تواند در مقابل تیم های شرقی نیز برنده باشد. فکر 
می کنم هیچ تیمی در شرق آسیا از النصر عربستان 
قوی تر نباشد. درست است که تیم های شرقی سرعتی 
اشتباه  بدون  بتوانیم  اگر  اما  هستند  تاکتیک پذیر  و 
بازی کنیم و مالکیت توپ را بدست بگیریم، بدون شک 
قهرمان خواهیم شد. تیم های شرقی اشتباهات فردی 

زیادی دارند و از لحاظ تکنیکی از ما پایین تر هستند.
پرسپولیس،  تیم  دفاعی  خط  خصوص  در  کلهر 
خاطرنشان کرد: در دفاع مشکلی نداریم و این موضوع 
را نیز در لیگ نشان دادیم. درست است که »شجاع 
مثل  دفاعی  پرسپولیس  اما  رفته  تیم  از  خلیل زاده« 

جوان  یک  مانند  که  دارد  را  حسینی«  جلال  »سید 
می جنگد و حتی گل می زند. او یک رهبر واقعی برای 

تیم است.
بازیکن های محروم پرسپولیس  پایان درباره  وی در 
داشت:  اظهار  آسیا،  قهرمانان  لیگ  فینال  دیدار  در 
برخی از پرسپولیس رفتند اما ما با همین بازیکنان به 
فینال رسیدیم و شک ندارم با همین تیم هم قهرمان 
آسیا خواهیم شد. هر بازیکنی آرزو دارد در فینال لیگ 
قهرمانان بازی کند و امیدوارم که بازیکنان پرسپولیس 
قدر لحظات بازی فینال را بدانند و برای فوتبال ایران 

افتخار آفرینی کنند.

محمودکلهر: 
شک ندارم که پرسپولیس قهرمان آسیا می شود

رفتارها در  اینکه برخی  به  اشاره  با  ایران  فوتبال  المللی  بین  و  داور برجسته 
خصوص حذف نامش از لیست داوران بین المللی ایران شیطنت آمیز و از حسادت 
بود، می گوید: تا زمان تعامل مسئولان فدراسیون فوتبال، نام بنده در لیست داوران 
بین المللی ایران باقی خواهد ماند و مشکلی در این رابطه وجود ندارد.  علیرضا 
فغانی در گفت و گو با ایسنا در مورد حذف و بازگشت نامش به لیست داوران بین 
المللی فوتبال ایران و تصمیمات اتخاذ شده از سوی برخی افراد در آستانه انتخابات 
فدراسیون فوتبال با توجه به اینکه ممکن است تا چند ماه آینده اثری از آن ها در 
این فدراسیون وجود نداشته باشد، اظهار کرد: چه در سال جاری و چه سال 
گذشته برخی افراد مرتکب شیطنت هایی شدند و برداشت من این است که چنین 

رفتارهایی از روی حسادت است که البته به هیچ وجه برای بنده مهم نیستند.
وی ادامه داد: با توجه به صحبت های انجام شده به شخصه دوست داشتم تا 

جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با نام ایران و به همراه کمک داوران خودم فعالیت کنم.
این داور برجسته در مورد اینکه تا چه زمانی نامش در لیست داوران بین المللی 
ایران وجود خواهد داشت، بیان کرد: تا زمانی که تعامل وجود داشته باشد و 
مسئولان فدراسیون فوتبال بخواهند نام بنده در لیست داوران بین المللی ایران 
باقی خواهد ماند و هر زمان که شیطنت ها به کرسی بنشیند، تکلیف کار مشخص 

می شود.
۴ داور ایرانی در رقابت های شرق آسیا

فغانی در رابطه با قضاوت در رقابت های لیگ قهرمانان منطقه شرق آسیا نیز 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه ایران در منطقه غرب آسیا چهار تیم شرکت کننده 
داشت، بنابراین از داوران ایرانی در منطقه غرب استفاده نشد و در شرق آسیا نیز 
بنده به همراه موعود بنیادی فر و نیز محمدرضا منصوری و محمدرضا ابوالفضلی 
به عنوان کمک داور دعوت شدیم. وی افزود: در مرحله مقدماتی یک بازی بنده و 
دو بازی بنیادی فر قضاوت کرد چراکه به داوران جدید در مرحله مقدماتی شانس 
بیشتری دادند و در مرحله حذفی نیز بنده یک دیدار دیگر را سوت زدم و در هر 

چهار بازی منصوری و ابوالفضلی کمک داوران ایرانی بودند.
وضعیت برگزاری لیگ قهرمانان آسیا در دوحه

این داور بین المللی فوتبال ایران با اشاره به اینکه شرایط برگزاری مسابقات 
مطلوب بود، گفت: از نظر سخت افزار قطری ها در شرایط بسیار خوبی هستند 
و در خصوص مقوله متعادل کردن دمای ورزشگاه ها به خوبی عمل کردند و حتی 
در مقاطعی سیستم های خنک کننده تعبیه شده پشت سر کمک داوران باعث 

می شد احساس سرما کنند.
نحوه مقابله با کرونا از سوی قطری ها

فغانی در رابطه با رعایت پروتکل های بهداشتی و مقابله با کرونا در قطر، عنوان 
کرد: در هتلی که داوران مستقر شده اند نه کسی اجازه ورود به محدوده تعیین 

شده را دارد و نه کسی می تواند از محدوده در نظر گرفته شده خارج شود، حتی 
رانندگان و خدمه نیز در هتل باقی می مانند و اگر کسی نیز از محدوده خارج شد 
باید تست کرونا بدهد و در صورت منفی بودن تست به مدت سه روز در قرنطینه 

بماند.
وی ادامه داد: همین شرایط برای تیم ها نیز در نظر گرفته شده است و سازمان 
بهداشت قطر که برنامه های بهداشتی را کنترل می کند همین برنامه را در نظر 

گرفته و تیم های نیز اجازه خروج از محدوده تعیین شده را ندارند.
رضایت AFC از عملکرد بنیادی فر و کمک داوران ایران

این داور بین المللی فوتبال ایران در رابطه با برخی مسائل مطرح شده که به 
بازگشت موعود بنیادی فر از قطر و عملکرد وی مربوط می شد، تصریح کرد: 
بنیادی فر به همراه ۹ داور و هشت کمک داور دیگر، داوران جدیدی بودند که 
در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا قضاوت کردند که خوشبختانه عملکرد اکثر آن 
ها بسیار خوب بود و از عملکرد بنیادی فر رضایت داشتند و این فرصت برای وی 
به وجود آمده است که در سال های آتی نیز در لیست داوران لیگ قهرمانان آسیا 
حضور داشته باشد و امیدواریم چنین فرصتی در اختیار برادران حیدری و آقایان 

اکرمی، کاظمی و سایر دوستان نیز قرار گیرد.
فغانی همچنان در دوحه

با اشاره به اینکه روز سه شنبه  مجددا اعلام می شود برخی داوران  فغانی 
به کشورشان بازگردند، گفت: با توجه به نیاز، برخی داوران نیز در دوحه باقی 
خواهند ماند و خداراشکر که در دو بازی قضاوت شده از سوی بنده نیز شرایط 
بسیار مطلوب بود و به طور کلی از عملکرد داوران رضایت داشتند و تقریبا اشتباه 
تاثیرگذاری از سوی داوران در این تورنمنت رخ نداد. همچنین  در ۲ بازی مرحله 
بعد، دیدارهای مرحله نیمه نهایی و دیدار فینال نیز از سیستم کمک داور ویدویی 

استفاده خواهند کرد.

فغانی: برخی رفتارها شیطنت آمیز و از حسادت بود

تا زمان تعامل فدراسیون در لیست ایران می مانم
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جناحی گری؛ طوفانی که امید مردم را می برد

تبعات سیاست ورزی جناحی

واکاوی منازعات سیاسی اخیر در کشور حکایت از آن دارد که مفاهیمی مانند برجام 
یا اقتصاد ویترین این کشمکش های ناتمام بوده و درک متناقض از اصول کشورداری و 
جناحی گری علت اصلی و غایی آن است. پدیده ای که خواسته و ناخواسته امید مردم 

را هدف قرار داده است.
همزمان با فرونشستن امواج هر هجمه به دولت، رئیس جمهوری یا یکی از اعضای 
کابینه به بررسی دلایل آغاز آن و نیز آسیب شناسی تبعات این حمله ها می پردازند. به 
صورت معمول »علی ربیعی« سخنگو و دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری 
به واسطه ارتباط خود با رسانه ها، این مهم را بیشتر بر عهده گرفته است. در تازه ترین 
یادداشت سخنگوی دولت مفروضات مهم و نتایج مهم تری از تقابل ناتمام در کشور 
در نظر گرفته شده است که نیازمند پرداخت های فراقوه ای به آنها و کاستن از تبعات 
آن هاست. ربیعی پیشنهاد گفت و گوی بزرگ ملی را داده است که هدف آن نجات امید 

مردم به کشور و مسؤولان در برهه سخت کنونی است.
دو انگیزه متفاوت دو گروه از مخالفان دولت

سیاست خارجی و اقتصاد کشور دستکم در ۶ ماه گذشته به مهم ترین عرصه های 
تقابل با دولت تبدیل شده است اما آیا صورت مسئله اصلی این دو موضوع است؟ ریشه 
اختلافاتی که منجر به تقابل با دولت می شود در چیست؟ می توان پاسخ های بسیاری 
به این پرسش داد اما هر پاسخی داده شود، آن صورت مسئله اصلی است. ربیعی 
درباره ریشه های این تقابل معتقد است: »مساله ما حتی به رغم مواضع روشن مقام 
معظم رهبری، شیوه تعامل، نوع کنش دینفعان سیاسی و فقدان درک مشترک نسبت 
به مسائل اساسی کشور و راه های نیل به منافع و اهداف ملی و عدم هم افزایی های 
بین قوه ای است.« مخالفان دولت در میدان تقابل را می توان به دو دسته دلسوزانی 
با دیدگاه متفاوت و فرصت طلبانی با منافع متفاوت دسته بندی کرد. گروه نخست از 
منتقدان دولت، همواره نگاهی بدبینانه به جهان فرامرزی دارند و در عرصه اقتصاد هیچ 
نقشی برای روابط با جهان قائل نیستند و اعتقاد دارند کشور بدون ارتباط مستمر با 
اقتصاد دنیا هم می تواند کارآمد باشد. به دلیل چنین نگرشی هرگونه روابط با کشورهای 
پیشرفته اقتصادی را نوعی اقدام علیه منافع ملی در نظر می گیرند و با آن مخالفت 
می کنند. تاختن به حجت الاسلام »حسن روحانی« به دلیل نگاه متفاوت وی و دولتش 
به ظرفیت های جهانی از این منظر قابل ارزیابی است. آنان همان گروهی هستند که 
ربیعی علت تقابل شان با دولت را در ادراک متفاوت از مسائل می داند، این گروه گرچه 
سرسختانه علیه دولت موضع می گیرند اما به همان اندازه مدافع سرسخت منافع ملی 
هم هستند. در گروه دوم اما انگیزه پنهان شده در پشت فریادها، توهین ها و تهدیدات، 
تنها منافع فردی و جناحی است و شدت و ضعف تخریب ها با همین منافع تنظیم 
می شود. برای این گروه پیشرفت اقتصادی، رابطه با جهان یا هر موضوع دیگری تنها 
زمانی پذیرفتنی و اجرایی است که از سوی خود یا جناح متنوع آنها صورت پذیرد. این 
گروه مذاکره با غرب، برجام و نوع رابطه با جهان را اگر از سوی رقیب صورت پذیرد، با 
تمام قوا مورد هجمه قرار می دهند حتی اگر نتیجه این راهبرد بهبود شرایط کشور باشد. 
این گروه اما زمانی که چنین استراتژی هایی را خود به مرحله اجرا در می آورند، نه تنها 
علیه منافع کشور نمی دانند بلکه آن را ضرورتی غیرقابل انکار اعلام می کنند. شاید به 
همین دلیل است که در توصیف تازه ترین اقدام آنها »حسام الدین آشنا« مشاور رئیس 
جمهوری نوشته است: »بازی زیرکانه ای است احتمال می دهند که بایدن در یک ماه 
اول کار خود بعضی گشایش های اقتصادی را ایجاد خواهد کرد. گشایش های قطعی 
بایدن را نه بخاطر تحلیل درست دولت و وزارت خارجه و سه سال استقامت ملی بلکه 
به خاطر طرح مجلس و فشار تهدید به نفع خودشان مصادره خواهند کرد و تأییدی بر 
درستی تفسیر خودشان در نظر خواهند گرفت لابد این بازی برای انتخابات ۱4۰۰ هم 

مصرف خوبی خواهد داشت.«
نشانه شناسی مخالفان سیاسی دولت

اقدامات ماه های گذشته علیه دولت نشانه های مشخصی از نقش آفرینی دسته 
دوم مخالفان را عیان می کند. با فروکاستن از هیاهو و حاشیه های ایجاد شده پیرامون 
تصمیمات و اقدامات روزهای و هفته های اخیر می توان ردپای تصمیم گیری لجبازانه 
آنها را به خوبی مشاهده کرد. اقداماتی که انگیزه آنها نه گشودن گره ی از کار کشور 
بلکه اقدامی سلبی و منفی علیه تصمیمات دولت است. طرح هایی فاقد منابع مالی 
مشخص در حوزه اقتصاد و نیز تصمیماتی با چشم انداز نه چندان روشن در حوزه 
سیاست خارجی، از این دست اقدامات سلبی هستند. نشانه دیگر ظهور یافته و 
ملموس در اردوگاه سیاسی-رسانه ای منتقدان شروع زودهنگام رقابت های انتخاباتی 
است. در واقع اساساً یکی از مهمترین دلایل همان تصمیمات سلبی هم نیم نگاهی به 
انتخابات است. مخالفان هم در دوره انتخابات مجلس یازدهم و هم در دوره انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم تمام تلاش و توان خود را به کار می گیرند تا رقبای سیاسی 
را از میدان به در کنند. نگرانی های ناتمام درباره رقابت های انتخاباتی که ریشه در 
شکست های سال های اخیر داشته است، سبب شده که این گروه به فاصله یک سال 
مانده تا انتخابات، یکی از تاکتیک های خود را که تخریب رقیب است، آغاز کنند و 
به فاصله ۶ ماه مانده تا این رویداد مهم، به آن شدت ببخشند. هدف پیروزی در این 
انتخابات و رسیدن به پاستور و پایان دادن به دو دهه حسرت است. در این میان تفاوتی 
در وسیله به کار گرفته شده هم وجود ندارد و بهایی به منافع ملی هم داده نمی شود. 
ممکن در مسیر دستیابی به این هدف از »هول« مذاکره در »دیگ« انکار منافع ملی 
هم گرفتار آیند و پالس های عجیب به کاخ سفید بفرستند. ممکن در این مسیر ادب 
و نزاکت کلامی، خطوط قرمز نظام و حتی اعتقادات خود را هم نادیده بگیرند. به 
گونه ای که »علیرضا معزی« معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری 
خطاب به یکی از هتاکان روحانی گفته است: »آنقدر درونمایه خود را به رخ کشیدید 
تا آن نهیب تاریخی، نصیبتان شد. حالا هم با وجود دستور صریح و چندباره رهبری، 
پایبندی به تصمیمات تخصصی ستاد ملی را به استهزا می گیرید و باب توهین تازه ای 
را می گشایید. ادبتان که هویدا بود، قانون مداری و ولایت پذیری تان هم آشکار شد.« 
این گروه به توصیف ربیعی از نوعی خودحق پنداری و باطل انگاری دیگران هم برای 
پیشبرد اهداف خود بهره می برند. هر شخص و گروهی، هر تصمیم و اقدامی از سوی 

آنها حق مطلق و توسط دیگران باطل عینی قلمداد می شود.
افزایش خطرآفرین ناامیدی مردم 

انسداد مسیر عقلانیت، کاهش تمرکز و توان دولت، افزایش خطرآفرین ناامیدی 
مردم همگی از تبعات رویکرد فرساینده-کاهنده ای است که به گفته ربیعی در سیاست 
امروز کشور موج می زند. مسیر عقلانی کشور زمانی که گروهی رقیب را باطل و خود را 
حق مطلق بدانند نه تنها روان نخواهد بود بلکه انسداد بزرگی هم به وجود خواهد آمد. 
دولت به عنوان قوه مجریه برای اجرای برنامه های خود نیازمند این مسیر است و برای 
رفع انسداد حداقلی آن تمرکز و توان خود را صرف خواهد کرد. با کاهش این توان و 
تمرکز، رسیدگی به امور مهم و زیربنایی چون معیشت مردم هم به کندی پیش می رود، 
پروپاگاندای رسانه ای داخلی و خارجی هم با بهره برداری از آن طوفانی به راه می اندازند 
تا امید مردم را با خود ببرد. زمانی که در تریبون های رسمی و از سوی مقامات رسمی 
داخل کشور با انگیزه زیر سوال بردن رقیب انتخاباتی و کاستن از اندوه شکست های 
۹۲ و ۹۶، اعلام می شود که هیچ اقدام مفیدی طی هفت سال دولت تدبیر و امید در 
کشور انجام نشده است، دروغ بزرگی است که برای باوراندن آن هم رسانه های رقیب 
دولت و هم خارج نشینان فارسی زبان به تکاپو می افتند. با این همه اما دولت از زبان 
سخنگوی خود باز هم از پیشنهاداتی راهبردی مانند گفت و گوی بزرگ ملی می دهد 
و تصریح می کند: »فکر می کنم چند موضوع با عنوان مساله اصلی ایران را به گفت 
وگوی بزرگ بگذاریم. اکنون روشنفکران و مردم به لطف فضای رسانه ای و ارتباطات آزاد 
با مهارتی تحسین برانگیز در حال شناسایی و بحث پیرامون مهم ترین مسائل کشورمان 
هستند. اولین کاری که ما در مسیر این گفت وگوی بزرگ باید انجام بدهیم حضور در 
این مباحثه ها و استخراج مطالبات عموم و اندیشمندان و تلاش همراه با گفت وگو برای 
ارائه پاسخی درخور به این مطالبات است.« به نظر می رسد تنها راه کاستن از این میزان 
تقابل در کشور و نجات امید مردم در تنوع طوفان های موجود کاستن از جناحی گری و 

فاصله ادراکی موجود بر اساس اصل منافع ملی باشد.

سخنگوی وزارت خارجه تاکید کرد: ایران درباره مصالح ملی خود مذاکره نمی کند 
و آنچه با فشار حداکثری آمریکا به دست نیامد با فشار اروپا هم به دست نمی آید.

سعید خطیب زاده در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران در پاسخ به سوالی 
درباره اظهارات وزیر خارجه آلمان مبنی بر ضرورت برکناری برنامه موشکی ایران 
در حالیکه خودشان به تعهدات عمل نکرده اند، گفت: در خصوص برجام موضع 
جمهوری اسلامی ایران، مشخص بوده است. برجام امضا شده، در قطعنامه ۲۲۳۱ 
درج شده؛ لذا همه آن هایی که با حقوق بین الملل آشنا هستند می دانند که الزام 
آور بودن قطعنامه ۲۲۳۱ نه با این نکات تغییر می کند و نه ایران مذاکره می کند. 
وی افزود: امیدواریم اروپا وظایف خود را بشناسد در برجام یکی از طرف هایی که 
باید به تعهدات عمل کند اروپا بوده است؛ حتی در سال هایی که آمریکا از برجام 
خارج نشده بود هم به تعهدات عمل نمی کردند. خطیب زاده ادامه داد: ایران درباره 
مصالح ملی خود مذاکره نمی کند. ایران به حقوق و مسئولیت های خود آشناست و 

آنچه با فشار حداکثری آمریکا به دست نیامد با اروپا هم به دست نمی آید.
وی در پاسخ به سوالی درباره صحبت های آقای ظریف مبنی بر اینکه آمریکا و اروپا 
می توانند به تعهدات خود برگردند و در این صورت ایران به تعهدات قبلی بر می گردد 
نیز گفت: مصوبه مجلس هنوز قانون نشده و دارد مراحل قانونی را طی می کند؛ 
دولت و وزارت خارجه نظرات خود را گفته اند. مایل بودیم نظرات ما لحاظ شود، 
البته مجلس مستقل است و هر وقت مراحل قانونی این مصوبه طی شود، دولت و 

سازمان انرژی اتمی آن را اجرا می کنند.
خطیب زاده ادامه داد: در مصوبه فعلی مجلس و مصوبه های قبلی گفته شده که 
گام های کاهش تعهدات ایران مشروط بوده است و اگر آن ها تعهدات خود را انجام 

دهند، طبیعی است ما هم ذیل برجام تعهداتمان را انجام می دهیم.
وی تصریح کرد: از دولت منتخب آمریکا شنیده می شود که مایل هستند به 
تعهدات خود برگردند و روش خود را اصلاح و تروریسم اقتصادی را متوقف کنند. 
امیدواریم اروپا هم به تعهدات خود برگردد؛ در این صورت ما هم به برجام برمیگردیم 

و احتیاجی به چانه زنی دوباره نداریم.
اگر مصوبه مجلس تبدیل به قانون شود وزارت خارجه 

به آن پایبند خواهد بود
وی درباره اظهارات ظریف مبنی بر بازگشت آمریکا به تعهداتش و همچنین مصوبه 
هفته گذشته مجلس اظهار داشت: نظر دولت و رئیس جمهور درباره مصوبه مجلس 
روشن بوده است. ما هم نظرات تخصصی خود را بیان کرده ایم که متأسفانه لحاظ 
نشده است. در عین حال مجلس مسیر خود را طی کرده و برداشت های خود را 
انجام داده است. اگر این مصوبه تبدیل به قانون شود، وزارت امور خارجه به آن 
پایبند است. سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه هم مصوبه فعلی مجلس و 
هم مصوبات قبلی درباره اقدامات متقابل مشروط هستند، تصریح کرد: اگر اروپا و 
آمریکا تعهدات شان را اجرا کنند، ما ذیل برجام به تعهدات خود عمل خواهیم کرد و 

این توازن در برجام دیده شده است.
خطیب زاده یادآورشد: گفته ها و شنیده هایی از دولت منتخب آمریکا دیده شده 
است که روش غلط خود را اصلاح کند. امیدواریم اروپا هم به مسیر عدم پایبندی 
خود پایان دهد. اگر اینطور شود ایران، کشور مسئولی است. احتیاح به چانه زنی 

جدید نمی بینیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به ایرنا درباره اظهارات مقامات آلمانی برای 
دستیابی به توافق جامع تر با ایران گفت: همه آزاد هستند به خاطر سیاست داخلی 

یا ناآشنایی با رویه ها حرف بزنند ولی دلیلی نمی شود که ما هم به آنها توجه کنیم. 
موارد عدم پایبندی اروپا روشن بوده و به آنها گفته شده است. اینکه برخی فکر کنند 
چیزی که آمریکا و رژیم ترامپ با سیاست سبوعانه فشار حداکثری به دست نیاورد را 
می توانند از راه های دیگر مانند گفت وگو و مذاکرات جدید به دست آورند، کسی در 

تهران خریدار این نکات نیست.
وی با بیان اینکه دوستان ما در اروپا بدانند باید برادری خود را اثبات کنند و بعد 
ادعای ارث و میراث کنند، عنوان کرد: مسیر طبیعی آن است که فرصت جدیدی 
برای ادامه مسیر درست قبلی فراهم شده است. طرف مقابل به مسیر اجرای 
تعهدات شان برگردد. ایران هم گفته اقدامات کاهشی انجام شده، برگشت پذیر است 

و ایران در مقابل اجرای تعهدات دیگران، تعهداتش را انجام می دهد.
باید ملاحظات وزارت خارجه در مصوبه مجلس لحاظ می شد

خطیب زاده همچنین در پاسخ به این سوال که چه زمانی ایران مصوبه مجلس 
درباره پروتکل الحاقی و غنی سازی ۲۰ درصد را اجرا می کند، گفت: مسیر قانونی 
کاملًا روشن است. اگر این مصوبه به قانون تبدیل شود لازم الاجرا است. ابعاد فنی 
با سازمان انرژی اتمی است. ابعاد سیاسی آن با وزارت امور خارجه است. فکر 
می کنیم ملاحظات دولت و وزارت خارجه به عنوان مرجع این داستان باید رعایت 
می شد. وی اضافه کرد: در عین حال بسیاری از قوانین که مخالفش بودیم بر اساس 
تکلیف قانونی انجام داده ایم. این کار را هم درباره این مصوبه هم خواهیم کرد. 

منتظر هستیم نتیجه این مسیر را مشاهده کنیم.
برای حضور در مذاکرات  ژاپن  ایران درباره درخواست  خطیب زاده درباره نظر 
احتمالی گفت: ایران در دنیا دوست زیاد دارد. در خصوص برجام، این توافق مربوط 
به گذشته است که سالیان طولانی، مذاکره شد و موافقین و مخالفین خود را هم 
داشته است با این حال این توافق امضا شده، مهر و موم شده و هرگونه دست زدن به 

آن از نظر شکلی و محتوایی، به معنای پایان آن است.
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: اینکه برجام در فضای بین المللی موجب 
آبرو می شود، برای ما جالب است. همکاری های ایران و ژاپن در مجاری خود ادامه 
می یابد اما برجام موضوعی مربوط به رفع تحریم و عادی سازی پرونده هسته ای 
صلح آمیز ایران بود که در همین حد هم باقی خواهد ماند. خبرنگاری پرسید آیا 
عراقچی سفیر ایران در سازمان ملل می شود که این دیپلمات ارشد پاسخ داد: من 
این خبر را دیروز تکذیب کردم. تغییری در نمایندگی دائم ایران در سازمان ملل 
نداریم. آقای روانچی به کار خود ادامه می دهند و آقای عراقچی هم در تهران به 
کار خود ادامه می دهد. خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره همکاری های ایران 
و قطر در خصوص کشت زعفران هم گفت: همکاری های ایران با قطر، روابط ابعاد 
مختلفی دارد. تمامی اقدامات در چارچوب دستورالعمل ها است. یکی از اصول 
اصلی و اصیل دیپلماسی اقتصادی ایران حمایت از تولیدکنندگان داخلی در خارج 
از کشور است. برخی از ابعاد این مسئله به شکل دیگری روایت شده است. وزارت 
امور خارجه هیچ اقدامی را بدون هماهنگی با سایر دستگاه ها انجام نمی دهد. 

روابط ایران و قطر در سال های اخیر در سطح بالا بوده است.
مردم عربستان استحقاق سیاست های بهتری دارند

کرد:  تصریح  عربستان  خارجه  امور  وزیر  اخیر  اظهارت  درباره  همچنین  وی 
برخی دستپاچگی ها در برخی از کشورها دیده می شود و پیام های متناقضی از 
این کشورها بیرون می آید. توصیه ما آن است که عربستان و حکام آنها توجه کنند 
مشکلاتی که برای مردم خود و جهان عرب و اسلام ایجاد کردند، فقط با اصلاح 

مسیرشان قابل حل شدن است.
از  اینکه ریاض مسئول بسیاری  بیان  با  امور خارجه  این مقام ارشد در وزارت 
مشکلات جهان عرب، جنگ و قحطی در یمن و برخی مشکلات از شمال آفریقا 
تا جنوبی شرقی آسیا است، خاطرنشان کرد: هرچه زودتر به این مسیر خطا پایان 
دهند، برای مردم، خودشان و مردم عربستان بهتر است. مردم عربستان استحقاق 
سیاست های بهتری دارند به جای آنکه نگاه شان به دست های خون آلود برخی از 

کشورهای دیگر باشد.
عربستان در حد خود حرف بزند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر عادی شدن بحران ها در خلیج فارس 
خاطرنشان کرد: روابط ایران و قطر متاثر از عامل سوم نیست و ایران در زمان سختی 

و گشایش همراه همه کشورهای دوست، همسایگان و منطقه بوده است.
وی درباره ادعاهای وزیر امور خارجه عربستان مبنی بر ضرورت ممنوعیت دائمی 
غنی سازی از سوی ایران و انجام بازرسی ها از اماکن نظامی ابراز داشت: اینکه بیش 
از حد به یک کشور متوسط در منطقه بپردازیم، کمکی نمی کند. جایگاه کشورها در 
نظام منطقه و بین الملل روشن است. عربستان رفتار نامناسبی با همسایگان خود 

اعم از ایران، عراق، قطر و یمن داشته است.
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی، عربستان در مسیر غلطی حرکت کرده اند 
که باید مسیر خود را اصلاح کند. درخصوص موضوعات دیگر هر کسی می تواند 
حرف بزند ولی بهتر است در حد و حدود خود سخن بگویند تا موجب بی آبرویی 

بیشتر نشود.
تا زمانی که اشتباه راهبردی نبینیم، به همکاری با آژانس ادامه می دهیم

 NPT خطیب زاده درباره برخی اظهار نظرها مبنی بر احتمال خروج ایران از
گفت: جامعه ایران چند صدایی است بسیاری نظرات مختلفی دارند ولی سیاست 
اصولی نظام، از سوی نهادهای رسمی اعلام می شود. ما عضو پایبندNPT بوده و 
هستیم و تا زمانی اتفاق بزرگی رخ ندهد یا حرکت اشتباه راهبری از طرف مقابل 
نبینیم به این همکاری با آژانس ادامه می دهیم. وزارت خارجه مجری تصمیمات 
عالی نظام است. وی همچنین درباره بیانیه دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی بیان 
کرد: دبیرخانه خود باید درباره بیانیه اش توضیح دهد. نظرات وزارت امور خارجه 
که براساس قانون و مصوبه شورای عالی امنیت ملی باید مورد لحاظ قرار می گرفت، 

لحاظ نشده است.
برخی جریانات درون آژانس به دنبال برهم زدن مسیر همکاری ها 

هستند
اطلاعات  درز  به  ایران  اعتراض  خصوص  در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
هم  رسانه ها  در  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  از  ایران  هسته ای  فعالیت های 
گفت: این برای اولین بار نیست که اسناد به رسانه ها درز پیدا می کند. البته تمامی 
اسنادی که توسط دولت ها ارائه می شود، محرمانه هستند. بارها مسئولیت آژانس را 
متذکر شده ایم. متاسفیم برخی جریان های درون آژانس به دنبال برهم زدن مسیر 

همکاری ها هستند. آقای گروسی و آژانس در این باره باید پاسخگو باشند.
مصوبه مجلس روشن است و تفسیر بردار هم نیست 

خبرنگاری درباره ارتباط بازگشت آمریکا به برجام و مصوبه مجلس برای لغو تحریم ها 
سوال کرد که خطیب زاده پاسخ داد: بازگشت آمریکا به تعهدات خود ذیل قطعنامه 
۲۲۳۱ است که قطعنامه ای روشن و الزام آور برای همه کشورها است. آمریکا از برجام 
خارج شده و به تعهدات خود ذیل قطعنامه شورای امنیت هم عمل نکرده است. 
حتی دولت فعلی آمریکا هم متوجه شده مسیر فشار حداکثری اشتباه بوده و به 
هیچکدام از اهداف شان نرسیده است. وی با تاکید بر اینکه مصوبه مجلس روشن 
است و تفسیر بردار هم نیست، عنوان کرد: این مصوبه به روشنی مسیر فعالیت 
نهادهای داخلی را مشخص کرده است. البته شرط این مصوبه عدم پایبندی است. 
این مصوبه در چارچوب مصوبات قبلی و با لحاظ کردن نکات فنی می توانست بهتر 

باشد اما مجلس مستقل است و براساس نظرات خود عمل کرده است.
برجام قابل چانه زنی مجدد نیست

وی افزود: گفته ها و شنیده هایی از دولت جدید آمریکا شنیده می شود این است 
که مایل هستند به تعهدات خودشان برگردند و روش غلط قبلی را اصلاح و تروریسم 
اقتصادی را متوقف کنند. امیدواریم اروپا هم عدم پایبندی به برجام را خاتمه دهد 
و اگر اینطور باشد در مسیر درستی گام برمی دارند و طبیعی است که ایران به آنچه 
امضا کرده پایبند خواهد بود. سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ما نیازی به چانه 
زنی دوباره برای برجام نمی بینیم زیرا برجام نوشته شده و تمام جزئیات در آن وجود 

دارد و نیاز به هیچ چانه زنی ندارد.
کشورهای منطقه در حد و اندازه جایگاه شان حرف بزنند

وی درباره درخواست چند کشور منطقه برای حضور در مذاکرات احتمالی با ایران 
گفت: برخی کشورها تمامی حیثیت خود را گذاشتند که در دوران رئیس جمهور در 
حال خروج از کاخ سفید، به اهداف خود برسند. آنها پول مردم خودشان را خرج 
کردند تا برای چند روزی امنیت برای خودشان بخرند پس مشخص است آنها امروز 
نگران باشند. پیام تهران به این کشورها آن است که ایران لنگرگاه ثبات در منطقه 
است، ایران کشور تاریخی در منطقه است و مانند برادر بزرگ تر سعی کرده خطاهای 
دیگران را نادیده بگیرد ولی آنها باید بدانند جایگاه شان چیست و تا چه اندازه 

می توانند سخن بگویند.

سخنگوی وزارت خارجه :

ایران درباره مصالح ملی خود مذاکره نمی کند

را  کاخ سفید  باطنی  میل  رغم  به  باید  در حالی  ترامپ   
ترک کند که طی سه سال اخیر در راستای راهبرد »فشار 
را  حداکثری« شدیدترین تحریم ها و تنگناهای اقتصادی 
علیه ایران اعمال کرد اما به هیچ یک از اهداف مورد نظر 
خود دست نیافت؛ تجربه ای که به کمک بایدن برای ترمیم 

مناسبات با تهران آمده است.
واژه »تحریم« با نام آمریکا پیوند خورده و بازیگران مختلف 
جهان همواره در مقاطع گوناگون تحت فشارهای اقتصادی 
این کشور قرار گرفته اند که جمهوری اسلامی ایران نیز از 
جمله آن ها به شمار می رود. کشور ما در عمر چهار دهه ای 
انقلاب زیر شدیدترین تحریم ها قرار داشته ؛ تحریم هایی که 
در سال های اخیر بیشتر به جنگ تمام عیار اقتصادی شبیه 

بوده است.
»حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت  ارتباط  همین  در 
روحانی« رییس جمهوری چهارشنبه هفته پیش )۱۲ آذرماه( 
در جلسه هیات دولت گفت: دشمنان همه توان خود را برای 
تسلیم مردم ایران در این دهه به کار گرفتند و به ویژه در سه 
سال اخیر تحریم را به یک جنگ تمام عیار اقتصادی تبدیل 
کردند. اما در عین حال فکر می کنیم با شکست این جنگ 
آینده شرایط متفاوتی  و فشار حداکثری، شرایط در سال 

خواهد بود.
جنگ اقتصادی تمام عیار با ایران از اردیبهشت ماه سال 
خروج  دستور  رسما  ترامپ  که  زمانی  خورد؛  کلید   ۱۳۹7
آمریکا از برجام را امضا کرد و به صورت تدریجی و طی چند 
مرحله، تمام تحریم ها قبلی را بازگرداند. ابتدا ترامپ در میانه 
خردادماه همان سال معاملات دلار، طلا و فلزات گرانبها و 
همچنین صنعت خودرو و فروش هواپیما به ایران را هدف قرار 
داد. دور دوم تحریم های آمریکا )۱4 آبان ماه ۹7( که اجرایی 
شد بخش صنعت نفت، مبادلات بانکی، کشتیرانی، خدمات 

بیمه ای و بخش انرژی را هدف قرارمی داد.
در راستای سیاست فشار حداکثری بر ایران، شاهد تحریم 
اشخاص حقیقی و حقوقی از سوی وزارت خزانه داری آمریکا 

بودیم، از رهبری گرفته تا وزرای دولت و نهادهایی رسمی 
چون سپاه پاسدارن انقلاب اسلامی. جنون تحریم تا حدی 
باوجود  که  افکنده  سایه  آمریکا  جمهوری  رئیس  رفتار  بر 
شکست از بایدن در انتخابات ریاست جمهوری، همچنان 
از اعمال تحریم علیه ایران دست بردار نیست و وزارت خزانه 
داری آمریکا در تازه ترین اقدام، ۱۸ بانک و موسسه مالی را 

تحت تحریم قرار داد.
یکی از مهمترین صادراتی که ترامپ در سال های اخیر بر 
آن دست گذاشت، صادرات نفت ایران بود که در دوره برجام 
از زیر یک میلیون بشکه به ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه در 
روز رسیده بود. ترامپ چند بازه زمانی مختلف را به منظور 
معافیت برای خریداران عمده نفت ایران در نظر گرفت و به 
تمدید آن اقدام کرد. رئیس جمهوری آمریکا در نهایت اما 
تمامی معافیت ها را برداشت تا در راستای فشار حداکثری بر 
تهران، صادرات نفت ایران را به صفر برساند؛ هدفی که تا به 

امروز محقق نشده است.
هر چند ترامپ نتوانست آن طور که وعده داده بود، صادرات 
نفت ایران را به صفر برساند اما ایران به دلیل تکیه بر این منبع 
خدادادی با مشکلات اقتصادی مواجه شد. چند هفته پیش 
وزارت امور خارجه آمریکا در گزارشی مدعی شده که این 
کشور با پیشبرد کارزار فشار حداکثری علیه ایران به میزان 7۰ 

میلیارد دلار به درآمد نفتی ایران خسارت زده است.
اعمال خسارت اقتصادی بر ایران با تحریم صادرات نفت، 
تجربه ای شد تا مسوولان کشورمان بجای تکیه بر فروش این 
انرژی، در صدد رهایی از وابستگی به نفت برآیند. در همین 
اینکه »همه  بیان  با  ارتباط روحانی در جمع هیات دویت 
امکانات خود را بسیج کرده ایم و شرایط را مناسب می دانیم 
که سال آینده فروش نفت را افزایش دهیم«، گفت: پیش 
بینی ما فروش بیش از ۲ میلیون بشکه نفت و میعانات است 
اما این به معنای افزایش اتکا به نفت در لایحه بودجه نیست.

جنگ اقتصادی تمام عیار که ترامپ از سال ۹7 شروع کرد 
تا جایی ادامه یافت که بسیاری از ناظران آن را همتراز با » 

ترویسم« دانستند. در ماه های اخیر نیز مسوولان جمهوری 
اقتصادی  فشار  تریبون های مختلف،  از  اسلامی همواره 
آمریکا بر ایران را نه تحریم بلکه در قالب تروریسم اقتصادی 

ارزیابی می کنند.
همچنین تروریسم اقتصادی اصطلاحی پرتکرار در کلام 
حجت الاسلام »حسن روحانی« رئیس جمهوری است که 
در فرصت های مختلف از آن استفاده می کند؛ موقعیت هایی 
رئیس  مکرون«  »امانوئل  با  روحانی  تلفنی  وگوی  گفت  از 
جمهوری فرانسه گرفته تا در جریان سفر به قرقیزستان و 

تاجیکستان برای حضور در اجلاس های شانگهای و سیکا.
یکی از جنبه های تروریسم اقتصادی، محروم کردن مردم 
ایران از امکانات پزشکی و دارویی و نیز مواد غذایی است. تیم 
ترامپ به رغم اینکه در سطح شعار و سیاست های اعلانی 
خود، ایران را از این گونه تحریم ها معاف اعلام می کنند اما با 
تحریم شبکه بانکی ایران، رسما ورود کمک های بشردوستانه 
را به ایران حتی در اوج شیوع کرونا با مانع جدی مواجه کرده 

اند.
ناظران بر این باورند اگر چه تحریم های آمریکا بر اقتصاد 
ایران بی تاثیر نبود اما ترامپ باوجود تکیه چند ساله بر این 
ابزار در نهایت به اهداف خود دست نیافت. ناکامی ترامپ 
پس از تلاشی سه ساله باعث شد تا بسیاری از مهره های 
کلیدی از جمله »برایان هوک« رئیس »گروه اقدام ایران« را در 
وزارت امور خارجه برکنار کند؛ فردی که برای تنگ تر کردن 
حلقه تحریم و به صفر رساندن صادرات نفت ایران منصوب 

شده بود به ان امید که تهران را به پای میز مذاکره بکشاند.
تلاش آمریکا برای تداوم تحریم تسلیحاتی ایران نیز راه به 
جایی نبرد. شکست امریکا در شورای امنیت نیز لکه ننگی بر 
پیشانی دولت او در ماه های پایانی حضور وی در کاخ سفید 
بود. پس از شکست ترامپ در انتخابات ۲۰۲۰ این کشور، 
مخالفت های بین المللی با تحریم ایران به طور قابل ملاحظه 
ای افزایش یافته و آشکارا بیان می شود، همان گونه که اواخر 
آبان ماه وزرای خارجه »گروه 77 به اضافه چین« در بیانیه 

پایانی چهل و چهارمین اجلاس خود بر لغو فوری تحریم های 
ضدایرانی از سوی امریکا تاکید کرد. شواهد و مستندات 
و فشار  تحریم  از  بهره گیری  در  امریکا  ناکامی  بر  گواهی 
حداکثری بر ایران است؛ ترامپ که قصد کشاندن ایران پای 
میز مذاکره و انعقاد توافق ثانویه را با تهران داشت تا از ان به 
عنوان برگ برنده ای در مقابل طیف دموکرات استفاده کند، 
در نهایت بازی را به رقیب واگذار کرد. تجربه سه سال اعمال 
فشار حداکثری بیهوده بر ایران از سوی ترامپ، تیم دموکرات 
بایدن را به این نتیجه رسانده که نه تحریم بلکه بازگشت به 
برجام و تداوم مذاکرات در قالب گفت وگوهای ایران و 5+۱ 

می تواند در روابط تهران- واشنگتن کارگشا باشد.

از جنگ اقتصادی تمام عیار تا تروریسم اقتصادی؛

شکست سیاست فشار حداکثری ترامپ تجربه ای برای بایدن
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صله رحم، انسان را خوش اخلاق، با 
سخاوت و پاکیزه جان می نماید و روزی را 

زیاد می کند و مرگ را به تأخیر می اندازد.

سه شنبه -هجدهم آذر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5171

کافی)ط-الاسلامیه( ج ۲، ص ۱5۱، ح ۶

سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم گفت: به مناسبت روز جهانی خاک و به 
یاد شهدای سلامت و شهید محسن فخری زاده، 
عملیات های بیولوژیکی مقابله با بیابان زایی در 
بیش از هزار و ۲75 هکتار از اراضی قم آغاز شده 

است.
محمد شعاعی با اشاره به سخنان رهبر معظم 
انقلاب اسلامی مبنی بر اینکه »فرسایش خاک 
چیزی نیست که بعد بشود به آسانی جبرانش 
کرد«، اظهار کرد: استفاده بی رویه از منابع خاک، 
تبدیل جنگل ها به مراتع و تبدیل مراتع به اراضی 
از  کشاورزی  اراضی  کاربری  تغییر  کشاورزی، 
عمده ترین عوامل انسانی فرسایش خاکی است.
وی با اشاره به اینکه برای تشکیل یک سانتی 
متر خاک عالی 7۰۰ سال زمان نیاز است، عنوان 
کرد: میانگین آمار جهانی فرسایش خاک ۶ تن 
در هر هکتار است اما این میزان در ایران ۱۶.7 
تن در هکتار است که 4 برابر میانگین جهانی 

است.
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم با بیان اینکه در برخی مناطق کشور 
فرسایش خاک به ۳۰ تا 4۰ تن در هر هکتار نیز 
می رسد، عنوان کرد: کاهش آمار فرسایش خاک 

نیازمند یک اهتمام جدی و ملی است.
وی از فرا رسیدن روز جهانی خاک یاد کرد و 
گفت: به مناسبت این روز، سازمان جنگل ها، 
را در  برنامه جامعی  آبخیزداری کشور،  و  مراتع 
سطح 4۲۰ شهرستان کشور در دستور کار خود 

قرار داده است.
ی  برنامه  این  در  قم  استان  کرد:  اضافه  وی 
جامع ملی، در حوزه مقابله با بیابان  زایی 475 
هکتار، احیا و اصلاح مراتع ۲۳4 هکتار، توسعه 
و احیای جنگل 4۸۱ هکتار، توسعه زراعت چوب 
7۰ هکتار و در حوزه جنگل کاری اقتصادی با 
مشارکت مردم ۱5 هکتار پروژه بیولوژیک را آغاز 

می کند.

سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم با اشاره به اینکه در حوزه احیا و اصلاح 
می شود،  انجام  نهال کاری  هکتار   ۲۳4 مراتع 
بیابان زایی  با  خاطرنشان کرد: در حوزه مقابله 
۱5۰ هکتار پروژه نهال کاری و ۳۲5 هکتار پروژه 

مدیریت هرزآب دنبال می شود.
احیای  و  توسعه  حوزه  در  اینکه  بیان  با  وی 
هکتار   ۸۰ و  نهال کاری  هکتار   4۰۱ جنگل 
بذرکاری دنبال خواهد شد، مطرح کرد: در حوزه 
جنگل کاری اقتصادی با مشارکت مردم کاشت 
گونه هایی همانند بادام کوهی، بنه و عناب دنبال 

خواهد شد.
پروژه های  اجرای  اینکه  بر  تاکید  با  شعاعی 
می شود،  خاک  از  حراست  موجب  آبخیزداری 
عنوان کرد: همگان باید در راستای حفاظت از 
خاک مشارکت کنند چراکه اگر نتوانیم ثبات و 
پایداری خاک را رقم بزنیم تهدید ریزگردها بیشتر 

و بیشتر می شود.

سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد
آغاز عملیات های بیولوژیکی درعرصه های منابع طبیعی قم

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم، بوستان هزار 
هکتاری شهر را یکی از کوهستان پارک های نمونه در کشور و در نوع خود کم نظیر 

دانست.
روح الله امراللهی با بیان این که اتصال بلوار عمار یاسر به بزرگراه امیرکبیر، ورودی 
خوبی برای شهر قم پدید می آورد و امکان اتصال مستقیم مسافران و زائران را به حرم 
مطهر و در ادامه از طریق بلوار پیامبر اعظم )ص( و مسجد مقدس جمکران فراهم 
می کند اظهار کرد: البته شروع و پیوست فرهنگی این محور، تصریح به اتصال 
مستقیم به محور حرم تا حرم یا آزادراه گرمسار داشته است و متأسفانه بدسلیقگی 
وزارت راه و شهرسازی در محور قم – گرمسار، امکان اتصال مستقیم آن آزادراه به 

محور عمار یاسر را نداده است.
وی افزود: درباره دیگر خیابان ها و بلوارهای تکمیل نشده یا به اصطلاح بن بست 
شده در شهر هم تلاش داریم تا پایان این دوره از شورای اسلامی شهر قم، حداقل 

نیمی از آن ها را به تعیین تکلیف و نتیجه عملی و نهایی برسانیم.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم درباره ارزیابی خود 
از وضعیت فعلی حمل و نقل در شهر نیز گفت: در سال اخیر حدود ۱۱۰ دستگاه 
اتوبوس شهری نو برای قم خریداری شد و با توجه به این که قیمت اتوبوس نو به 4 
میلیارد تومان رسیده است، تلاش داریم تا حدود ۲۰۰ دستگاه اتوبوس قدیمی در 

حال تردد در شهر را با سیستم اورهال، به شرایط مطلوب تردد در شهر برسانیم.
وی اضافه کرد: شرایط امروز به گونه ای است که می توان با 4۰۰ میلیون تومان 
هزینه، یک دستگاه اتوبوس قدیمی را برای 5 تا ۱۰ سال عملکرد مطلوب در سطح 
شهر آماده کرد که این الگو در دیگر کلانشهرهای کشور هم در حال پیگیری و 

اجراست.
ترمیم حمل و نقل عمومی نیازمند زیرساخت های عمرانی 

امراللهی ادامه داد: البته وضعیت حمل و نقل عمومی در قم وقتی به شرایط 
مطلوب می رسد که بتوانیم بر اساس زیرساخت های عمرانی و طراحی جدید 
شهری، مسیر تردد اتوبوس ها را به بهترین شکل ممکن طراحی و بازآفرینی کنیم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم در پاسخ به این 
پرسش که آیا می توان بوستان هزار هکتاری زائر را در قم مانند و شبیه کوه سنگی 

مشهد یا کوه صُفّه اصفهان دانست تصریح کرد: بوستان ۱۰۰۰ هکتاری از کوه 
خضر تا کوه دو برادران قم را در بر می گیرد و باید گفت کلیّت این کوهستان پارک با 
پروژه های متنوع و متعدد خود، بهتر از همه کوهستان پارک های کشور خواهد بود 

و در نوع خودش کم نظیر است.
وی خاطر نشان کرد: این بوستان هم به لحاظ وسعت و هم به لحاظ ارتفاع و ایجاد 
مجموعه ای از رنگ ها و نقش های اقلیمی و کوهستانی، فضای متفاوتی را برای 

شهروندان و مسافران ایجاد می کند و می تواند آبرویی برای شهر قم باشد. 
قم و عقب افتادگی های کالبدی و ساختاری

امراللهی در پاسخ به این پرسش که چه باید کرد تا وضعیت شهری کلانشهر قم 
متناسب با جایگاه این شهر در جهان اسلام باشد اذعان کرد: قم امروزه آن قدر 
نقص و عقب افتادگی در بخش کالبدی و ساختاری دارد که نوبت به بسیاری از 

تحولات و مسائلی از این دست نمی رسد.
وی اضافه کرد: به هر حال ما وقتی می توانیم ادعای شهرسازی اسلامی داشته 
باشیم که بتوانیم شهرسازی را حول مسجد جامع شهری و سپس مساجد محله ها 
طراحی کنیم و از آن جا به مرکز محله ها و ریز محله هایی برسیم که هویت و معنا 

دارند و یک همبستگی اجتماعی در آن ها دیده می شود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم افزود: بنابراین 
وقتی بتوانیم در یک مدیریت جامع، همه چیز را بر اساس نیازهای یک فرد و جامعه 
اسلامی با محوریت »مرکز محله« شکل دهیم آن گاه می توانیم به سمت و سوی 

شهرسازی اسلامی حرکت کنیم.
وی یادآور شد: شهر اسلامی زمانی شکل می گیرد که مردم، مسلمانانه فکر و 
مسلمانانه زندگی کنند تا کالبدهای اسلامی مطابق نیازهای مسلمانان و بر مبنای 

معماری اسلامی طراحی شود.
امراللهی تأکید کرد: به هر حال نباید تردیدی وجود داشته باشد که قم، آبروی 
جهان اسلام و جهان تشیع است و باید در نظام بین الملل آبروداری کند و البته 
تمام تلاش مجموعه مدیریت شهری نیز همین است که بتوانیم بر اساس بضاعت 
ها و مقدورات خود به گونه ای برنامه ریزی و اجرا کنیم که این آبروداری عملا محقق 

شود.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم :

بوستان هزار هکتاری قم در نوع خود کم نظیر است

طرح:محمدعلی رجبی

وحشت رژیم صهیونیستی از انتقام ایران

حال ۶۰ بیمار کرونایی در قم وخیم است
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: حال ۶۰ نفر از بیماران مبتلا به کرونا که در بیمارستان های این استان 
بستری هستند، وخیم است. محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت از مبتلایان به کووید ۱۹، افزود: در 
۲4 ساعت گذشته و منتهی به هفدهم آذرماه ۱۳۹۹،  ۳7 نفر در بخش اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شده اند.وی اضافه کرد: از این تعداد،  ۲۶ نفر در بخش ها و تحت نظر 
اورژانس بیمارستان بستری شده اند.به گفته وی،  4۳ نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند، از 
بیمارستان مرخص شده اند.قدیر بیان کرد: در حال حاضر ۲7۶ نفر مشکوک به بیماری کرونا در بیمارستان های 
قم بستری هستند که حال ۶۰ نفر آن ها وخیم است.به گفته وی، در ۲4 ساعت گذشته، هشت بیمار کرونایی در 

این استان جان خود را از دست دادند.

ابتلای 4۰ هزار پرستار به کرونا در کشور 
 دکتر مریم حضرتی معاون پرستاری وزیر بهداشت با اشاره به کمبود نیروی پرستار در کشور گفت: این 
درحالیست که حدود 4۰ هزار پرستار در کشور به کرونا مبتلا و قرنطینه شدند و با خروج آن ها از سیستم، فشار بر 
روی مابقی پرستاران مضاعف شده است. وی با بیان اینکه تاکنون هفت هزار مجوز برای اخذ نیرو دریافت کردیم و 
۳۰ درصد مجوزها به جذب پرستاران اختصاص داده شده، از اخذ مجوز ۳۰ هزار نیروی کادر درمان توسط معاونت 
توسعه خبرداد و گفت: امیدواریم نسبت قابل توجهی از این میزان به گروه های پرستاری اختصاص داده شود تا 

بخشی از کمبود نیروی پرستار را جبران کند.

پاپ فرانسیس اسفند ماه به عراق می رود 
وزارت خارجه عراق از سفر پاپ فرانسیس به این کشور در سال میلادی آتی خبر داد.به گزارش ایسنا، به نقل از 
سومریه نیوز، این وزارتخانه در بیانیه مطبوعاتی اعلام کرد، پاپ فرانسیس، رهبر کاتولیکهای جهان پنجم تا هشتم 
مارس سال آینده )اسفند( به عراق سفر می کند. این سفر پاپ به عراق -کشور بین النهرین و سرزمین رسولان 
و پیامبران- یک اتفاق تاریخی و حمایت از تمام عراقی ها در دین و آیین مختلف استدر این بیانیه آمده است که 
این سفر حامل پیام صلح برای عراق و سراسر منطقه و تاکیدی بر اتحاد موضع انسانی در مبارزه با افراط گرایی و 

درگیری هاست و تنوع، تسامح و همزیستی را قوام می بخشد.

پاسخ تند رسول جعفریان به اظهارات سعید جلیلی 
رسول جعفریان، پژوهشگر و استاد تاریخ دانشگاه تهران به اظهارات اخیر سعید جلیلی پاسخ داد. وی در پاسخ 
به اظهارات اخیر سعید جلیلی نوشت: جلیلی: »سال ۹۲ به پشت خیمه دشمن رسیده بودیم، گفتند خزانه خالی 
است«. اولا دست از سر تاریخ بردارید. ثانیا اصلا با این همه تحریم ناشی از مذاکره عجیب شما، وقتی خزانه 

خالی است، آن طرف خیمه هم برسید، بی مایه، فطیر است. باید سلاح و پول و مردم باشند تا بشود کاری کرد.

تکذیب نشست فوری خبرگان رهبری 
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری، خبر برگزاری جلسه فوری مجلس خبرگان رهبری را جعلی دانست. در این 
تکذیبیه آمده است: از صبح روزیکشنبه تصویری ساختگی با موضوع جلسه فوری مجلس خبرگان رهبری در 
شبکه ها دست به دست می شود. این تصویر جعلی است و خبرگان رهبری هیچ جلسه ای نداشته است.دیروز 
تصویری از زیرنویس شبکه خبر با موضوع جلسه مجلس خبرگان رهبری در شبکه های اجتماعی فضای مجازی 

دست به دست می شود. خبرگزاری صداوسیما این تصویر را "جعلی" و "ساختگی" دانسته است.

فضایلی :رهبر انقلاب در سلامت کامل هستند 
صبح دیروز ادعاها و شایعاتی درباره سلامت رهبر معظم انقلاب در برخی شبکه های اجتماعی و رسانه های 
خارجی همچون نیوزویک مطرح شده بود، مهدی فضایلی عضو دفتر نشر آثار رهبری این شایعات را رد کرد.
فضایلی در توئیتی نوشت: »به کوری چشم دشمنان و به فضل الهی و با دعای خیر ارادتمندان، حضرت آقا 

سلامت و با نشاط به انجام برنامه های خود طبق روال مشغول هستند«.

ضرغامی هم برای انتخابات 14۰۰ اعلام آمادگی کرد 
عزت الله ضرغامی عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در رابطه با انتخابات ۱4۰۰ هم گفت: من فکر می کنم 
در انتخابات دو مینی بوس نامزد داریم. در رابطه با بنده هم، من خودم را آماده کردم و هر وقت شرایط اقتضا کند 
وارد کار خواهم شد. اینکه در مقطع ثبت نام چه اتفاقی خواهد افتاد معلوم نیست و اگر بنده احساس وظیفه بکنم 

وارد خواهم شد و آمادگی آن را دارم.

درمرکز علمی کاربردی شهرداری قم ؛

رشته روایتگری دفاع مقدس در قم
 راه اندازی شد

روایتگری دفاع مقدس  افتتاحیه رشته های تحصیلی کارشناسی  آیین 
و کاردانی امور فرهنگی- موزه از طرف مرکز آموزش های علمی کاربردی 
شهرداری قم، با همکاری بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس و با 

حضور آیت الله اعرافی روز یکشنبه در قم برگزار شد.
به گزارش عصر یکشنبه مرکز خبر حوزه، آئین افتتاحیه رشته های تحصیلی 
کارشناسی روایتگری دفاع مقدس و کاردانی امور فرهنگی- موزه از طرف مرکز 
آموزش های علمی کاربردی شهرداری قم، در سالروز گرامیداشت روز دانشجو 
و با حضور آیت الله اعرافی در سالن جلسات آیت الله حائری مرکز مدیریت 
حوزه های علمیه برگزار شد. آیت الله علیرضا اعرافی، مدیر حوزه های علمیه 
کشور، در ادامه این مراسم ضمن گرامی داشتن یاد شهدای دفاع مقدس، 
شهدای راه علم و خدمت و نیز شهدای مدافع حرم گفت: زنده نگه داشتن 
خاطره های بزرگ و حماسی یک ملت نقش مهمی در هویت سازی و فرهنگ 
آن ملت دارد. وی افزود: این موضوع فقط مختص ایران ما نیست، بلکه در دنیا 
مرسوم است و همه کشورها در تلاش هستند تاریخ و فرهنگ خود را با حفظ 
یاد افرادی که در راه وطن مبارزه داشته اند بنویسند. وی ادامه داد: آنچه در 
مورد دفاع مقدس انجام می شود رنگ و طعم متفاوت با همه نقاط دیگر جهان 
دارد. مدیر حوزه ها گفت: این تفاوت از آنجا نشأت می گیرد که دفاع مقدس 
فقط دفاع از خاک، وطن و ملیت ما نبود؛ هر چند این هم مایه افتخار است و 
عرق ملی نیز امری پسندیده است. آیت الله اعرافی افزود: دفاع مقدس فراتر 
از بُعد ملی یک بعد گفتمانی و دینی داشته است و این وجه همان وجه تمایز 
و تقدس این دفاع از جنگ های کشورهای دیگر است. وی تصریح کرد: حوزه 
ما، دانشگاه ما و سایر اقشار جامعه ما باید بدانند که در مورد نشر ارزش های 

دفاع مقدس می بایست گام های بزرگی بردارند.
نباید اجازه دهیم دفاع مقدس مورد فراموشی و تحریف واقع شود

دبیر ستاد مرکزی راهیان نور نیز در این آئین گفت: باید تلاش کرد حوزه 
دفاع مقدس که منشأ بسیاری از تحولات کشور بوده و باعث حرکات شایسته و 
سرنوشت سازی در آینده نیز خواهد بود مورد غفلت، فراموشی و تحریف واقع 
نشود. سردار نادر ادیبی تاکید کرد: یکی از اقدامات لازم در این باره نقل و 
روایت روحیات و رفتار شهدا در مقاطع مختلف و در مواجهه با حوادث گوناگون 
است. وی افزود: بحمدالله اقداماتی که تا حد زیادی به صورت جهادی هم 
بوده است از قم شروع شده و امیدواریم به سایر استان های کشور نیز سرایت 
وزارت  با همکاری  در سال گذشته  ادیبی خاطرنشان کرد:  نماید. سردار 

آموزش و پرورش طرح معلم_ راوی را در مدارس سراسر کشور آغاز کرده ایم.
وی گفت: علاوه بر آن در تلاش بوده و هستیم تا نیروهای نظامی خود را 
هم برای روایت گری دفاع مقدس تربیت نمائیم. دبیر ستاد مرکزی راهیان نور 
کشور بیان داشت: امیدواریم در آینده نزدیکی سرمایه های دفاع مقدس به 

جریانی مهم و اثرگذار در حوزه تربیتی کشور تبدیل شوند.
می خواهیم سبک زندگی و اندیشه شهدا را نشر دهیم

آئین  این  در  قم  شهرداری  کاربردی  و  علمی  دانشگاه  رئیس  همچنین 
بیان کرد: در تلاش هستیم تفکر و شیوه اندیشیدن شهدا و سبک زندگی و 
رفتار آنان را در مقاطع علمی بالا یعنی کارشناسی ارشد و دکترا نشر دهیم. 
مصطفی مولایی گفت: ما در تلاش هستیم در حوزه روایتگری دفاع مقدس با 
راه اندازی دو رشته روایت گری و امور فرهنگی موزه های دفاع مقدس با انگیزه 
سازی به شیوه های مختلف در مسیر تکثیر روحیه جهاد و دفاع گام برداریم. 
وی افزود: دانشگاه علمی و کاربردی شهرداری قم در تلاش است گنج های 
نهفته در موزه عظیم دفاع مقدس را به مدل های علمی و معرفتی تبدیل نماید 

تا آموزه های رشد دهنده شهدای والامقام را به جامعه عرضه نماید.
 

معاون خدمات شهری شهرداری  خواستارشد

کمک مدیریت استان برای تأمین 
تجهیزات آتش نشانی 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: با توجه به هزینه های بالای 
خریداری امکانات آتش نشانی، تهیه این حجم از تجهیزات از توان شهرداری 

خارج است و باید مدیریت استان در این زمینه کمک حال شهرداری باشد.
سید امیر سامع با اشاره به اهمیت به روزرسانی تجهیزات و امکانات آتش نشانی 
قم، اظهار داشت: مجهز کردن آتش نشانی به تجهیزات جدید و به روز و هم چنین 
نیروی جدید و جوان تازه دوره دیده در برنامه های شهرداری پیش بینی شده 
است و بودجه و برنامه مطلوبی برای ارتقای آتش نشانی قم در نظر گرفته شده 
است. معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه خوشبختانه هم در سال 
گذشته و در سال جاری برای تکمیل ماشین آلات و هم چنین سایر تجهیزات 
آتش نشانی تلاش خوبی صورت گرفته است، تصریح کرد: شهرداری در این 
زمینه ورود خوبی داشته است ولی با توجه به هزینه های بالای خریداری این 
امکانات، تهیه این حجم از تجهیزات از توان شهرداری خارج است. به گفته 
سامع، تجهیزات فردی و تجهیزات مطلوب برای عملیات خاص مانند ارتفاع، 
آب و جاده و آتش سوزی های خاص برای آتش نشانان در برنامه شهرداری دیده 
است و توجه به این اقدامات جزء اولویت های کاری شهرداری بوده و تا پایان 
سال ۹۹ هم ادامه می یابد. وی توجه ویژه به نیروی انسانی و پرسنل خدوم در 
آتش نشانی را مورد توجه قرار داد و افزود: بیش از 5۰ نیروی جدید آموزش دیده 
در ماه گذشته به عوامل آتش نشانی قم پیوستند که برنامه ریزی های لازم برای 
افزایش نیروی انسانی موردنظر و آموزش تخصصی آنان برای خدمت رسانی به 
مردم در دستور کار قرار دارد. معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر 
اینکه با ورود آتش نشانان جدید تجهیزات جدیدی هم باید در اختیار آن ها قرار 
گیرد، یادآور شد: باید در زمینه به روز رسانی تجهیزات آتش نشانی بودجه های 
مطلوبی اختصاص دهیم که برای سال ۱4۰۰ برنامه و بودجه مطلوبی برای 
ارتقای خدمات آتش نشانی قم در نظر داریم. سامع با اشاره به هزینه های بالای 
خریداری تجهیزات آتش نشانی عنوان کرد: شهر قم از شهرهای بلندمرتبه قم 
است و امروز خریداری یک نردبان بلندمرتبه بیش از 5۰ میلیارد تومان هزینه دارد 
که شهرداری به تنهایی نمی تواند این منابع را تأمین کند که نیاز بوده مدیریت 
استان و مدیریت بحران استان کمک حال شهرداری باشند. وی خاطرنشان کرد: 
تجهیزات فردی یک آتش نشان امروز به حدود یکصد میلیون تومان رسیده است 
که با توجه به تک شهر بودن قم و ارائه خدمات به خارج از شهر نیازمند همکاری 

دستگاه های مختلف برای تهیه و به روزرسانی تجهیزات هستیم.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم  خبرداد

تکمیل ۲۰ سوله کارگاهی در سایت 
آهنگران شهرک صنوف

شهری  مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم از تکمیل احداث ۲۰ سوله کارگاهی با صرف اعتباری بالغ بر 

۲۰ میلیارد ریال در سایت آهنگران شهرک صنوف خبر داد.
علیرضا مظفری بیان داشت: با تامین بودجه مورد نیاز برای اجرای طرح 
مذکور در سال جاری، عملیات تکمیل ۲۰ سوله کارگاهی واقع در سایت 
آهنگران شهرک صنوف با صرف اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال در دستور 
کار قرار گرفت. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم با اشاره به جزئیات اجرای این طرح، افزود: عملیات 
تکمیل این ۲۰ سوله به متراژ 5۰۰۰ مترمربع شامل ۲4۰۰ متر مربع سوله، 
۲۲۰۰ مترمربع محوطه سازی، ۳۰۰ متر طول دیوارکشی و همچنین 4۰۰ 

متر مربع احداث اتاق اداری در دو طبقه است.

شهردار قم از توزیع ۱۹۰ هزار تن آسفالت از ابتدای 
سال تاکنون در معابر و شوارع قم خبر داد و گفت: تا 
پایان سال ۳۰ پروژه شاخص به بهره برداری می رسد.

افتتاحیه  به  اشاره  با  نژاد  سقاییان  مرتضی  سید 
جاری  سال  در  شهری  پروژه های  مرحله  چندین 
اظهار داشت: از ابتدای سال ۹۹ چهار مرحله پروژه 
به مرحله بهره برداری رسیده و تا پایان سال نیز ۳۰ 

پروژه مهم به بهره برداری می رسد.
چهار  این  در  افتتاح شده  پروژه های  اعتبار  وی 
 ۹۰۰ کرامت  دهه  در  افزود:  و  کرد  بیان  را  مرحله 
میلیارد تومان، هفته دولت ۱۳۱ میلیارد تومان، هفته 
دفاع مقدس ۱۶۹ میلیارد تومان و در مرحله چهارم 
نیز یک هزار میلیارد تومان پروژه به بهره برداری رسیده 

و یا کلنگ زنی شده است.
شهردار قم به افتتاح یا کلنگ زنی از ۳۰ پروژه تا 
پایان سال ۹۹ اشاره و تصریح کرد: تا پایان سال شهر 
قم در حوزه زیرساخت ها به شرایط مطلوبی دست 
اتمام  به  تا ۱4۰۰  قم  شهر  چشم انداز  و  پیداکرده 
می رسد. وی پروژه های افتتاح شده در مرحله چهارم 
را در حوزه زیست محیطی عنوان و خاطرنشان کرد: 
باغ پرندگان یکی از بوستان های پارک هزار هکتاری 
قم بوده و این نوید را به مردم شهر قم می دهیم که این 
بزرگ ترین پارک در کشور خواهد بود، به گونه ای که 

پارک آبشار تهران ۶۶ هکتار، کوه سنگی مشهد ۹4 
هکتار، کوه صفه اصفهان 4۰ هکتار است.

پیشرفت  درصد  آخرین  به  اشاره  با  نژاد  سقاییان 
بوستان هزار هکتاری گفت: ۹۰ درصد این بوستان 
و  تحت فشار  آبیاری  سیستم  و  شده  درختکاری 
سیستم استفاده از پساب آن نیز اجرایی شده و 4۰ 
درصد بوستان نیز پارک سازی شده و تا ۱4۰4 مرکز 

اصلی گردشگری قم خواهد بود.
گانه   ۹ بوستان های  از  یکی  را  پرندگان  باغ  وی 
بوستان هزار هکتاری دانست و خاطرنشان کرد: باغ 
پرندگان با ۳۰ میلیارد تومان اعتبار اجراشده و ۱۰۰ 
گونه پرنده با فراوانی پنج هزار پرنده در آن نگهداری 
می شود و امیدواریم در افزایش نشاط اجتماعی شهر 

تأثیر به سزایی داشته باشد.
شهردار قم به بوستان طبقاتی شهید زین الدین نیز 
اشاره کرد و گفت: این بوستان در کنار بوستان شهدا 
که نماد ۶ هزار ۹۰ شهید استان قم بوده ساخته شده 
و نزدیک به ۳۰ هزار متر و با 5 سطح  اجرایی شده و تا 

سطح 5 آن 7۰ متر فاصله است.
میدان  سطحه  سه  تقاطع  پروژه  داد:  ادامه  وی 
نماز با ۶۰ میلیارد تومان آغازشده و با توجه به افتتاح 
بلوار آیت الله بروجردی  به طول ۹ کیلومتر و خروج 
پردیسان از بن بست این تقاطع درروان سازی ترافیک 

این محور تأثیرگذار خواهد بود.
فضای  مترمربع  هزار  افتتاح ۱۰۰  نژاد  سقاییان 
سبز در قالب 4 بوستان را قابل توجه دانست و ابراز 
کرد: از ابتدای سال تا امروز بیش از ۱۹۰ هزار تن 
آسفالت معابر ریخته شده و تا پایان سال این عدد به 
۲۸۰ هزار تن می رسد. وی افزایش سرمایه گذاری 
در شهر قم را اتفاقی مبارک خواند و تصریح کرد: دو 
پروژه سرمایه گذار با رقم ۹۰۰ میلیارد تومان در قالب 
مجتمع تجاری، اقامتی و مسکونی در هفته گذشته 
کلنگ زنی شده که درحرکت شهر قم به سمت توسعه 

و ایجاد زیرساخت های مناسب تأثیر بسیاری دارد.

شهردار قم  خبرداد:

بهره برداری از 3۰ پروژه شاخص تا پایان سال 

معاون دادستان قم تاکید کرد: 

نظارت بر تبلیغات واحدهای صنفی در فضای مجازی
معاون دادستان قم با تأکید بر ضرورت نظارت بر وضعیت نامناسب و ناهنجار تبلیغات واحدهای صنفی 
در بستر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی اظهار داشت: تبلیغات نامتعارف و غیراخلاقی واحدهای 
صنفی منجر به تغییر سبک زندگی ایرانی اسلامی، تبلیغ و ترویج بدحجابی و جریحه دار شدن عفت و 

اخلاق  عمومی می شود. 
حجت الاسلام تحریری، از نظارت دادستانی استان بر تبلیغات واحدهای صنفی در زمینه تولید و عرضه 
پوشاک بانوان، آرایشگاه های زنانه، آتلیه ها، مزون ها و مانند آن در فضای مجازی خبر داد و گفت: با توجه 
به وصول گزارش های مردمی و عدم نظارت کافی و مستمر متولیان امر و به منظور اجرایی شدن قوانین 
مرتبط با حوزه حجاب و عفاف، دستورالعمل ساماندهی و اصلاح تبلیغات در فضای مجازی از طریق 
سازمان صنعت، معدن و تجارت و همچنین اتاق اصناف استان به واحدهای صنفی ابلاغ شده است. 
معاون دادستان قم بارگذاری و انتشار تصاویر مدل های ایرانی با پوشش های مبتذل و غیر اسلامی، کشف 
حجاب، نمایش بدن به صورت برهنه و نیمه برهنه، آرایش های نامتعارف، مانتوهای جلوباز و تبلیغات از این 
دست در بستر فضای مجازی را از مصادیق اعمال مجرمانه دانست و هشدار داد: در صورتی که کاربران 
پیام رسان ها و یا شبکه های اجتماعی اعم از بومی یا غیربومی اقدام به انتشار تصاویر مبتذل و محتوای 
غیراخلاقی نمایند، ضمن مسدودسازی حساب های کاربری آنان، برایشان پرونده قضایی تشکیل شده 
و وفق قوانین با آنان برخورد خواهد شد. جانشین قرارگاه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی دادسرای 
استان، نظارت و بازرسی مستمر پلیس فتا، اداره نظارت بر اماکن عمومی و اتاق اصناف استان در این 
خصوص را ضروری خواند و تصریح کرد: به واحدهای پلیس فتا و اداره نظارت بر اماکن عمومی مأموریت 
داده شده تا ضمن تشدید نظارت، گزارش خود را به صورت ماهانه به قرارگاه دادسرا ارسال نمایند. از 
عموم شهروندان نیز تقاضا می شود در صورت مشاهده چنین مواردی، گزارش خود را از طریق شماره 
۰۹۳۳۳۶۳۳۲5۱ و یا حساب کاربری @Qom_Dadsara در پیام رسان های داخلی به قرارگاه دادسرای 

قم ارسال نمایند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری مروج خشونت در فضای مجازی 
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری فردی که با قدرت نمایی، اقدام به ترویج خشونت در 

فضای مجازی می کرد، خبر داد. 
سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با تلاش مأموران پلیس امنیت عمومی استان، فردی که در شبکه 

اجتماعی اینستاگرام اقدام به قدرت نمایی و ترویج خشونت می کرد، دستگیر شد.
مقابله قاطعانه با اراذل و اوباش و مخلان امنیت مردم 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به ۱۸ هزار فالور پیج نامبرده، تصریح کرد: مأموران با انجام 
اقدامات پلیسی گسترده، منزل متهم را شناسایی و پس از هماهنگی با مقام قضائی وی را دستگیر کردند.
سرهنگ اسماعیلی با بیان اینکه متهم طی تحقیقات پلیس هدف از اقدام خود را جذب فالور عنوان کرد 
و افزود: در نهایت نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 
استان شد. جانشین فرمانده انتظامی استان تاکید کرد: مقابله قاطعانه با اراذل و اوباش و مخلان امنیت 

مردم از مطالبات شهروندان و مسئولان بوده و پلیس اجازه جولان به اینگونه افراد نخواهد داد.
 

رئیس پلیس راه استان قم :

تمامی محورهای مواصلاتی استان قم باز است 
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به بارش برف در برخی از محورهای استان گفت: 

هم اکنون تمامی محورهای مواصلاتی استان قم باز است. 
 سرهنگ "مختار پناهی" به بارش نزولات آسمانی طی روزهای  گذشته در قم اشاره و اظهارداشت: در 
برخی از محورها مانند راهجرد، تفرش و روستاهای بالادست کهک، شاهد بارش برف بودیم اما با تلاش 

های صورت گرفته توسط عوامل راهداری و پلیس راه استان محورها مسدود نشدند.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم با بیان این هم اکنون تمامی محورهای مواصلاتی استان 
قم باز است، گفت: رانندگان می بایست با رعایت سرعت مطمئنه، از سرعت و سبقت غیر مجاز پرهیز کرده 
و حتما قبل از حرکت وضعیت فنی خودرو خود را بررسی و در جاده هایی که آشنایی ندارند خصوصاً هنگام 
بارندگی با احتیاط بیشتر رانندگی کنند تا از مسیر اصلی منحرف نشوند. وی با بیان این که یکی از دلایل 
اصلی تصادفات عدم توجه رانندگان به جلو و رعایت نکردن فاصله طولی است از رانندگان خواست، حتی 

المقدور در شرایط بارندگی، رانندگی نکنند زیرا در این شرایط ترمزهای خودرو به درستی کار نمی کند.


